
PRIMORSKI DNEVNIK 
je začel izhajati v Trstu 
13. maja 1945, njegov 
predhodnik PARTIZANSKI 
DNEVNIK pa 26. novem
bra 1943 v vasi Zakriž 
nad Cerknim, razmnožen 
na ciklostil. Od 5. do 17. 
septembra 1944 se je ti
skal v tiskarni «Doberdob» 
v Govcu pri Gorenji Trebu
ši. od 18. septembra 
1944 do 1. maja 1945 v 
tiskarni «Slovenija» pod 
Vojskim pri Idriji, do 8. 
maja 1945 pa v osvoboje
nem Trstu, kjer je izšla za
dnja številka. Bil je edini 
tiskani partizanski DNEV
NIK v zasužnjeni Evropi.
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V Kulturnem domu 
40 let izdaj ZTT

Pod šegavim dežnikom v 
Trubarjevi roki se je Založni
štvo tržaškega tiska namerilo 
praznovati svojih 40 let knjiž
nega izdajanja in zalaganja. 
Danes, 18. t.m., ob 11. uri bo 
v Kulturnem domu v Trstu 
odprta razstava izdaj, ki so 
v povojnem času tu ugledale 
luč sveta. Preko petsto jih je, 
o čemer pričuje tudi zajetna 
in strokovno natančno ureje
na bibliografija, kj je za to 
priložnost izšla. Oboje, raz
stavo knjig in bibliografijo, 
je strokovno pripravilo osebje 
NŠK.

Obletnica je naši založbi 
pravzaprav imenitna prilož
nost, da zbere v teh pred
prazničnih dneh ob sebi pi
sce in druge ustvarjalce nje
nih knjig, predstavnike kul
turnih in političnih institucij, 
šolnike, knjigarnarje, tiskar- 
narje, založnike in seveda 
ljubitelje knjig, ki posebno 
zvesto sledijo pisani besedi iz 
domačih logov. Nazdraviti si

je pač treba za dosedanje so
delovanje in za bodoče skup
no delo.

Posebej je založba opozori
la naše šole, da si bodo lah
ko z dijaki ogledovale razsta
vo v Kulturnem domu, ki bo 
odprta vse do 18. januarja. V 
njej se namreč zrcali naša 
kultura in umetnost v tem 
nelahkem povojnem času, ka
teremu pa so se znali naši 
ljudje odzivati na najbolj vi
talen način — po eni stra
ni z ustvarjalnostjo, po drugi 
pa z ljubeznijo do knjige. 
Bera doslej izdanega, poleg 
knjig še kasete, plošče, gra
fične mape, vzbuja ponos in 
samozavest in radi bi, da bi 
se ob njej teh dveh prepo
trebnih čustev v kar naj večji 
meri nalezli obiskovalci raz
stave. Založništvo Tržaškega 
tiska pa jemlje ta javni obra
čun svojega 40-letnega dela 
tudi kot lastno obvezo, da 
bo svoje kulturno poslanstvo 
v našem prostoru še naprej 
razvijalo.

Posredovanje De Michelisa glede premični

POGAJANJA 0 CINI DELA BREZUornaivt 
KMALU POVRAČILO DAVČNEGA GRABEŽA?
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RIM — Pogajanja o ceni dela med sindikati CGIL, 
CISL in UIL ter podjetniškimi organizacijami Confin- 
dustria, Intursind in Asap so se razbila. Potem kio so 
se stališča industrijcev in sindikalistov glede reforme 
premične lestvice za izračunavanje draginjske doklade 
in glede brzdanja mezdnih in plačnih poviškov v me
jah inflacijske stopnje, ki jo je določila vlada, precej 
zbližala, se je dokončno zataknilo pri vprašanjih o skr
čenju tedenskega delovnega urnika in o začasni zamrz
nitvi zahtev po novih poviških prejemkov. Po zaključ
ku sestanka sta se delegaciji treh sindikatov in podjet
niških organizacij ločeno sešli z ministrom za delo De- 
Michelisom ter ga seznanib z neuspehom dogovarjanja, 
ki je trajalo tri mesece in se končalo, kot naglašajo v 
sindikalnih krogih, z zmago Agnellijevih tez s turinske- 
ga simpozija Confindustrie o razvojni pobtiki.

Po srečanju z ministrom je podpredsednik zveze ve- 
leindustrijcev Patrucco izjavil tisku, da je Confindustria 
pripravljena raztegniti na zasebna industrijska podjetja 
sporazum o premični lestvici za državne uslužbence, se
veda, če sindikat s tem soglaša. Sporazum, ki pred
videva šestmesečno in ne več trimesečno izplačevanje 
draginjske doklade ter 100-odstotno kritje prvih 580.000 
lir in 25-odstotno kritje preostalega dela plače (s po
godbenim minimumom in že vračunano draginjsko do
klado vred) pred kleščami inflacije do poznih sinočnjih 
ur ni še bil podpisan, a o podpisu bi ne smelo biti 
nobenega dvoma. Sami sindikalisti so zatrdih, da je 
premična lestvica za državni sektor po njihovem mne
nju edina veljavna za vse in tako tudi okvirno reagirali 
na predlog De Michelisa, da se ta lestvica razširi prav 
na vse uslužbence vključno z delavci in uradniki za
sebnih in državnih industrijskih podjetij. Predlog bo

minister posredoval vsem podjetniškim organizacijam, 
ki ga bodo lahko sprejele s soglasnimi enostranskimi 
izjavami z vso juridično veljavo. Izjave naj bi pod
pisali danes. De Michelis je rekel časnikarjem, da bodo 
v tem primeru izpolnjeni pogoji, ki jih je postavila vla
da za povračilo davčnega grabeža za leto 1985 uslužben
cem in upokojencem (1.450 milijard lir).

Glede razbitja pogajanj med sindikati in podjetniki o 
ceni dala je minister izjavil, da so bila razhajanja v 
stališčih rešljiva. Možnosti, da strani ponovno sedeta za 
pogajalno mizo, ni izključil, a je dodal, da bo to težko. 
Sindikalisti so odgovornost za razbitje pogajanj zvrnili 
na nepopustljivo zadržanje industrijcev, sicer pa so na
povedali za danes skupno politično izjavo. V četrtek bo 
že prejšnji teden napovedana dvourna stavka v indu
strijskih in kmetijskih podjetjih kot protest proti Con- 
findustrii.

Pocenitev goriva
RIM — Naftni derivati, z izjemo bencina, so danes

cenejši za 20 do 30 lir liter. Ustrezni sklep je včeraj
sprejelo ministrstvo za industrijo na podlagi primerjave 
med cenami v Italiji in srednjimi evropskimi cenami 
teh proizvodov. Zreli so tudi pogoji za znižanje cene 
bencina, po vsej verjetnosti za 15 lir pri litru, vendar 
bo moral o tem sklepati medministrski odbor za cene.

Po novem bo liter plinskega olja za motorni pogon 
stal 740 lir (20 manj kot doslej). Za 20 lir se je poce
nilo tekoče olje za ogrevanje (stane 470 lir), za 30 pa
petrolej (696 lir) in plinsko olje za ogrevanje (657 lir).

Sklenjena evropska turneja zunanjega ministra ZDA

Pogovori Shultz-Dizdarević 
v znamenju krepitve odnosov

Ob odsotnosti ministrskega predsednika

Brezplodna razprava 
o sporu Craxi-VSS

BEOGRAD — Zvezni sekretar za zunanje zadeve Raif 
Dizdarević in ameriški državni sekretar George Shultz, 
ki je včeraj dopotoval na enodnevni obisk v Jugoslavi
jo, sta ocenila, da se odnosi med SFRJ in ZDA ugod
no razvijajo. Izrazila sta željo, da se dvostransko so
delovanje ša nadalje poglablja na trajnih in stabilnih 
temeljih.

Uradni pogovori Dizdareviča in Shultza so trajali 
več ktot dve uri. V ozračju prisrčnosti, odprtosti in ne
posrednosti sta se pogovarjala o vseh vidikih dvostran
skega sodelovanja in o vrsti perečih mednarodnih vpra
šanj.

Zvezni sekretar za zunanje zadeve je poudaril, da 
je Jugoslavija zainteresirana za dobre in stabilne od
nose z ZDA na temeljih, na katerih so zgrajeni ti od
nosi. To so med drugim spoštovanje neodvisnosti, su
verenosti, enakopravnosti, nevmešavanja in popolnega 
spoštovanja različnosti notranjega razvoja in mednarod
nega položaja, kot tudi upoštevanja razlik do nekaterih 
mednarodnih vprašanj, ki ne bi smele ovirati dvostran
skega sodelovanja.

Ameriški državni sekretar se je strinjal z oceno, da 
so odnosi med državama dobri. Izjavil je, da ZDA »go
jijo veliko spoštovanje do neodvisnosti Jugoslavije in 
njene celovitosti«. Dejal je tudi, da ZDA »cenijo željo 
in sposobnosti Jugoslavije, da se odkrito pogovarja o

vsem, svobedno in kritično izraža mnenja in samostoj
no sprejema ocene in stališča mednarodnih razmer in 
vsega drugega, o čemer se pogovarjajo«.

Med pogovori je bilo rečeno, da imajo odnosi med 
neuvrščeno socialistično Jugoslavijo in 'ZDA tudi širši 
pomen. Dizdarević in tudi Shultz sta poudarila, da je 
ta obisk in ugodno ozračje, v katerem poteka dialog, 
spodbuda nadaljnjemu razvoju dvostranskega sodelova
nja. Obisk ameriškega državnega sekretarja v Jugosla
viji sta ocenila kot nadaljevanje plodnega dialoga, ki ga 
negujeta obe državi in kot izraz želje po poglobitvi od
nosov.

Dizdarević in Shultz sta se pogovarjala tudi o med
narodnem terorizmu. Oba sta poudarila, da je to hud 
problem in da je naloga mednarodne skupnosti boriti 
se proti terorizmu. Jugoslovanska stran je ocenila, da 
do tega pojava ni mogoče imeti dvojnih standardov in 
da moramo razlikovati med mednarodnim terorizmom 
ter osvobodilnim bojem in bojem proti agresiji, okupa
ciji in kolonializmu.

Glede mednarodnih tem sta največjo pozornost po
svetila ženevskemu sestanku med Reaganom in Gorba
čovom. Ameriški đ '-vni sekretar je gostitelja seznanil 
s tem vrhunskim srečanjem in ženevske pogovore pozi-
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SANDOR TENCE

RIM — V vzdušju brezbrižnosti, 
ki so jo označevale številne odsotno
sti parlamentarcev vseh političnih 
skupin, se je poslanska zbornica vče
raj ves dan ukvarjala z znanim spo
rom med predsednikom vlade in vi
šjim sodnim svetom, ki je pred dve
ma tednoma močno zaostril odnose 
znotraj najpomembnejših državnih te
les. Razprava, ki bi morala marsi
kaj razčistiti in morda tudi izgladiti 
spore med politično in sodno oblastjo, 
se je izjalovila v dolgočasno ponav
ljanje že znanih stališč, k čemur je 
objektivno prispeval sam Craxi, ki 
se ni udeležil zasedanja in pooblastil 
podtajnika Amata, da ga zastopa v 
poslanski zbornici. Ministrski pred
sednik je svojo odsotnost opravičil s 
politično utemeljitvijo, da je v tej 
aferi osebno soudeležen in da bi za
to njegova prisotnost kakorkoli nega
tivno vph vala na potek debate. Tega 
mnenja so bili tudi Craxijevi somi

šljeniki, ki se niso udeležili seje tu
di zato, ker so od vsega začetka 
oporekali umestnosti parlamentarne 
razprave o tem vprašanju.

Vse ostale politične sile (vključno 
z radikalci, ki so podprli Craxi ja v 
sporu z višjim sodnim svetom) pa so 
brez izjem pogrešale vladnega pred
sednika in protestirale zaradi njego
ve odsotnosti. Najbolj glasni so bili 
poslanci neodvisne levice, ki so po
poldne iz protesta zapustili zbornico, 
skoraj podobno potezo pa so zjutraj 
naredili tudi komunisti, ki so bili 
sprva množično zastopani, nato pa 
so se polemično izmuznili iz dvorane. 
V popoldanskih urah (in tudi to je 
izzvenelo polemično) pa je razpravi 
sledil sam tajnik Natta, ki je očitno 
hotel osebno podčrtati Craxijevo od
sotnost.

Podtajnik Amato je ponovil, da 
ustava priznava predsedniku vlade, 
tako kot vsakemu državljanu, pravi
co do svobodnega izražanja in do

NADALJEVANJE NA 2. STRANI

Upravni svet RAI bo treba 
bržkone ponovno izvoliti

RIM — Težko ravnotežje, ki so ga 
dosegle po dveh letih odlaganj stran
ke večine za izvobtev upravnega sve
ta državne radiotelevizije, se je zru
šilo. Zdaj grozi, da se upravni polo- 
žaj RAI-TV vrne na odprto morje. 
Gre p to: bivši tajnik CISL Pierre 
Garniti, ki so ga stranke vladne ko- 
'dieije določile za predsednika, noče 

podpredsednika socialdemokrata 
Gea Birzolija, ki je bil določen z i- 
stirn dogovorom. Birzoli zato ni pod
pisal formalnega sprejema imenova
nja za svetnika (in je s tem bloki- 
ral upravni svet), čeprav se je pis
meno zahvalil za izvohtev predsed- 
n'ci parlamentarne nadzorne komisi- 
le za RAI in obljubil polno zavzetost.

včeraj sta predsednika parlamen- 
arnih zbornic Fanfani in Jottijeva, 

na izrecno vprašanje predsednice ko- 
^tisije Jervoiinove odgovorila: če

Birzoli ne podpiše, je treba ponovno 
izvoliti ves upravni svet. Tako tol
mačenje je seveda pozdravil tajnik 
PSDI Nicolazzi, ki ima sedaj v ro
kah nekako pravico do veta. Za za
stopnika KD v omenjeni komisiji Bor 
rija pa je »restriktivno«. Predsednik 
KD Piccoli je drugačnega mnenja: 
treba je popraviti predmetni zakon, 
s čimer soglaša tudi komunist Ber
nardi, češ da sedanja zakonodaja »o- 
mogoča posamezniku, da izvaja ab
surdna izsiljevanja«. Zato predlaga, 
da se postavi Birzoliju rok do sobote 
za sprejem mandata, drugače pa 
novo izvolitev celotnega upravnega 
sveta RAI prihodnji ponedeljek.

Ker ni pričakovati umika Camiti- 
ja ali PSDI, je ta najverjetnejša re
šitev, ki pa ni tako lahko izvedljiva, 
saj predstavlja nova pogajanja med 
strankami vladne večine. G. R.

Ob rahlem padanju dolarja 
lira stabilna na tržiščih

R!M — Ameriški dolar je včeraj na vseh tržiščih zabeležil rahlo izgubo 
vrednosti v primerjavi z evropskimi valutami. V Italiji je včeraj ob za
ključku pogajanj ameriška valuta veljala 1714,3 lire, približno šest lir manj 
kot v ponedeljek. Nazadovanje dolarja pripisujejo opazovalci govoricam o 
znižanju obrestne mdre v ZDA.

. Lira je v primerjavi z nemško marko ohranila stabilno menjavo, v 
primerjavi z ostalimi evropskimi valutami pa se je rahlo okrepila.

S padanjem dolarja je ponovno sovpadala rast cene zlata. Vrednost unče 
je na evropskih borzah bila malenkost nad 321 dolarji, kar pomeni približ
no dve in pol točke več v primerjavi s prejšnjim dnevom.

Sovjetski kozmonavt Artjuhin 
včeraj gost liceja »Prešeren«

NA 4. STRANI

Smučanje: slalom za SP

Bojan Križaj 
odličen drugi

NA 10. STRANI
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Licio Gelli 
pisal Cossigi

AREZZO — Odvetnik Raffaello 
Giorgetti, eden Gellijevih zago
vornikov, je včeraj razodel, da 
je nekdanji veliki mojster fra- 
masonske lože P2 Licio Gelli po
slal predsedniku republike Cossi
gi obširen dosje in spremno pis
mo v katerem zagovarja dejav
nost omenjene framasonske lo
že, ki da ni bila tajna organi
zacija, kot je ugotovila poseb
na parlamentarna komisija, kate
re naloga je bila ugotoviti bistvo 
te framasonske organizacije. 
Gelli se pritožuje, da je komisi
ja prezrla celo vrsto pomembnih 
dokumentov, za katere sicer pri
znava, da so skrivnostno izginili 
s sedeža lože P2.

Zato je poslal Cossigi obsežno 
dokumentacijo, ki naj bi priča
la o povsem nedolžni dejavnosti, 
ki jo je ta framasonska loža ba
je imela v letih, ki gredo do 1967 
do 1983, ko je, naj mimogrede 
povemo, bila vpletena v vse naj
bolj umazane posle in škandale, 
ki so pretresli italijansko repu
bliko v omenjenem obdobju.

Zasedanje zunanjih ministrov ni odpravilo rezerv Italije in Danske

V reformi Evropske gospodarske skupnosti 
obveljal kompromis z obrobnimi popravki

BRUSELJ — Včeraj dopoldne se je v belgij
skem glavnem mestu zaključila medvladna kon
ferenca držav evropske dvanajsterice za reformo 
ustanovnih sporazumov EGS. Zasedali so zunanji 
ministri članic skupnosti, ki so izdelali končno 
besedilo novih sporazumov. Zasedanje zunanjih 
ministrov ni v besedilo reforme, ali bolje mini- 
reforme, vneslo velikih novosti v primerjavi s 
kompromisom, ki so ga v začetku meseca dose
gli v Luksemburgu predsedniki 12 nacionalnih 
vlad. Predlagano besedilo je za zagovornike več
je evropske integracije še vedno nezadostno in 
ne izpolnjuje začetnih pričakovanj, vendar zuna
nji ministri so v Bruslju vnesli nekaj popravkov 
in pojasnil.

Italija je besedilo sprejela z rezervo, enako 
stališče, vendar iz nasprotnih razlogov, je zavze
la tudi Danska. Andreotti je stališče Italije obra
zložil takole: »Po eni strani je težko gledati na 
sad vsega truda kot na zadovoljiv cilj, po drugi 
pa je treba pomisliti, da če vse skupaj zavrnemo, 
damo zadoščenje tistim, ki niso hoteli nobene no
vosti.« Bolje slab kompromis, kot pa nič. Italija

je svoj pristanek pogojila s pristankom evropske
ga parlamenta, ki bo o reformi razpravljal sre
di januarja, in državnega parlamenta.

Osnovne točke reforme so v bistvu znane že s 
srečanja predsednikov vlad. Notranje tržišče bodo 
skušali zediniti do leta 1992: za mnoga vpraša
nja bo evropski ministrski svet lahko odločal z 
večinskim sistemom, brez potrebe soglasja vseh 
članic. Večinsko odločanje so uvedli tudi za mno
ga vprašanja glede tehnologije in varstva oko
lja: soglasje bo potrebno samo za izoblikovanje 
okvirnih načrtov poseganja na teh področjih.

Sistem monetarnega sodelovanja SME in denar
na enota ECU bodo prvič omenjeni v ustanovnih 
listinah skupnosti. Zunanji ministi so s tem v 
zvezi delno pojasnili obveze članic glede razvoja 
sodelovanja na denarnem področju. Evropske in
štitucije bodo imele nekoliko pomembnejšo vlo
go: komisija b,o imela odslej jasnejše označene 
pristojnosti, parlament pa bo lahko izrekel dvoj
no mnenje o sklepih ministrskega sveta, čeprav 
obakrat ne bo mogel pogojevati njegovih odloči
tev. Italiji je v zadnjem trenutku uspelo vnesti

popravek k prejšnjemu besedilu: parlament bo 
posredoval ministrskemu svetu vse predlagane in 
sprejete popravke, tudi v primeru, da z njimi ne 
soglaša evropska komisija.

Pomembna novost zadeva tudi politično koope
racijo, ki odpira pot skupni evropski zunanji po
litiki. Predvidena bo v novem sporazumu, ki ga 
bo z ustanovnimi sporazumi povezovala ista pre
ambula. Za enotno preambulo so se domenili prav 
na srečanju zunanjih ministrov in s tem pouda
rili pomen, ki ga države članice pripisujejo po
litičnemu sodelovanju.

Biagio Marin slab
GRADEŽ — Zdravstveno stanje gradeškega pe

snika Biagia Marina se je v zadnjih urah močno 
poslabšalo. 94-letni pesnik je že dva tedna hudo 
bolan, sedaj so nastopili še zapleti s pljuči. Bia
gio Marin se je rodil leta 1891 in je prejel vrsto 
literarnih nagrad. Leta 1968 so mu podelili na 
tržaški univerzi diplomo »honoris causa«.

Za šolo tudi v Grčiji Zadolžene države Latinske Amerike

Medtem ko se v Italiji nadaljujejo protesti študentov (včeraj v Milanu, Ba
riju in Neaplju) so tudi grški študenti stopili v Atenah na ulice z zahtevo, 
naj vlada dodeli vsaj 15 odstotkov več sredstev šolstvu (Telefoto AP)

odločno zahtevajo znižanje obresti
MONTEVIDEO — Drugi dan konference med zuna

njimi in finančnimi ministri enajstih najbolj zadolženih 
držav Latinske Amerike je pokazal, da nasprotovanje 
Bakerjevemu načrtu o dodatni pomoči 29 milijard do
larjev 15 najhuje zadolženim državam tretjega sveta v 
treh letih narašča in da je večje, kot je bilo prvotno 
misliti. Latinskoameriške države podpisnice »soglasja 
iz Cartagene« (Argentina, Brazilija, Bolivija, Peru, Či
le, Dominikanska republika, Venezuela, Kolumbija, Me
hika, Ekvador in Urugvaj) so na pobudo argentinskega 
zunanjega ministra Caputa osvojile »nujnosten program«, 
v katerem zahtevajo raztegnitev Bakerjeve pobude na 
vso južnoameriško celino, seveda s pridržkom, da se 
hkrati z njegovo uresničitvijo zadolženim državam od
prejo tržišča industrializiranih držav, da se latinsko
ameriškim tržiščem odprejo vrata k tujemu kapitalu, 
da preidejo nekatera področja južnoameriškega gospo
darstva iz državnih spet v zasebne roke, da se obresti 
na posojila občutno znižajo, da se nadalje poveča vloga 
mednarodnih finančnih organizmov in omeji vloga bank

pri dovoljevanju posojil.
Skratka: latinskoameriške države snujejo pravo poli

tično - gospodarsko fronto, ki naj bi upnike prisilila k 
pameti: ali bodo ublažili pogoje za odplačevanje po
sojil in ustreznih obresti ter tako dolžnikom omogočili 
skladen notranji družbenogospodarski razvoj, ali pa bo
do zadolžene države primorane nastopiti radikalneje. Ka
ko, se ne ve, verjetno pa ne s prekinitvijo odplačeva
nja posojil •

Značilno pri vsem tem je, da je argentinski minister 
Caputo včeraj izključil možnost vrhunskega zasedanja 
med predsedniki vlad omenjene enajsterice, o katerem 
se je razširil glas, da bi utegnilo bi ti nekje sredi mar
ca v glavnem mestu Paname. Srž kritike na račun Ba
ker jevega načrta je Dante Caputo strnil takole: »Pro
gram ameriškega zakladnega ministra nam sicer omo
goča povrnitev dolgov, ne daje pa nam možnosti uspeš
nega gospodarskega razmaha; to pa je za nas bistveno, 
saj bi vsako nadaljnje breme bilo za latinskoameriške 
države usodno.« (dg)

Bo umor Paula Castellana povzročil 
novo vojno med mafijskimi družinami?

NEW YORK — Trije neznanci so v ponedeljek zve
čer s streli iz samokresa pobili v središču New Yorka 
mafijskega šefa Paula Castellana in njegovega naj
tesnejšega sodelavca Thomasa Bilottija. Preiskovalci si 
še niso povsem na jasnem ali gre za obračunavanje 
znotraj »družine Gambino«, katere voditelj je bil Ca
stellano, ali pa če gre za širše obračunovanje med 
mafijskimi družinami. Bojijo se, da bo prišlo v pri
hodnjih tednih do pravih spopadov med raznimi ma
fijskimi organizacijami.

Kot rečeno pa ne izključujejo niti možnosti, da bi 
umor Castellana bil člen v notranjem boju za nadoblast 
v družini Gambino. če je tako je nabrž organizator 
napada na Castellana John Gotti, za katerega trdijo, 
da živi skromno v predmestju New Yorka. To sklepajo 
tudi iz tega, da so morilci ubili tudi Bilottija, ki bi 
se po Castellanovi smrti lahko potegoval za vodstvo. 
Ameriški tisk posveča umoru Castellana veliko pozor
nost in ga primerja z umori velikih mafijskih vodi
teljev Alberta Anastasie (25. 10. 1957), Josepha Galla 
(7. 4. 1972) in Oarmineja Galanteja (12. 7. 1979). Pro
ti Castellano so pred kratkim uvedli sodni postopek 
zaradi združevanja v zločinske namene in kraje av
tomobilov.

• Brezplodna razprava• Shultz
NADALJEVANJE S 1. STRANI

tivno ocenili ter poudaril, da so bili 
pogovori odkriti. »Ne izgubljamo ni
ti trenutka,« je dodal Shultz in po
vedal, da ameriška stran zdaj dela 
za konkretizacijo tistega, o čemer so 
se dogovorili v Ženevi.

Raif Dizdarevič je navedel jugo
slovanske ocene ženevskega srečanja 
in dodal, da Jugoslavija zdaj priča
kuje konkretne rezultate na tistih 
področjih, v katerih je mogoče dose
či širše soglasje ali kjer so stične 
točke. Dizdarevič je govoril o vlogi 
neuvrščenih držav na mednarodnem 
prizorišču in poudaril, da ne more 
biti trajnega popuščanja med SZ in 
ZDA, če v procesu detanta ne bodo 
široko sodelovale vse države.

Georga Shultza je popoldne spre
jel tudi predsednik predsedstva SFRJ 
Radovan Vlajkovič, sestal pa se je 
še s predsednico ZIS Milko Planinc, 
ki je gostu tudi priredila slovesno ve
čerjo. (dd)

NADALJEVANJE S 1. STRANI

kritike ter poudaril, da Craxi ni 
hotel s kritikami sodnikom na proce
su Avanti - Spadaro postaviti v dvom 
samostojnost sodstva, pač pa opozo
riti na nevarnost vse večje politi- 
cizacije določenega dela sodnikov. 
Tudi ostali poslanci, ki so posegli v 
razpravo, niso oporekali Craxi ju pra
vice do svobodnega izražanja in to
rej tudi do kritike na račun sodstva, 
pač pa so podčrtali, da bi moral biti 
Craxi kot predsednik vlade previd
nejši, ko gre za tako delikatne pro
bleme. Iz debate sicer ni prišlo do 
izraza, če je Craxi kritiziral sodni
ke v svojstvu ministrskega predsed
nika ali pa kot tajnik PSI, kar pa 
konec koncev ni niti bistvenega po
mena. Njegove zelo ostre kritike sod
nikom na procesu proti morilcem 
milanskega časnikarja Walterja To- 
gabija, ki jih je javni tožilec Spa

daro ocenil kot obrekovanje, so raz
krile neurejene odnose med politič
no in sodno oblastjo, ki pa jih vče
rajšnja dolgočasna in neplodna raz
prava še zdaleč ni razčistila.

Beseda pripada zato sedaj spet 
predsedniku republike Cossigi, ki je 
za jutri sklical plenarno zasedanje 
Višjega sodnega sveta z očitnim na
menom, da pomiri uporne sodnike 
in da potrdi njihovo samostojnost 
pred politično oblastjo. Cossigova na
loga ne bo lahka, mnogi pa prisega
jo, da mu bo to vendarle uspelo, tu
di zato, ker so se znotraj Višjega 
sodnega sveta že začeli veliki ma
nevri pred bližnjo obnovitvijo tega 
telesa, ki ga sestavljajo sodniki, ne
posredno izvoljeni od sodnikov, In 
tako imenovani laični člani, izvoljeni 
od parlamenta, dejansko pa imeno
vani od raznih političnih sil.

SANDOR TENCE

IZŠEL JE

Rimski mlini aktualna proza

Petriča Kerempuh zgodbe 
Življenje brez bolečin priročnik 
Stenski koledar 10 umetnikov

samo 25.000 lir

POHITITE Z NAROČILI!
Naročila s predplačilom:
0 Preko pošte z nakazilom 25.000 lir na tekoči račun št. 

13512348 za Založništvo tržaškega tiska. Ul. Montecchi 6, 
34127 Trst, z navedbo: za Jadranski koledar in s točnim 
naslovom naročnika

• Osebno:
v Trstu — na sedežu ZTT, Ul. Montecchi 6

— v Tržaški knjigarni. Ul. sv. Franči 
ška 20

v Gorici — na uredništvu Primorskega dnevnika. 
Ul. 24 maja 1

v Čedadu — na uredništvu Novega Matajurja, Ul. 
De Rubeis 20

• Preko raznašalcev Primorskega dnevnika
• Po telefonu od 8. do 14. ure 040/794672 (ekspedit)
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O zaščitnem zakonu v okviru proračunske razprave na deželi

Bratina (KPI): »Pacta sunt servanda«
»Ustvariti mirno sožitje«

Beneški Slovenci na občnem zboru SKGZ

Priznanje Eligiu Flori 
in slovenskim izseljencem

TRST — V deželnem svetu F-JK 
se je včeraj začela razprava o de
želnem proračunu za leto 1986 in tri
letnem razvojnem načrtu za obdobje 
1986-88, ki se bo predvidoma zaklju
čila v petek. K razpravi se je pri
javilo kar 32 svetovalcev, katerim 
bodo ob koncu replicirali odborniki 
za proračun in načrtovanje Carbone, 
za finance Rinaldi in predsednik de
želnega odbora Biasutti.

Finančna dokumenta, ki jih je pri
pravila deželna vlada potrjujeta te
meljne smernice deželne politike, ki 
se konkretizirajo v utrjevanju pro
duktivnih struktur za obrambo za
poslitvene ravni, v decentralizaciji 
funkcij in preosnovi deželnega biro
kratskega aparata, v načrtovanju de
lovanja deželne uprave in v valori
zaciji značilne geopohtične lege naše 
dežele. Svoje poročilo je k tema do
kumentoma predložila komunistična 
opozicija; v njem v glavnem pouda
rja, da kompleksni finančni mane
ver deželne uprave v bistvu ozna
čuje »drsenje« finančnih postavk, ki 
so bile že predvidene v finančnih in 
programskih dokumentih iz prejšnjih 
let; komunisti vsekakor dajejo neka
tere predloge, glede katerih bi bilo 
soočanje med večino in komunistič
no opozicijo lahko tesnejše in plod
nejše v interesu deželne skupnosti. 
Med temi: sestava načrta gospodar
skih posegov za katere zahtevati in
tervencijo države na osnovi 50. čle
na deželnega statuta, ukinitev raz
novrstnih neproduktivnih izdatkov in 
sestava predloga za decentralizacijo

IZOLA — Alda Tomašič, delavka, 
ki je z 31 leti nepretrganega dela v 
Delamarisu zagotovo prispevala svoj 
kamenček v 105-letni zgodovini ribje 
predelovalne industrije v Izoli, je v 
soboto, nekaj minut po 12. uri, pre
rezala trak in na ta način odprla 
novo sodobno halo za predelavo drob
ne plave ribe. Poleg nove proizvod
ne hale so namenu uradno predali 
tudi čistilno napravo in 60-metrski 
obalni zid, ob katerem bodo prista
jale ribiške barke, da bi pretovorile 
dnevni ulov.

Slavnostno odprtje več kot 850 mi
lijonov vredne naložbe je pomenilo 
za ribiško Izolo pravi praznik. Otvo
ritve se je udeležilo okrog dva tisoč 
upokojenih in sedanjih delavcev v 
ribiški industriji, predstavniki vseh 
tozdov delovne organizacije Droga 
ter številni ugledni družbenopolitični 
delavci, med njimi predsednik repu
bliškega izvršnega sveta Dušan Ši
nigoj, predsednik republiškega komi
teja za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano Milan Kneževič, član izvr
šilnega odbora GZ Slovenije Ivan

z večjo uporabo 54. člena statuta za 
finalizirane načrte krajevnih ustanov.

In prav v tem smislu je svoj po
seg razvil komunistični svetovalec 
Bratina, ki je prvi posegel v raz
pravo, ki je vsekakor podrobneje go
voril o odnosu med državnim in de
želnim proračunom. S tem v zvezi 
je izrazil zadovoljstvo KPI za skoraj 
2.300 milijard lir, ki jih finančni za
kon namenja naši deželi in v tem 
okviru za 255 milijard lir, ki so na
menjene kooperaciji na obmejnem 
področju. Še posebno zadovoljstvo je 
svetovalec Bratina izrazil za 35 mi
lijard Mr, ki jih finančni zakon na
menja slovenski narodnostni skupno
sti za kulturne in šolske dejavnosti. 
Pri tem pa je tudi izrazil željo, da 
bi za ta prispevek glasovale v po
slanski zbornici vse tiste poHtične 
skupine, ki so ga že podprle v se
natu, saj vemo, je dodal, da so tako 
v dežeU kot v Trstu nekatere sile, 
ki delujejo, da bi do tega ne prišlo. 
Sicer pa je svetovalec Bratina tudi 
obširneje govoril o zakonu o zaščiti 
slovenske manjšine v ItaHji in res
nično obžaloval, da sta med stran
kami večine, ki mu nasprotujeta tu 
di PRI in PLI. Pri tem je opozoril, 
kako sta se ti dve stranki že leta 
1976 v parlamentu s sprejeto reso
lucijo obvezah za sprejetje zaščitne
ga zakona. Ta dokument je obvezu
joč, je dodal in pristavil da »pacta 
sunt servanda« in je zato pač treba 
končno le pripraviti zaščitni zakon.

Tudi svetovalec Slovenske skupno
sti Štoka je obširno govoril o teh

Kukovec ter predstavniki JLA iz lju
bljanskega armadnega območja, beo
grajske intendantske uprave in po
veljstva vojaškopomorskega sektorja 
iz Pulja. Med gosti so bili tudi šte
vilni Delamarisovi poslovni partnerji 
iz Kanade, ZDA, Avstrije, Nemčije 
in Egipta.

Kot je bilo večkrat poudarjeno na 
slavnostnem odprtju, pomenijo novi 
proizvodni prostori mejnik v stoletni 
zgodovini ribje predelovalne industri
je. Ob prizadevanju vodstvenega in 
strokovnega kadra Delamarisa je bi
la naložba izpeljana v letu dni, za 
to tudi ni bilo potrebno zbiranje do
datnih sredstev. Kar se večkrat do
gaja ob vrtoglavih cenah gradbenih 
del in pri nakupih opreme. Ker se 
bodo že naslednje leto zmogljivosti 
predelave povečale za polovico, na
črtujejo v Drogi nakup še dveh pa
rov sodobnih ribiških ladij, kajti že 
dolgo velja pravilo, da je najcenej
ša surovina za predelavo tista, ki si 
jo sami zagotovijo.

IZTOK UMER

vprašanjih in uvodoma ugotavljal, 
kako se sedaj drugod po Evropi 
manjšine valorizirajo, pri nas pa se 
skuša delovati v nasprotni smeri. 
Ostro je ožigosal sedanjo šovinistič
no kampanjo in strumentahzacijo, ki 
jo podpihujejo desničarski krogi s 
strašilom »bilingvizma« in privilegi
jev in drugimi netočnostmi. Svetova
lec Štoka je tudi obžaloval, da 8. 
člen osimskim sporazum skupno s 
preambulo še ni bil uresničen, če
prav je od podpisa tega sporazuma, 
ki ga je vsekakor pozitivno ocenil, 
minilo že deset let. Poseben pouda
rek pa je namenil pravicem, ki bi 
jih zaščitni zakon moral predvideti 
za slovensko narodnostno skupnost v 
ItaMji in pri tem podčrtal, da je tre
ba na enak način obravnavati Slo
vence, ki živijo v vseh treh pokra
jinah. Citiral je tudi izjavo, ki so 
jo v imenu duhovščine iz treh po
krajin odposlali senatni komisiji za 
ustavna vprašanja msgr. Škerl, Sim
čič in Qualizza, v kateri je pouda
rjena nujnost po enaki zaščiti za vse 
Slovence od Milj do Trbiža. Sveto
valec Štoka je nadalje podčrtal, da 
slovensko prebivalstvo mimo priča
kuje, da bi parlament in vlada ures
ničili, kar glede slovenske manjšine 
predvidevajo mednarodni sporazumi, 
ker se zaveda, da se nam samo z 
mirom in prijateljstvom med tu ži
večim prebivalstvom in z izolacijo 
nacionalističnih fanatikov in ekstre
mizmov obeta boljša prihodnost v 
mirnem in prijateljskem sožitju v,teh 
krajih živečega prebivalstva.

Nove palme 
v Portorožu

PORTOROŽ — Minula zima je sre
di Portoroža uničila dvajset od 28 
palm Fenix Canaiiensis. Vsaka bi 
zdaj stala najmanj 200 tisoč dinarjev. 
Čeprav so že pred poletjem hortikul
turni delavci pričakovali, da jim bo 
uspelo skoraj vse te palme rešiti, pa 
so sredi sušnega poletja spoznali, da 
jih bo treba kar dvajset izkopati. Na
mesto njih so sredj portoroške dvopa
sovnice posadih na mraz manj obču
tljive in za Portorož značilne palme 
Chamerops Excelsa, ki so jih po 3.500 
dinarjev za eno kupili v vehki drcv 
vesnici na Brionih. Posadili so 36 
palm v eno jamo skupaj po tri, na
črt za ureditev tega parka pa je pred
lagalo portoroško hortikulturno dru
štvo. Nove palme bodo v uteho Porto- 
rožanom, ki takorekoč žalujejo za le
pimi Fenix Canariensis. Že pred leti, 
ko so jih sadiM, so vedeli, da jih bo
do težko obvarovali pred hudim mra
zom. Toda kljub temu so poizkusili. 
Mraz jim ni prizanesel, kljub slam
nati zaščiti, ki jo tem palmam nade
nejo pred začetkom vsake zime. Za
nimivo pa je, da enakih palm — osem, 
ki rastejo pri restavraciji Ljubljana 
le kakih petdeset metrov stran in ne
kaj metrov od morja, mraz ni tako 
prizadel, pa čeprav niso bile niti za
ščitene. Sprva je kazalo, da so poze 
ble, toda prav kmalu so s; spet opo
mogle. BORIS ŠULIGOJ

Da je bil v nedeljo 15. občni zbor 
SKGZ je naš dnevnik že poročal. Ob
javil je tudi imena tistih, ki so na 
občnem zboru prejeli priznanja, to je 
odhčje in pa posebno plaketo za za
sluge na področju kjer delujejo. Med 
odlikovanci je bil tudi Eligio Flora, 
izseljenec iz Beneške Slovenije, ki de
la in živi v Belgiji in ki je prejel 
prav za svoje delo med tamkajšnjimi 
slovenskimi izseljenci to lepo prizna
nje. Pripeljal se je iz Belgije na ob 
čni zbor, da to priznanje tudi sam 
sprejme. Videli smo mu že na obra
zu, da je priznanja vesel, kot so ga 
bili z njim veseM vsi, ki so na obč
nem zboru zastopali Beneško Slove
nijo, predvsem Zvezo slovenskih iz
seljencev iz Benečije. To nam je rad 
potrdil tudi Feruccio Clavora, ki je 
bil do nedavna predsednik omenjene 
zveze, sedaj pa je njen direktor.

»Za vse slovenske izseljence, ki ži
vijo in delajo po raznih državah je to 
velika čast, da je eden naših članov, 
to je Eligio Flora, ki dela v Belgiji 
in je sedaj tudi koordinator naše zve
ze za evropske države, prejel to pri
znanje s strani naše organizacije. To 
pomeni, da so se naši izseljenci iz 
Beneške Slovenije popolnoma vključi
li v boj, ki ga naša slovenska manj
šina vodi tu doma za zaščito svojih 
pravic. Naj povem, da se je na zad
njem občnem zboru, ki je bil oktobra 
v Reziji, naša Zveza preimenovala v 
Zvezo slovenskih izseljencev. S tem 
preimenovanjem smo hoteli dokaza
ti, da nismo neka posebna kategorija 
ljudi, brez pravic, brez tradicij, tem
več da smo, skupno s Slovenci na Go
riškem in na Tržaškem, del sloven
skega naroda in da hočemo, da nas 
kot take, pri dodeljevanju pravic, ob
ravnavajo. To tudi dokazuje, da mo
rajo in da hočejo biti naši ljudje, ki 
delajo po svetu del slovenske narod
nostne skupnosti, vključeni aktivno v 
borbo za skupne pravice. Letos smo 
na primer nabrali okrog 1500 podpisov 
med našimi izseljenci prav za dosego 
globalnega zaščitnega zakona. Naj se 
povem, da smo v tej zvezi v glavnem 
mlajši ljudje. Novi predsednik na pri
mer, ki je bil izvoljen na moje me
sto, je še mlad, pa je že preživel vr
sto let na delu po svetu, kot na pri
mer Eligio Flora, prav tako pa tudi 
vsi ostaM. Prav to, da smo v tej zve
zi v glavnem mlajši ljudje, predstav
lja pomembno postavko, ki nam daje 
upanje, da bo naša zveza dobro in 
uspešno nadaljevala tudi naprej.«

Valter Dreščič je doma iz Dreke v 
Benečiji ter je bil več let na delu v 
Belgiji. Že štiri leta je, odkar se je 
vrnil na svoj dom ter bo sedaj vodil 
Zvezo slovenskih izseljencev.

»Šele pred kratkim sem sprejel to 
funkcijo in zato ne morem povedati 
nič drugega kot to, kar je že Fe-

Berite
JVavi
Matajur

ruccio tako lepo povedal o naši zve
zi. Naša zveza ima veUko članov v 
vseh državah kjer le-ti delajo. Ved
no bolj se med seboj povezujemo, ved
no bolj hočemo biti prisotni tudi pri 
vseh problemih, ki nas zadevajo Kot 
Slovence, pa naj gre za kulturo ali 
za gospodarstvo ali za druge proble
me. Kot predsednik sem zelo zado
voljen, da je prav naš EMgio Flora 
prejel priznanje za svoje delo v korist 
izseljencev v Belgiji.«

EMgio Flora je bil protagonist na
šega tokratnega razgovora, saj je bil 
prejemnik plakete SKGZ.

»Živim v mestu Liege že 32 let. Tarn 
imam tudi družino. Skupno z menoj je 
v tem mestu še okrog 200 beneških 
družin. Za to plaketo se moram zah
valiti vsem, ki so mi pri mojem delu 
za pravice izseljencev v Belgiji po- 
magaM, kot tudi članom naše zveze tu 
v Benečiji. Tale plaketa, ki sem jo 
dobil, ni samo moja, temveč je od 
vseh izseljencev. Zelo sem vesel in 
vem, da bodo veseli vsi moji, ko se 
vrnem s tem priznanjem v Belgijo. 
Na žalost se vračam takoj na delo in 
bom praznike preživel v Belgiji, za
to želim že sedaj vsem vse dobro za 
konec in začetek novega leta.«

Mario Gošnjak je tudi izseljenec iz 
Beneške Slovenije ter dela v Švici.

»Leto in pol sem že ponovno doma, 
kjer pomagam po svojih močeh Zvezi 
slovenskih izseljencev, pa tudi v do
mačem društvu. V Švici sem delal 19 
let. Moram reči, da se je pri nas v 
tem zadnjem času marsikaj spreme
nilo, vendarle obstaja še vedno velik 
problem za vse tiste, ki bi se rad; vr
nili domov, pa vedo, da tukaj ne bo
do našli dela. Marsikdo bi raje delal 
doma kot v tujini, a mora ostati tam, 
kjer pač ima možnost zaposMtve. I- 
mel sem še kar dobro delo v Švici, 
toda mojj otroci so si močno želeli, 
da bi se vrnili v Benečijo. Zdaj smo 
tu, ne vem kako se bo obrnilo, ko bo 
treba iskati zanje delo. Vendar sem 
zadovoljen, da sem zopet med svo
jimi.«

Zaključno besedo, je povedal še 
Feruccio Clavora, ki je dejal:

»S tem, da je SKGZ dala priznanje 
našemu predstavniku, je napravila 
veliko uslugo naš; Zvezi in ji dala tu
di lepo priznanje. Prepričan sem, da 
za Beneško Slovenijo ni rešitve, če 
niso rešeni tudi problemi izseljencev'. 
Mladi ljudje, mlade družine se mora
jo vmitj v Benečijo, potem bo tu živ
ljenje zaživelo, potem se bodo lahko 
začeli reševati tudi gospodarski pro
blemi, na osnovi katerih se lahko za
čne resnični razvoj in napredek Be
neških Slovencev. Pred 20 leti je bil 
položaj v Beneški Sloveniji seveda či
sto drugačen. Malo je bilo takrat lju
di, ki bi lahko vodili boj za naše pra
vice. Danes so naši ljudje, ki so ži- 
veM, ali še živijo daleč po svetu, bolj 
osveščeni in se zavedajo, da je treba 
napraviti korenite spremembe tudi v 
naših krajih, če se hoče le-tem in 
prebivalstvu zagotoviti boljša bodoč
nost. Tu ne gre samo za našo kultu
ro in za naš jezik. Tu gre za pravi
co do našega obstoja, do slovenske šo
le, pravice do dela, pravice, da kot 
enakopravni državljani, zaživimo na 
svojih domovih, na svoji zemlji.«

NEVA LUKEŠ

Novi Delamaris zagotavlja 
razvoj ribištva v Izoli

--------- Marho Waitritsch ---------

ENO STOLETJE 
SLOVENSKIH OSNOVNIH 

ŠOL V GORICI
19.

Za Politično društvo Sloga je vzdrževanje teh šol 
predstavljalo velik finančni napor. Veliko staršev ni 
prispevalo niti vinarja za to, da so njih otroci obi
skovali slovensko šolo. Bili so to revnejši ljudje, ki 
so se le s težavo preživljali, kaj še da bi plačevali 
šolsko vzdrževalnino. Zahvaliti pa se je bilo treba 
tudi učiteljstvu, da se je zadovoljilo s plačo, ki je 
bila nižja od tiste, ki so ji kolegi prejemali v držav
nih oziroma občinskih šolah. Pa še napor za pouk 
tako velikega števila učencev je bil velik. Poučevale 
so tudi žene profesorjev, ki so dobivale le majhen 
honorar, ter tudi že upokojeni šolniki, ki so se prav 
tako zadovoljili z malim.

Vse pa je prevevala narodna zavesta, saj je bilo 
Prav od teh učiteljic in učiteljev odvisno, ali se bo 
slovenska narodnostna zavest v mestu utrjevala. Vsak 
°trok, iztrgan potujčevalni italijanski ali nemški šoli, 
le veliko pomenil pri utrjevanju goriškega sloven
iva. Na vseh veselicah, na ohcetih, ob priliki raznih 
Praznikov tudi družinskega značaja, so goriški Slo- 
yenci zbirali prostovoljne prispevke za šolo. Pomoč 

prihajala tudi s podeželja, kjer so prav tako pri

čeli z nabirkami denarja za vzdrževanje slovenskih 
šol v mestu. Nabirke na podeželju so se pričele mno
žiti takrat, ko so se odločili sami zgraditi stavbe za 
potrebe slovenskih šol. Nekaj denarja sta dajali de
žela in država, ki sta sicer dajali le prispevek za 
plače učiteljstva. Treba pa je bilo misliti tudi na 
druge stroške; na najemnino za šolske prostore, na 
plačilo slug, na stroške za čiščenje in ogrevanje šol
skih prostorov, na nakup šolskih potrebščin marsi
kateremu učencu iz revnih družin.

V skoro vseh slovenskih deželah za podobne po
trebe na šolskem področju, še zlasti v krajih, kjer 
je bila velika raznarodovalna nevarnost tako od stra
ni Nemcev kot Italijanov, je skrbela Družba šv. Ci
rila in Metoda, ustanovljena ob koncu leta 1884 v 
Ljubljani. Ta družba je imela vseslovenski značaj,

Anton Gregorčič Andrej Gabršček

podružnice so se ustanavljale tako v krajih, kjer bi 
- bilo treba ustanoviti slovensko osnovna šolo, kot v 

krajih, kjer ni bilo raznarodovalne dejavnosti, so pa 
premožnejši ljudje hoteli prispevati za šolske potre
be v krajih, kjer je ta nevarnost obstajala. V Pri
morju so bile podnižnice ustanovljene v Trstu (27. 
feb. 1886), Gorici (29.3.1886), Šempasu (15.7.1886), 
Ajdovščini (9.9.1886), Kobaridu (11.12.1886) in Bov
cu (20.12.1886). Goriško moško podružnico so usta
novili na pobudo dr. Antona Gregorčiča, ki je postal 
njen prvi predsednik, v odboru sta bila še zdravnik 
dr. Aleksij Rojic in upokojeni nadučitelj Valentin 
Kancler. Kasneje so se v Primorju ustanovile še dru
ge podružnice, v Gorici poleg prve, ki je bila mo
ška, tudi ženska podružnica, in sicer 9. maja 1889. 
Največ pozornosti je Družba sv. Cirila in Metoda po
svetila odpiranju slovenskih šol v Trstu, kjer so bile 
potrebe zelo velike.

Slovenski šolski prostori v stavbah v ulicah sv. 
Klare, Barzellini, Cipressi, pod Kapelo niso več za
doščali. Zaradi tega so pričeli goriški politični ve
ljaki misliti, kje naj bi zgradili novo šolsko poslopje. 
Gradbenih zemljišč je bilo takrat v mestu precej, 
vendar če je bil lastnik Italijan, ni rad prodal zem
ljišča slovenski ustanovi, še posebej ne če bi to bila 
bančna ali šolska ustanova. Dr. Henrik Tuma, spo
četka sodnik, potem odvetnik in politik ter deželni 
odbornik, je zvedel, da prodaja notar dr. Koller, ki 
se je bil pred kratkim izselil iz Gorice v Poreč, večjo 
zazidljivo parcelo z že zgrajeno manjšo stavbo na 
vogalu Križne ulice (Ulica della Croce) in Ulica Vet
turini (danes Ulica Favetti). Zemljiška parcela je ob
segala 1.200 kvadratnih metrov, notar je zanjo zah
teval 14.000 kron.*
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Ob Dnevih sovjetske kulture izjemno srečanje za slovenske dijake

Sovjetski kozmonavt Artjuhin »J)an y vesolji! ima 16 dlli in 16 IlOČi«
včeraj gost liceja »Prešeren«
Dijaki znanstvenega in klasičnega 

liceja Prešeren so imeli včeraj v 
svoji sredi izjemnega gosta — sovjet
skega kozmonavta Jurija Petroviča 
Artjuhina. Kozmonavta je dijakom in 
profesorjem predstavil član Združenja 
Italija - Sovjetska zveza Vojko Cesar, 
ki je tudi prevajal uvodni poseg in 
Artjuhinove odgovore na številna 
vprašanja. Srečanje na liceju Preše
ren je potekalo v sklopu Dnevov sov
jetske kulture, ki jih je priredilo prav 
Združenje Italija - Sovjetska zveza v 
sodelovanju z deželo Furlanijo - Ju
lijsko krajino.

Jurij Petrovič Artjuhin je poletel v 
vesolje leta 1974 z vesoljsko ladjico 
Sojuz 14 in je preživel več delovnih 
dni v vesoljski postaji Saljut 3. V u- 
vodnem posegu je sam poudaril, da 
se je pridružil astronavtski družini 
ko je bil že krepko v letih (sedaj jih 
ima 55). Skupaj s 14 kolegi inženirske 
šole se je prijavil za kozmonavta, po 
podrobnih nekajmesečnih pregledih 
pa so iz te družine le njega izbrali 
za »veliko avanturo«. Artjuhin (ki je 
na jopiču nosil visoki odlikovanji 
zvezdo heroja Sovjetske zveze in po
sebno priznanje vodje vesoljske od
prave Sojuz 14) je najprej obrazložil 
velike razlike med nekdanjimi poleti 
— »Tedaj je bilo največje vprašanje, 
ali so taki poleti v breztežnem stanju 
sploh možni« — in sodobnimi, ko je 
največja pozornost posvečena znan
stvenim raziskovanjem tako v ve
solju kot na zemlji. V stilu sedanjega 
sovjetskega liderja Gorbačova se je

dotaknil tudi nekaterih žgočih vpra
šanj, kot na primer uporabe vesolja 
v vojaške namene. V zvezi s tem se 
je jasno izrekel za nadaljevanje mi
roljubnih poizkusov v vesolju in ome
nil, da je bilo oktobra v Parizu u- 
stanovljeno Mednarodno združenje 
kozmonavtov (sovjetskih, ameriških 
in iz drugih držav), ki ima za cilj 
prav uporabo vesolja za poskuse in 
raziskavo v korist celotnega člove
štva.

Prava »ura kozmonavtike«, tako bi 
lahko ocenili včerajšnje srečanje sov
jetskega kozmonavta Jurija Petrovi
ča Artjuhina z dijaki zadnjih treh 
razredov liceja Prešeren. Po uvodnem 
Artjuhinovem posegu se je usul na 
kozmonavta plaz vprašanj, in to be
sedno »bombardiranje« bi se gotovo 
nadaljevalo še čez poldrugo uro, ki 
je bila predvidena za srečanje, če 
ne bi bila ravnateljica šole prisiljena 
prekiniti radovedne dijake.

Artjuhin je dijakom povedal, kako 
je sploh postal kozmonavt (»Prošnjo

sem predložil leta 1963; sprejeli so 
me zaradi dobre telesne priprave in 
specializacije iz inženirstva, takrat 
pa se je šele začelo«); obrazložil je 
kaj vse je potrebno, da lahko poletiš 
v vesolje (»Naučil sem se skoka s 
padalom, pilotiranja letal, prestal sem 
vaje v centrifugalnih, toplotnih in 
drugih kamerah; priprave na polet 
so trajale tri leta, takrat nisem poz
nal ne nedelj ne praznikov, skupaj z 
drugimi smo delali od 8. do 23. ure, 
da bi se privadili na vse težave«), di
jakom pa je tudi razkril, kako lahko 
postaneš kozmonavt (»Kdor je pri
pravljen odpovedati se vsemu, naj 
kar napravi prošnjo za kozmonavta,« 
je svetoval).

V njegovih besedah je nato oživel 
dan v vesolju. »Kozmonavtovo delo je 
vsakodnevno določeno do sekunde, v 
vesolju pa preživiš v enem dnevu kar 
16 dni in 16 noči,« je povedal, malo 
zatem pa je na hudomušno vprašanje 
pristavil, da so tudi v vesolju ohra
nili zemeljski ritem britja (»Brili smo 
se vsako zemeljsko jutro in ne 16- 
krat dnevno!»).

Zanimivi so bili odgovori na počutja 
kozmonavta v vesolju in ob povrat
ku. Po vzletu zajame kozmonavta 
takoimenovana gibalna bolezen. Člo
veški organizem se mora šele pri
vaditi na breztežno stanje. Ta »bo
lezen« traja od 3 do 5 dni. Podobno 
je tudi ob povratku: kozmonavt se 
mora spet privaditi na zemeljsko 
stanje, ta proces pa traja dlje, do 
dveh tednov, posledice pa je mogoče 
občutiti tudi 4 mesece po koncu po
leta.

Dijaki so postavili Artjuhinu tudi 
nekatera aktualna vprašanja. Kozmo
navt je tako odgovoril, da v Sovjet
ski zvezi še pregledujejo morebitne 
prednosti ameriškega sistema shuttle, 
poudaril pa je, da takih ladjic ni mo
goče uporabiti za daljše polete (nad 
deset dni). Omenil je, da potujeta 
proti Halleyevemu kometu dve ladjici, 
ki ga bosta marca prihodnjega leta 
znanstveno proučili.

Artjuhin se je »lotil« tudi nekaterih 
»kočljivih« vprašanj. Na vprašanje, 
ali imajo kozmonavti še druge naloge 
poleg tistih, ki jih je že omenil, je 
sovjetski gost zanikal »vmešavanje« 
kozmonavtov v vojaške zadeve (»Za 
to je že dovolj avtomatskih naprav«, 
je pojasnil). Dejal je tudi, da ne mi
sli Sovjetska zveza poslati človeka na 
Luno, ker bi bil tak polet le prestiž
nega značaja, brez relevantnih znan
stvenih izsledkov, polet na Mars pa 
bi bil v sedanjih pogojih predrag.

Artjuhin je skratka seznanil naše 
dijake s svojimi doživetji in z aktual
nimi vprašanji; pozornost, s katero 
so dijaki sledili njegovim odgovorom, 
je bila najlepši dokaz, da včerajšnja 
nevsakdanja »učna ura« ni bila za
man.

• Tržaška hranilnica je darovala 
otroški bolnišnici Burlo Garofolo so
dobno opremljen rešilni avtomobil za 
prevoz novorojenčkov in bolnikov, ki 
so potrebni posebne nege. Slovesna iz
ročitev vozila bo jutri, 19. decembra, 
ob 12.15 v bolnišnici Burlo.Dijakinja liceja Prešeren Živa Pahor je sovjetskemu kozmonavtu Artjuhinu 

podelila knjigo v spomin na včerajšnje srečanje z našimi dijaki

Delegacija iz Kvangsija podpisala sporazum z deželnim odsekom SID Miramarski fizikalni center
Kitajci kažejo vse več zanimanja za Trst

Trst, bolje rečeno, znanstvene in tehnološke usta
nove, ki imajo v njem svoje sedeže, postajajo vse za
nimivejše tudi za Kitajce. Že nekaj dni se mudi na ob
isku v našem mestu delegacija znanstvenikov in gospo
darstvenikov iz južne kitajske pokrajine Kvangsi, ki 
je včeraj podpisala sporazum o sodelovanju z odsekom 
Družbe za mednarodni razvoj (Society for Internatio
nal Development) iz naše dežele. Sporazum predvideva

soudeležbo kvangsiških znanstvenih ustanov in podjetij 
pri projektu »tehnoloških naselij«, ki ga razvija dežel
ni odsek Družbe za mednarodni razvoj ob sodelovanju 
pokrajinskih združenj industrijcev v Furlaniji-Julijski 
krajini in ob podpori deželne uprave. Namen tega pro
jekta je, da bi v naših krajih pa tudi drugod po svetu 
ustanovili vrsto raziskovalno - proizvajalnih središč, ki 
bi med drugim omogočala pretok tehnologije iz razvitih 
v nerazvita področja sveta.

Delegacijo deželnega odseka Družbe za mednarodni 
razvoj je vodil prof. Romeo, ki je kitajskim gostom 
podrobneje osvetlil delovanje svoje organizacije. Povedal 
je, da je le-ta nastala v petdesetih letih v ZDA, točneje 
v Washimgtonu, kjer ima svoj osrednji sedež, šteje pa 
več kot 90 sekcij, raztresenih po vsem svetu. Namen te 
organizacije, ki uživa tudi priznanje OZN, je s konkret
nimi pobudami spodbujati znanstveni in gospodarski na
predek manj razvitih dežel. Na kratko je osvetlil tudi 
projekt »tehnoloških naselij«, katerega glavni tvorec je 
prof. Grassetti, pri njem pa so soudeležene vse tukajš
nje najpomembnejše znanstvene in raziskovalne ustanove, 
od Tržaške univerze do Centra za znanstvene in tehnolo
ške raziskave pri Padričah.

Delegaidjo iz Kitajske je spremljal prof. Damiani, 
ki je odgovoren za mednarodno sodelovanje pri Tržaški 
univerzi. To ni slučaj. Prav obisku, ki ga je prof. Da
miani opravil pred pioldrugim letom na Kitajskem, se 
je treba namreč zahvaliti za številne stike, ki jih tr
žaške znanstvene ustanove v zadnjih časih navezujejo 
s sorodnimi iz Kitajske. Omenimo naj le, da je bila de
legacija iz Kvangsina že četrta, ki je v dobrem letu dni 
prišla na obisk v naše mesto.

ima »dvojnika« v Kolumbiji
Na sedežu Mednarodnega sklada 

»'Trst za napredek in svobodo znano
sti« v Ul. Dante 7 v Trstu je bila 
včeraj predstavitev Mednarodnega 
centra za fiziko, ki so ga letošnjega 
4. decembra ustanovili v kolumbij
skem glavnem mestu Bogotà. Kaj 
ima naše mesto pri tem? Kot se pr
vi hip čudno sliši, v resnici zelo ve
liko.

Mednarodni center za fiziko v Bo- 
gotàju je namreč nastal ob tesni po
vezavi in sodelovanju s podobno u- 
stanovo, ki že več kot 20 let deluje 
y Miramiaru. Slednja je kolumbijske
mu centru nudila vzor, zlasti v or
ganizacijskem smislu, poleg tega pa 
tudi p»omoč svojih raziskovalcev pri 
dolgem pripravljalnem delu. Misel o 
ustanovitvi fizikalnega središča v Bo- 
gotàju se je namreč pxrodila že v 
sorazmerno daljnem letu 1978. Za
njo se je odločno zavzel italijanski 
fizik in sodelavec miramarskega cen
tra prof, Galileo Violini, ki je tudi 
postal predsednik Združenja za Med
narodni center za fiziko, se pravi 
njegovega pripravljalnega odbora. V 
več kot pietih letih, Id je odtelj pote
klo, je Združenje najprej propagandi- 
ralo idejo o centru med kolumbijski
mi in drugimi latinskoameriškimi fi
ziki, od leta 1982 pia je prirejalo tudi

tečaje, ki so pomenili zametek de
javnosti bodočega centra. Pri teh te
čajih, ki jih je bilo vsega 22 s skupi
no udeležbo kakih 1.500 znanstveni
kov, so zelo px>gosto sodelovali in jih 
nemalokrat tudi vodili raziskovalci 
Mednarodnega centra za teoretično 
fiziko v Miramaru, pa tudi profe
sorji Tržaške univerze. Poleg tega je 
miramarski center s svojim prestiž
nim predsednikom na čelu, nobelov
cem Abdusom Salamom,, odločilno 
nastopil piri kolumbijski vladi.

Miramarski center formalno ni med, 
ustanovnimi člani Mednarodnega cen
tra za fiziko v kolumbijskem glav
nem mestu, pač pa je tb (predvsem 
iz juridičndh razlogov) Mednarodni 
sklad Trst za napredek in svobodo 
znanosti, ki je z Miramarom tesno 
povezan in kateremu predseduje prof. 
Budinich, njegov pwdpredsednik pia 
je rektor Tržaške univerze prof. Fu- 
saroli. Slednji se je udeležil sloves
nosti ustanovitve fizikalnega centra 
v Bogotàju in priložnost izkoristil tu
di za navezavo stikov z najpomem
bnejšimi kolumbijskimi vseučilišči. 
Včerajšnje predstavitve v Trstu se 
je pioleg prof. Budinicha in prof. Fu- 
sarolija udeležil tudi prof. Violini, ki 
je na kratko orisal bodočo dejavnost 
novoustanovljenega cenrta.

Srečanje z devinsko-nabrežinskimi vinogradniki

Kako še bolje ovrednotiti 
vinski pridelek v občini

Na pobudo tržaške sekcije Zveze slepcev

Božični koncert vokalno-instrumentalne 
skupine J. S. Bach v cerkvi sv. VincencaDevinsko-nabrežinski župan Bojan 

Brezigar se je v pxmedeljek sestal 
s kmetovalci iz devinsko-nabrežinske 
občine. Udeležilo se ga je veliko 
število kmetovalcev, prisoten pa je 
bil tudi tajnik Kmečke zveze Edi 
Bukavec. Na srečanju so preučili 
probleme razvoja kmetijstva v devin
sko-nabrežinski občini in zaintere
sirani operaterji so nakazali vrsto 
problemov, za rešitev katerih bi se 
morala prizadevati občinska uprava. 
O teh vprašanjih bo župan Brezigar 
govoril z deželnim odbornikom za 
kmetijstvo, s katerim se bo sestal 
prihodnji mesec.

Na sestanku so govorili tudi o or
ganizaciji vinske razstave. Prihodnje 
leto bo v Nabrežini 25. jubilejna vin
ska razstava in kmetovalci so pred
lagali, naj bi bila to priložnost, tu
di glede na skorajšnje priznanje za
ščitnega porekla kraškim vinom, 
tudi za promocionalne dejavnosti; 
skratka, naj bi vinska razstava ne 
bila samo vaška šagra, ampak naj 
bi predstavljala tudi trenutek sre
čanja s potencialnimi odjemalci, ki 
bi se tako seznanili s kvaliteto raz
stavljenih vin.

, Poudarjeno je bilo tudi, naj bi za
čeli z valorizacijo terana, po kate

rem bi lahko Kras zaslovel po de
želi in tudi izven nje ter naj bi v 
zvezi s tem javne uprave stimulira
le pri vinogradnikih ustekleničenje 
terana.

Župan Brezigar se je ob koncu 
udeležencem sestanka zahvalil za pri
sotnost in sodelovanje ter zagotovil, 
da bo občinska uprava tudi v bo
doče z veliko pozornostjo sledila raz
voju kmetijstva ter da bo v celoti 
upoštevala predloge, ki so bili iz- 
nešeni.

Tržaška sekcija Zveze slepcev Ita
lije je priredila v ponedeljek v cer
kvi sv. Vincenca zanimiv božični 
koncert. Namen tega glasbenega ve
čera je bil posvetiti nekaj ur Vse
državnemu dnevu slepca ter Medna
rodnemu letu glasbe. Zborovodja, o- 
benem pa glavni pobudnik večera je 
bil Benedetto Sestan, znan tudi slo
venski javnosti po svojem sklada
teljskem delu, predvsem po uglas

bitvi in harmonizaciji raznih nabož
nih skladb.

Koncert se je pričel s 'solističnim 
orgelskim nastopom Benedetta Se 
stana, ki je izvedel znano Bachovo 
skladbo »Toccata e fuga«, v d-molu. 
V naslednjih točkah pa se mu je 
pridružil še zbor in orkester. Pri 
tem je treba pripomniti, da so se 
nastopajoči zbrali izključno za ta na
stop. Vokalno instrumentalno skupi
no, ki si je nadela ime Johann Se
bastjan Bach, sestavljajo člani raz
nih pomembnih tržaških orkestrov, 
zbor pa sestavljajo izključno sloven
ski pevci. Glasbena skupina je na
stopala pod vodstvom Alda Cosso- 
vela, profesorja na tržaškem glas
benem konzervatoriju Tartini.

Program so sestavljale pretežno 
baročne skladbe, predvsem pa so bi
le priljubljene točke koncerta dela 
Johanna Sebastiana Bacha, očeta 
glasbe, ki se je rodil pred tristo 
leti. Vokalna protagonista ponedelj
kovega glasbenega večera sta bila 
sopranistka Ljubica Berce - Košuta 
ter basist Aldo Žerjal. Lepa barva 
in moč glasu basista je prišla do

izraza predvsem pri skladbi nezna
nega avtorja iz 17. stoletja (po vsej 
verjetnosti Bacha).

Med premorom je stopila k mikro
fonu predsednica krajevnega oddel
ka Zveze slepih; zahvalila se je or
ganizatorjem, pevcem ter orkestru 
za resno pripravo in dobro izvedbo 
skladb. Zanimivost drugega dela kon
certa pa sta bili dve skladbi orga
nista Benedetta Sestana, »Ave Mu
rija«, ki jo je s svojim lepim so
pranom dopolnila Ljubica Bercè - Ko
šuta, predvsem pa »Prošnja Mariji 
Devici« za oboe, violino, .zbor, 9°' 
dala in orgle. To skladbo so udele
ženci ponedeljkovega koncerta lahko 
poslušali v njeni krstni izvedbi, saj 
jo je skladatelj zložil namenoma za 
to priložnost.

Koncert pa je zaključila dobra Se
staneva orgelska izvedba Lisztovega 
»Preludio e fuga«, ki jo je ta skla
datelj posvetil Bachu. Izvedba kon
certa je bila zadovoljiva, dokazala 
je resno pripravljenost nasopajočih- 
Za nekatere glasovne in instrumen
talne pomanjkljivosti pa je bila kri
va predvsem izredno nizka tempe
ratura slabo ogrevane cerkve... (HJ)

Razstava gradiva o 500-lirskem kovancu 
na katerem je upodobljen Devinski grad

Prihodnjo soboto bo v Devinu otvoritev razstave gradiva, na osnovi 
katerega je bil izdelan kovanec za obeležen je Jadranskega zavoda združenega 
svota. Pobudo sta sprožila devinsko - nahrežinska uprava in Zavod zdru
ženega sveta, da bi tako predstavila devinskemu prebivalstvu 500-lirski kova
nec, na katerem je upodobljen devinski grad. Omenjena pobuda je med pre
bivalstvom žela veliko zanimanja, zato sta organizatorja vprašala državno 
kovnico za predstavitev gradiva na razstavi, ki bo odprta samo dva dni, in 
sicer v soboto, 21. decembra, od 16. do 19. ure ter v nedeljo, 22. decembra, 
od 10. do 19. ure v poslopju uradov zavoda. Otvoritvi, ki bo v soboto ob 16. 
uri, bosta prisostvovala župan Bojan Brezigar in predsednik Zavoda združe
nega sveta posl. Corrado Belci.
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Stivanska papirnica 
spet v hudih težavah

Zaposleni v štivanski papirnici so 
se znašli zadnje dni spet v težavah. 
Podjetje se je namreč odločilo za 
vpis delavcev oddelka »Papir v li
stih« v dopolnilno blagajno za teden 
dni. Približno petdeset zaposlenih v 
tem oddelku bi morali v dopolnilno 
blagajno od danes do 24. decembra, 
vodstvo podjetja pa je že napovedalo, 
da bo za božične in novoletne prazni
ke ustavilo proizvodnjo v papirnici.

Sindikalni predstavniki so ostro od
govorili na te sklepe, saj po njihovem 
mnenju kršijo sporazum, ki so ga 
podpisali v začetku januarja lanske
ga leta ob prisotnosti deželnega od
bornika za industrijo.

Sindikalne organizacije in vodstvo 
podjetja so 6. januarja 1984 podpi
sali sporazum, ki je omogočal finan
siranje podjetja. Dežela Furlanija - 
Julijska krajina se je namreč obve
zala, da bo nudila podjetju pomoč, 
če bodo proizvodne naprave papirni
ce maksimalno uporabljene.

Lani je vodstvo podjetja spoštovalo 
dogovor. V papirnici se je proizvod
nja nadaljevala tudi med božičnimi 
in novoletnimi prazniki; proizvodnja 
je bila ustavljena le za teden dni ob 
avgustovskih skupinskih dopustih.

Letos je bilo drugače. Že junija 
meseca je bilo delo v papirnici ustav

ljeno, ker se je podjetje zaradi po
manjkanja dela odločilo za enoteden
ski vpis uslužbencev v dopolnilno bla
gajno. Tudi skupinski dopusti so bili 
daljši kot leto prej (tri tedne name
sto enega). Novembra se je podjetje 
spet poslužilo dopolnilne blagajne 
za delavce oddelka »Papir v listih«; 
sedaj hoče to potezo ponoviti.

Tovarniški svet je obsodil takšno 
početje in je odklonil srečanje na se
dežu industrijcev, kjer bi morah o- 
praviti vse birokratske obveznosti, ki 
jih predvideva vpis v dopolnilno bla
gajno. Sindikalni predstavniki v bi
stvu obtožujejo vodstvo podjetja, da 
ni zagotovilo papirnici dovolj dela, 
sedaj pa hoče »popravljati« svoje ne
uspehe z dopolnilno blagajno. Po 
njihovem mnenju je tako zadržanje 
v nasprotju s podpisanim sporazu
mom, ker proizvodne možnosti niso 
maksimalno izkoriščene. Prav zato 
so zahtevali srečanje z deželnim od
bornikom za industrijo Francescut- 
tom, da bi skupno proučih celotno 
zadevo. Srečanje bo jutri ob 19. uri 
na sedežu deželnega odbomištva za 
industrijo.
• Nadzorništvo za monopol je odredi
lo, da bodo trafike v nedeljo, 22. de
cembra lahko odprte. Bodo pa zaprte 
25., 26. in 28. decembra.

Kar tri predpremiere 
»Hudomušne prikazni«

»Hudomušna prikazen«, komedija angleškega avtorja Noèla Cowarda, je 
včeraj popoldne doživela svoj odrski krst tudi v Slovenskem stalnem gleda
lišču v Trstu. Čeprav bo uradna predstavitev novega dela, in tu mislimo 
predvseib na gledališke kritike, šele v petek, sta se režiser Dušan Mla
kar in vodstvo gledališča odločila za kar tri predpremiere, namenjene pred
vsem mlajši publiki. »Hudomušna pikazen« bo potemtakem na sporedu še 
drevi, ob 20.30 in jutri, ob isti uri.

»Hudomušna prikazen« pripoveduje o nekakšnih spiritističnih seansah 
in o duhu prve žene, ki se pojavi na novoporočenemu možu, kar seveda 
povzroči vrsto zapletljajev in priložnosti za smeh. Vesela igra torej, za 
srečen konec leta.

Na sliki: prizor iz »Hudomušne prikazni«. Od leve proti desni igralci 
Anton Petje, Bogdana Bratuž, Mira Sardoč, Alojz Milič in Barbara Jakopič.
(Foto Montenero)

Stališči 
KPI in CISL 
o Aquili

V ponedeljek so se sestah predstav
niki pokrajinskega tajništva KPI, sek- 
cijskega tajništva iz Milj, parlamen
tarca Gerbec in Cuffaro, župan Bor
don in sindikalist Cofone ter proučih 
trenutni položaj v žaveljski rafineri
ji Aquila. Na sestanku so omenjeni 
politični in sindikalni predstavniki — 
kot je rečeno v tiskovnem poročilu 
— med drugim podčrtah, kako ni 
točnih obvez za rešitev obrata. Po
leg tega so dodali, da so še posebno 
negativna popuščevalna stališča tr
žaške občine in tistih predstavnikov 
CISL in UIL, ki se zavzemajo, da bi 
V Trstu zgradhi termoelektrarno na 
premog in ne kažejo zanimanja za 
ohranitev delovanja v Aquili. Te tr
ditve je včeraj pokrajinsko vodstvo 
CISL zavrnilo in jih označilo kot kri
vične in neutemeljene ter dodalo, da 
si bo CISL prizadevala, da bi zago
tovila tako rešitev problema, ki bi 
ohranila proizvodno dejavnost v ra
fineriji.

Deželni svetovalec SSk 
pri avstrijskem konzulu

Avstrijski konzul' v Trstu dr. Pe
ter Klein je včeraj sprejel deželne
ga svetovalca SSk Draga Štokb. V 
prisrčnem pogovoru sta med drugim 
obravnavala sedanjo problematiko 
etnično jezikovnih manjšin v Avstri
ji in Itahji. Avstrijski konzul je po
kazal veliko občutljivost do tega vpra
šanja.

Danes predstavitev 
Parovelove knjige 
o potujčevanju imen

Danes ob 18. uri bo v dvorani Tr
govinske zbornice v Ul. S. Nicolò 5 
zanimiva okrogla miza ob predsta
vitvi knjige Paola Panovela »Izbrisa
na identiteta« s podnaslovom »Nasil
no poitalijančenje priimkov, imen in 
toponimov v Julijski krajini med leti 
1919 in 1945«. Svoje posege na okro- 
gh mizi so najavili Darko Bratina, 
Nino di Giacomo, Riccardo Luccio, 
Pavle Merku, Guido Miglia, Jože Pir
jevec, Fulvio Tomizza in Lorenzo 
Toresini.

Večer v CCA
V'

o Avgustu Černigoju
Danes, ob 18. uri bo v veliki dvora

ni Krožka v Ul. S. Carlo 2 večer, ki 
Oa bodo likovna sekcija Krožka, La 
Cappella Underground in umetnostna 
galerija Tržaška knjigarna v sodelo
vanju posvetili velikemu slovenskemu 
umetniku Avgustu Černigoju. Ob tej' 
Priložnosti bodo ob 18.45 predvajali 
film Aljoše Žerjala in Rada Štruklja 
o Černigoju, sledil pa bo prikaz video 
kaset agencije Alpe Adria in Cappelle 
Underground. O umetnikovem življe
nju in delu bosta govorila Luigi Da- 
nelutti in Emanuela Marassi.

Tržaški oktet svečano proslavil 
15-letnico svojega delovanja

Tržaški oktet je sinoči v nabito pol
ni dvorani Kulturnega doma in v 
prisotnosti številnih gostov tudi iz 
Italije in Jugoslavije prisrčno pro
slavil 15-letnico svojega obstoja in 
delovanja. Po uvodni pozdravni pes
mi »Tam, kjer pisana so polja«, je 
njegov predsednik in pevec, prof. Bo- 
rjs Pangerc s krajšim nagovorom o- 
beležil oktetovo delovanje, nakar je 
oktet zapel še tri pesmi. Sledilo je 
podeljevanje diplom ustanovnim čla
nom okteta. Gostujoči ženski nonet 
Vitre iz Ribnice je zapel pet pesmi,

med katerimi v krstni izvedbi Gob- 
čevo Ave Maria na Pangerčevo bese 
dilo. Po pozdravnih besedah pred
stavnikov nekaterih organizacij je 
vodstvo okteta izročilo posebne diplo
me svojim prvim trem častnim čla
nom. To so: prvi umetniški vodja 
Ivan Sancin, oktetov prijatelj iz Sen- 
zana pri La Spezii Paolo Bonatti in 
oktetov zvesti spremljevalec Jože Ko
ren. Prijetni večer je nato oktet za
ključil s tremi pesmimi iz svojega 
bogatega repertoarja.

S ponedeljkove pokrajinske seje

Zakaj malo razumevanja 
za delo Glasbene matice?

Pokrajinski svet je na zadnji leto
šnji seji, kot smo včeraj že poročah, 
odobril podehtev finančnega prispev
ka v višini 26.275.000 milijonov lir 
Glasbeni matici. Kot drugim štirim 
ustanovam ga je podelil na osnovi 
deželnega zakona 13/66 za delovanje 
v letošnjem letu. Ustrezni sklep je 
pokrajinski svet sprejel z glasovi ve
čine, medtem ko so svetovalske sku
pine KPI, PSI, NL, MSI in svetoval
ka Paludetto (LpT) glasovale proti.

Zakaj tako zadržanje KPI in PSI? 
Kot sta ugotavljala svetovalca Čok 
(PSI) in Martone (KPI), je bil pri
spevek pokrajine Glasbeni matici od 
ločno prenizek glede na njeno dejav
nost in pomen in glede na nekrito 
razliko med višino izdatkov in dohod- 
kov^ ki jih je ta ustanova imela v 
letošnjem letu; na osnovi predložene 
dokumentacije je ta razlika presega
la 90 milijonov lir. Na osnovi istega 
sklepa je namreč pokrajinska upra
va podelila enako vsoto kot Glasbe
ni matici tudi drugi ustanovi, katere 
nekrita razlika med izdatki in dohod
ki je bila v predloženi dokumentaciji 
znatno nižja, saj je dosegla le devet 
milijonov lir. Poleg tega je pokrajin
ska uprava isti ustanovi že podelila 
finančni prispevek pred tednom dni 
in sicer na osnovi deželnega zakona

Odbor za italijanstvo svari 
pred »slovensko ofenzivo«

Na proseški strani Napoleonske ceste 
odkrili truplo pogrešanega mesarja

68/81.
Zakaj torej enaka prispevka dve

ma ustanovama, od katerih ima ena, 
Glasbena matica, mnogo večje fi
nančne težave in tudi mnogo širše 
razvejano dejavnost.

Kot že rečeno sta svetovalski sku
pini KPI in PSI glasovah proti temu 
sklepu. Razveseljiva pa je bila no
vica, ki jo je sporočil predsednik 
Marchio, po kateri naj bi Glasbeni 
matici v kratkem priznali status jav
ne ustanove.

Sporočamo žalostno vest, da 
nas je dne 16. t.m. zapustila 
naša draga mama in nona

Viktorija Raseni 
vd. farsetti

Pogreb b,o danes, 18. t.m., ob 10. 
uri iz mrtvašnice glavne bolnišnice 
na pokopališče pri Sv. Ani.

Žalujoči: sinova Aldo in Miro z 
družinama ter vsi sorodniki.

V dvorani hotela Savoia je bilo 
sinoči zborovanje tako imenovanega 
Čdbora za obrambo italijanske iden
titete Trsta, ki naj bi vključeval — 
tako je takoj na začetku povedal 
Predsednik Senes — kakih sto orga
nizacij, društev in ustanov iz deže- 
te, pa tudi iz drugih krajev Itahje.

»Gre za prvo zborovanje in ne za 
Manifestacijo,« je uvodoma podčrtal 
Sovernik, »ker moramo zajeziti slo
vensko ofenzivo, ki postaja vse huj
ša, saj se ne namerava ustaviti pri 
tem, kar Slovenci že uživajo, ampak 
Mia daljnosežnejše ekspanzionistič- 
V6 načrte. Prav gotovo bi Slovenci 
Ze imeli zakon o dvojezičnosti, da 
niso odgovorni v Rimu slišali naše
ga glasu in se še pravočasno zausta- 
v'i1,« je arogantno nadaljeval Se
nes. »To pa seveda ne pomeni, da so 
naziie politične stranke, skupno s 
tršćansko demokracijo in ministrom 
..izzinijem na čelu, pripravljene da- 
11 Slovencem celo več kot Slovenci 
sami zahtevajo.«
...Senes je nato omenil »slabost Ita- 
nje«, ker se je po njegovem najprej 
odpovedala Dalmaciji in Zadru, na 
r! še Puh in Reki, sedaj pa naj bi 
na na vrsti še Furlanija - Juhjska 
najina, kajti novi zakon bi po nje- 

Sovem »močno privilegiral Slovence, 
'"j'Pnav jih je le kakih 4 od sto«, 
oenem pa zelo oškodoval itahjan- 

pM večino, ki bi se morala »nasilno 
posloveniti, če bi hotela imeti pra

no do zaposlitve, do finančne po

moči in do razvoja«.
V tem tonu je stekel tudi poseg 

druge govornice Onofrijeve, ki je 
orisala zakonski osnutek Krščanske 
demokracije, ki naj bi po njenem 
predvideval še več pravic,, kot zakon
ski osnutek komunistov in socialistov. 
Naštela je toliko slovenskih šol na 
Tržaškem, da se je človek vprašal, 
če ni zraven vključila tudi šole v 
Slqyenijj.

Žolčno in strupeno so izzveneli tu
di pozdravi predstavnikov omenjene
ga odbora iz Gorice, Rima in drugi.

Ne moremo reči, da smo bili pre
senečeni in ogorčeni, ker si kaj dru
gega od takšnega zasedanja nismo 
pričakovah. Udeleženci so bili v glav
nem starejši meščani, torej taki, za 
katere vemo, kje je bilo njihovo me
sto v času fašizma. »Sramota, da 
ni nič mladine,« je pred nami ugo
tovila neka gospa. »Gioventù marcia, 
tutta slavizzata,« ji je odgovorila 
druga. »Siamo troppo buoni, è ora 
di finirla e di agire,« je pristavila 
tretja, ki si »ni mogla kaj, da ne bi 
dala duška svojemu sovraštvu do 
Slovencev. In kaj takšni pozivi pome
nijo, vemo na žalost Slovenci še 
predobro.

Toda so naši ljudje pripravljeni, 
da bi znah na takšne izkrivljene res
nice in laži dovolj argumentirano od
govoriti? To smo se vprašah, ko 
smo odhajah iz dvorane, ki je kar 
puhtela od samega sovraštva do nas 
vseh. NEVA LUKEŠ

seske postaje 
včeraj nekaj p 
uri, po opo2 
skupine mladi 
Naselja S. Naz 
odkrih truplo 6 
nega mesarja I 
cesca Borisa 1 
ca. Ležalo je v 
padu, kakih 

— najst metrov 
Napoleonsko cesto, v višini raz 
ne točke Vedetta d’Italia. Ton 
nekaj metrov od proseškega zač 
te lepe pešpoti, po kateri se je 
lič odpravil predvčerajšnjim, d 
se nekohko razgibal.

Kot je žena povedala prvim 
valcem (policijskim agentom in 
silcem), je njen mož bil aktiver 
slač in je ob ponedeljkih, ko je b: 
dež društva zaprt, rad tekal po 
poleonski cesti. Tudi predvčerajš 
je takoj po kosilu vzel pot pod 
in se iz Ulice Cistemone, kjer 
stanovala, podal z avtom do 
hska. Tu je fiat 131 parkiral, 
pa o njem ni bilo več ne duh< 
sluha. Včeraj so fantje iz prosešl 
begunskega naselja povedah ka 
njerjem, da so v ponedeljek o 
16. ure videli pokojnika, kako s 
na zelo izpostavljeni skali, izven
varovane poti, prijetno sončil. Očitno 
pa je ob povratku izgubil ravnotežje 
in padel v globino, pri tem pa se 
je skušal oprijeti šopov trave, kot

so pričale bilke, ki jih je včeraj še 
vedno tiščal v dlani.

Nesrečneža, ki je imel mesnico v 
Ul. Hermet 3, so policijski agenti in 
finančni stražniki iskah celo noč. 
Skoraj do polnoči so mu bih na sle- 
di tudi številni gasilci openske in 
tržaške postaje. Toda iskanje ni o- 
brodilo sadov. Morda tudi zato, ker 
so svoje iskanje koncentrirali pred
vsem okrog Obeliska in vzdolž prve 
ga dela Napoleonske ceste, v pre
pričanju, da mu je že na začetku po
stalo slabo in da se je zgrudil v gra
po. Včeraj zjutraj so vse ekipe spet 
bile na delu in iskanje razširile na 
širše področje, tudi v smeri Ferlu- 
gov. Toda šele radovednost mladih je 
rešila uganko.

Truplo pokojnika so dvignih iz pre
pada gasilci. Ura je bila že pozna, 
tako da je tema preprečila zdravnici 
Rdečega križa, da bi opravila podro
ben pregled trupla. Po prvih izsled
kih ni vsekakor imelo hujših zuna
njih poškodb, bilo pa je že zelo ri
gidno, kar daje sumiti, da je smrt 
nastopila veliko ur prej. Točne vzro
ke smrti bo vsekakor pojasnila le 
sodna obdukcija.

• Rajonski svet za Skedenj in Čar- 
bolo se bo sestal 20. decembra ob 20. 
uri na sedežu v Ul. Roncheto 77. Med 
drugim bo razpravljal o pravilniku 
občinskih otroških vrtcev.

Trst, 18. decembra 1985

Učno osebje in združenje staršev 
osnovne šole M. Gregorič sočustvu
jejo z učiteljico Silvo Kodrič ob izgu
bi drage Marije Kodrič.

Žalovanju družine Kodrič se pri
družujejo družine Markovič, Orel, Vo
dopivec in Jerman Ada.

Ob izgubi drage Marije Kodrič 
izreka KMETIJSKA ZADRUGA V 
TRSTU svojcem iskreno sožalje.

Ob smrti drage Marije izreka Kmeč
ka zveza občuteno sožalje družini Ko
drič.

KD Venturini izreka svojemu čla
nu Aldu Marsettiju iskreno sožalje 
ob izgubi drage mame.
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Umetniški večer v Prebenegu

Na pobudo KD Rapotec je bil v soboto zvečer v Prebenegu pomenljiv 
kulturni večer, ki je privabil v društveno dvorano številne domačine. Šlo je 
namreč za likovno in literarno predstavitev, ki jo je obogatil še Franko Gu
štin s svojo kitaro. Predstavnica društva Genj Kozina je najprej predsta
vila posamezne umetnike in jim nato prepustila besedo: Boris Pangerc in 
Marij Čuk sta posredovala pozornemu občinstvu nekaj svojih poezij, Milko 
Bambič pa je spregovoril o likovnem deležu, ki so ga prispevali Piero Cone- 
stabo, Miro Kranjc in Bambič sam. Skratka, uspešno in lep» kulturno do
živetje, kateremu naj bi sledila še druga poglavja v to smer.

Zborovski večer v Borštu

Nastop združenih ženskega pevskega zbora Prosek - Kontovel in moškega 
zbora »V. Mirk« na prireditvi v Borštu

PD Slovenec je v soboto priredilo v Srenjski hiši v Borštu uspešni ve
čer zborovske pesmi. Prireditev je bila otvoritev nove kulturne sezone dru
štva iz Boršta in Zabrežca. Gostovala sta moški pevski zbor »Vasilij Mirk« 
in ženski pevski zbor KD Prosek - Kontovel, ki sta izvajala pesmi slovenskih, 
predvsem tržaških skladateljev. Prvi je pod vodstvom Janka Bana nastopil 
ženski zbor, ki se je predstavil publiki z osmimi ljudskimi pesmimi tržaških 
skladateljev: z rezijansko »Zeleni polog« v priredbi Pavla Merkuja, barkov- 
Ijanski ljudski v priredbi Ignacija Ote in Aleksandra Vodopivca, »Teče, te
če bistra voda« in »Le pridi, le pridi sem sama doma« Brede Šček, idr. 
Nato se je razvrstil na odru moški pevski zbor »Vasilij Mirk«, ki ga v zad
njih osmih sezonah vodi Evgen Prinčič. Izvajal je pesmi Orlanda di Lassa, 
Jurija Fleišmana, Vasilija Mirka, Ubalda Vrabca, Rada Simonitija in Rado
vana Gobca, medtem ko sta zadnji dve pesmi segali v zakladnico drugih ju
goslovanskih narodov. S pesmijo »Mati«, ki sta jo moški in ženski zbor skupno 
zapela, se je zaključil pevski nastop, ki je vzbudil med številnimi poslušalci 
precejšnje navdušenje.

Želja obeh zborov s Proseka in Kontovela, kot tudi PD Slovenec, je, 
da bi se sodelovanje med društvi še okrepilo in bi tudi v prihodnje skupno 
oblikovali kulturne večere ob slovenski pesmi.

BARBARA BONETA

gledališča koncerti
SLOVENSKO STALNO
GLEDALIŠČE V TRSTU
Aurand Harris »Pavliha in Mica«. 

Danes, 18. decembra, ob 9. in 11. uri 
v Divači: v soboto, 21. t. m., ob 11. 
uri v Izoli.

VERDI
Jutri, 19. t. m., ob 20. uri: osma 

predstava opere »Rusalka« (red C/F).
ROSSETTI
Drevi ob 20.30 je na sporedu zad

nja predstava »Le sofferenze della Ra- 
degonda e del capitano Della Morte« 
M. Santanellija.

Od jutri, 19., do 23. t. m. bo Teatro 
Manzoni predstavil Sardoujevo delo »Di
vorziamo!«. V glavni vlogi igra Alber
to Lionello. Režija: Marco Ferrerò. 
Predstava izven abonmaja. Abonenti 
imajo 30 in 20 odst. popusta. Predpro
daja vstopnic v Pasaži Pretti 2.

CANKARJEV DOM
Velika dvorana
V ponedeljek, 23. t. m., ob 20. uri: 

E. Rostand »Cyrano de Bergerac«.
V sredo, 25. t. m., ob 19.30: Kemal 

Gekič, klavirski recital.
Okrogla dvorana
V petek, 20. t. m., ob 22. uri: Nočni 

program - M. Sherman »Mesija«.
PRIMORSKO DRAMSKO
GLEDALIŠČE
Danes, 18. decembra, ob 19. uri: M. 

Frayn »Hrup za odrom«; režija Bo
ris Kobal. Gostovanje PDG v Tuzli.

razna obvestila
Koordinacijski odbor mladih komuni

stov zahodnega Krasa prireja v sobo
to, 21. t. m., ob 20.30 v Ljudskem do
mu v Križu ples z glasbeno skupino 
Roulette z Reke. Pridite!

Godba na pihala Vesna prireja v ne
deljo, 22. t. m., ob 18. uri v Domu A. 
Sirka v Križu božični koncert. Vljud
no vabljeni.

Skupnost vrtnarjev in vinogradnikov 
iz Podlonjerja sporoča, da sprejema 
vzorce vin za analizo vsak torek po 
16. uri v prostorih Ljudskega doma v 
Podlonjerju, Ul. Masaccio 24.

Ricmanjska godba na pihala priredi 
v soboto, 21. t. m., ob 20.30 v Babni 
hiši svoj ZAKLJUČNI KONCERT. Pro
stovoljni prispevki v korist sklada M. 
čuk.

Godbeno drušivo Nabrežina priredi v 
nedeljo, 22. t. m., ob 16.30 tradicio
nalni ZAKLJUČNI LETNI KONCERT 
v občinski telovadnici v Nabrežini. So
deluje moški pevski zbor I. Gruden.

kino
Ariston 17.00 — 22.00 »La nave faro«. 

Režija J. Skolimowski. R. Duvall in 
K. M. Brandauer.

Eden 15.20 — 22.00 »Giochi erotici par
ticolari« in »Viril sex games«. Pre
povedana mladini pod 18. letom.

Excelsior 17.00—22.15 »Scandalosa Gil
da«. Monica Guerritore. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Excelsior IL 16.30 — 21.45 »La messa è 
finita«. Nanni Moretti.

Fenice Danes zaprto.
Jutri ob 16.00 — 22.15 »La foresta di 
smeraldo«.

Nazionale Dvorana št. 1 16.00 — 22.00 
»Le vergini erotiche«. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.
Dvorana št. 2 16.00 — 22.00 »II pen
tito«. Prepovedan mladini pod 14. le
tom.
Dvorana št. 3 16.30 — 22.00 »Cara
binieri si nasce«.

Mignon 16.00—22.00 »Ritorno al futuro«. 
Fantastični film.

Grattacielo 16.30 — 22.15 »King David«.
Capito! Danes zaprto.

Jutri ob 16.30 — 22.00 »Porkys III - 
La rivincita«.

Lumiere 16.30 — 22.00 »I vicini di ca
sa«. John Belushi.

Vittorio Veneto 16.00 — 22.00 »Demo
ni«. Režija Dario Argento. Prepove
dan mladini pod 14. letom.

Alcione 16.00 »48 ore«.
Radio 15.30—22.00 »Profondamente in

gorde«. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

Prednaročnina za Primorski dnevnik za leto 1986
CELOLETNA..................................................... 90.000 lir
MESEČNA.......................................................... 12.000 lir

Celoletna prednaročnina za PRIMORSKI DNEVNIK 90.000 lir + 500 lir kolka velja za 
tiste, ki jo poravnajo do 31. januarja 1986. Po tem datumu bo celoletna naročnina 
znašala 140.000 lir + 500 lir kolka.
Vsem naročnikom bomo še naprej nudili brezplačno MALE OGLASE in ČESTITKE.

NAROČNINE
Uprava: Trst, Ul. Montecchi 6 - Tel. 794672 
Urnik od 9. do 12. ure
Uprava: Gorica, Drev. XXIV. maja 1 - Tel. 83382 
Urnik od 9. do 12. ure
Raznašale! Primorskega dnevnika 
Pošta: Tekoči račun ZTT 13512348
Tržaška kreditna banka:
Tekoči račun št. 1192

SPREJEMAJO:
Hranilnica in posojilnica na Opčinah:
Tekoči račun št. 1718 
Kmečka in obrtna hranilnica In posojilnica 
v Nabrežini: Tekoči račun št. 756/03 
Kmečka banka - Gorica:
Tekoči račun št. 8333
Kmečko-delavska posojilnica - Sovodnje ob Soči: 
Tekoči račun št. 269/03 
Kmečko-obrtna hranilnica - Doberdob:
Tekoči račun št. 654/23.

SLOVENSKO 
STALNO.,. 
GLEDALIŠČE 
V TRSTU

Kulturni dom

Nòel Coward
HUDOMUŠNA PRIKAZEN
Režija: DUŠAN MLAKAR
DANES, 18. dec., ob 20.30 — 

ABONMA RED D - mladinski 
v sredo

JUTRI, 19. dec., ob 20.30 — 
ABONMA RED E . mladinski 

v četrtek
v petek, 20. dec., ob 20.30 — 

ABONMA RED A _ premierski 
v soboto, 21. dec., ob 20.30 — 

ABONMA RED B . prva sobota 
po premieri 

v nedeljo, 22. dec., ob 16. uri — 
ABONMA RED C - prva nedelja 

po premieri 
v soboto, 28. dec., ob 20.30 — 

ABONMA RED F - druga sobo
ta po premieri 

v nedeljo, 29. dec., ob 16. uri — 
ABONMA RED G - popoldan na 

dan praznika

V FOYERJU PARTERJA JE 
ODPRTA RAZSTAVA O GLEDA
LIŠKI UMETNICI

AVGUSTI DANILOVI
RAZSTAVO JE PRIPRAVIL SLO
VENSKI GLEDALIŠKI IN FILM
SKI MUZEJ IZ LJUBLJANE.

Prireditve in sporočila 
kulturnih društev 

in organizacij

Društvo slovenskih upokojencev v Tr
stu vabi svoje člane in nečlane, ki jih 
zanimajo dejavnosti, primerne za tretjo 
življenjsko dobo, da se vpišejo na se
dežu v Ulici Cicerone danes, 18., in 
jutri, 19. t. m., od 10. do 11. ure.

SKD Slavec Ricmanje - Log v sode
lovanju z Združenjem Italija - ZSSR in 
občino Dolina organizira srečanje s so
vjetskim astronavtom Jurijem Petrovi
čem Artjuhinom v petek, 20. t. m., ob 
20.30 v Babni hiši v Ricmanjih. Va
bljeni!

SKD Vigred vabi vse otroke pa tudi 
starše v nedeljo, 22.' t. m., ob 17. uri 
v šempolajsko osnovno šolo na ogled 
igre Pika Nogavička v izvedbi ama
terske dramske skupina J. Štoka Pro
sek - Kontovel.

SKD I. Gruden priredi v petek, 20. 
t. m., ob 20.30 večer diapozitivov Ana
purna ’85. Predaval bo Lucijan Milič.

razstave
V TK Galeriji, Ul. sv. Frančiška 20 

razstavlja slikar Jernej Vilfan.
V galeriji Torkla v Dolini razstav

ljata slovenska slikarja Miro 'Kranjec 
in Milko Bambič. Otvoritev bo v so
boto, 21. t. m., ob 17. uri. Vabljeni!

KD Vesna obvešča, da je v foyerju 
Doma A. Sirk na ogled razstava naj
novejših Černigojevih grafik s slede
čim urnikom: danes od 18. do 20. ure, 
v soboto od 18. do 20. ure in v ne
deljo od 11. do 13. in od 18. do 20. ure.

KD J. Rapotec - Prcbeneg. Slikar
ska razstava Milka Bambiča, Piera Co- 
nestaba in Mira Kranjca. Urnik: vsak 
dan od 17. do 20. ure.

V umetnostni galeriji N. Bassancse
na Trgu Giotti 8, 1. nad., je odprta 
slikarska razstava DONATA RICCESI- 
JA. Urnik: ob delavnikih od 17. do 
20. ure.

izleti
Društvo slovenskih upokojencev v Tr

stu sporoča, da vpisani za izlet v Poreč 
in Rovinj, ki je odpadel, lahko dvi
gnejo denar danes, 18. t. m., v prosto
rih v Ul. Cicerone 8 od 10. do 11. ure.

Dekliški pevski zbor Devin in 
Moški pevski zbor Fantje izpod 
Grmade voščita vse najboljše 
mali

VLASTI

in najlepše čestitke srečnima 
staršema Vidi in Savu Ušaju.

včeraj-danes
Danes, SREDA, 18. decembra 

RADKO
Sonce vzide ob 7.41 in zatone ob 16.23 

— Dolžina dneva 8.42 — Luna vzide 
ob 12.16 in zatone ob 23.42.

Jutri, ČETRTEK, 19. decembra
URBAN

Vreme včeraj: temperatura zraka 8,1 
stopinje, zračni tlak 1017,8 mb pada. 
brezvetrje, vlaga 73-odstotna, nebo ob
lačno s slabo vidljivostjo, morje mir
no, temperatura morja 11,1 stopinje.

Plimovanje danes: ob 2.53 najvišja 
29 cm, ob 9.22 najnižja 3 cm, ob 12.26 
najvišja 6 cm in ob 19.50 najnižja 
32 cm.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Massimiliano Gran- 

ceri, Maria Elena Varnerin, Marta 
Scarazzato, Ivan Capobianco, Eleonora 
Ria vic.

UMRLI SO: 86-letna Marija Kodrič, 
77-letni Romeo Knaflich, 74-letna An
gela Giuliani, 95-letna Anna Pierobon, 
65-letni Giovanni Petelin, 80-letna Mar
gherita Dobrillovich, 57-letni Fausto 
Tucci, 90-letna Maria Ferlatti, 86-letna 
Cristina Visintin, 77-letni Pietro Trom
ba, 78-letni Carlo Vovk, 71-letna Vitto
ria Raseni, 23-letni Daniele Favero.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 8.3D do 20.30)

Trg Goldoni 8, Ul. Belpoggio 4, Ul. 
L. Stock 9, Trg Valmaura 11, Sesljan, 
Bazovica, Žavlje.
(od 8.30 do 13.00 in od 16.00 do 20.30) 

Ul. Rossetti 33, Ul. Roma 16.
NOČNA SLUŽBA LEKARN 

(od 20.30 dalje)
Ul. Rossetti 33, Ul. Roma 16, Se

sljan, Bazovica, Žavlje.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA 
Nočna služba od 20. do 8. ure tel. 

7761, predpraznična od 14. do 20. ure 
in praznična od 8. do 20. ure.

LEKARNE V OKOLICI 
Boljunec: tel. 228-124, Bazovica: tel. 

226-165, Opčine: tel. 211-001, Zgonik: tel. 
225-596, Nabrežina: tel. 200-121, Sesljan: 
tel. 299-197.

mali oglasi
PRODAM smučarske čevlje št. 39/40 

castinger in št. 41/42 san marco. Tel. 
v večernih urah na št. 040/567-939.

OBVEŠČAMO cenjene stranke, da je 
začel delovati kiosk s cvetjem pred 
glavno goriško bolnišnico.

PRODAM ford fiesta 1100 L bele bar
ve, letnik ’79, v odličnem stanju, po 
ugodni ceni. Tel. 040/825-656.

PRODAM klavir v zelo dobrem stanju. 
Telefonirati na št. 911-824.

OSMICO je odprl Franc Colja, Sama- 
torca 21. Vabljeni vsi!

DEKLE 30 let išče službo kot otroška 
negovalka ali kot pomoč v gospo
dinjstvu za stalno ali več ur dnev
no. Tel. 003866/23933.

NUDIM lekcije nemščine na področju 
dolinske občine. Tel. ob urah kosila 
na št. 040/228-597.

FIAT 127, letnik 1979, v dobrem stanju 
prodam. Tel. 040/227-154.

PRODAM močnostni ojačevalec PIO
NEER za avtomobil, s troizhodnim 
cross-overjem. Cena po dogovoru. 
Tel. 040/942-760 po 20. uri.

menjalnica
17. 12. 1985

Ameriški dolar..................... 1.695.—
Kanadski dolar.........................1.210,—
Švicarski frank..................... 811.—
Danska krona......................... 185.—
Norveška krona..................... 220,—
švedska krona..................... 220.—
Holandski florint..................... 602.—
Francoski frank..................... 221.—
Belgijski frank..................... 32 —
Funt šterling......................... 2.440.—
Irski šterling......................... 2.080.—
Nemška marka..................... 679.—
Avstrijski šiling..................... 96.—
Portugalski eskudo................. 10.—
Japonski jen......................... 8.—
Šnanska pezeta..................... 10.—
Avstralski dolar........................ 1.120.—
Grška drahma..................... 10.—
Debeli dinar......................... 4,50
Drobni dinar......................... 4,50

Ì3B
BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

S. P. A.
TRST - ULICA F. FILZI 1C - (3Š? 61-džJG

Prispevajte za

Dijaško matico

PRILOŽNOST ZA VSE, KI LJUBIJO VROČE...
Turistična agencija INTEGRAL GOLFTURIST iz Ljubljane prireja izlet 
na daljno MALDIVSKO OTOČJE, pravi raj na zemlji, ki leži v Indijskem 
oceanu, okoli 2.000 km zahodno od Sri Lanke.
Program enajstdnevnega izleta (od 23. januarja do 2. februarja 1986) 
je zastavljen tako, da bodo izletniki lahko spoznali kar največ lepot, ki 
jih ponuja to, kot pol Evrope veliko koralno otočje.
Cena izleta je 220.000 dinarjev in 500 USA $, vanjo pa je vključen letalski 
prevoz od Zagreba do Maldivov in nazaj, gostinske storitve in vodstvo 
izleta, ter seveda vrsta zanimivih izletov po otoku.
Informacije o izletu vam. bodo posredovah v poslovalnici Integral 

Golfturista, Ljubljana, Trdinova 3, telefon: 003861/310933, kjer se boste 
za izlet lahko tudi prijavili.

Lucas"
... ko je praktičnost v modi

v Trstu pri

I vergarti pelletterie
X Trg sv. Jahnha H
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avtomobil in človek

Vozila na električni pogon
prevozno sredstvo bodočnosti

Električno vozilo in njegova upora
ba na različnih področjih prevoza je 
že dalj časa predmet zanimivih 
raziskav, ki so se konkretizirale v 
vrsti prototipov. Od leta 1980 naprej 
so bila prizadevanja usmerjena pred
vsem v izdelavo majhnega tovorne
ga vozila. Med tiste, ki so vložili 
največ prizadevanj in naporov za 
realizacijo takega tovornega vozila so
di tudi francoski Renault, ki je že 
izdelal prvih deset prototipov, ki jih 
bodo leta 1986 preizkusili v Chatel- 
leraultu v tamkajšnji mestni prevoz
ni službi. Prava novost pri Renaultu 
pa je vozilo, ki je sicer še v preiz
kusni fazi, vendar že povsem delu
joče : gre za »renault express«, ^ ki 
ga označuje sodobna aerodinamična 
linija in ki ga bodo prihodnje leto

predstavili v vsej Evropi.
Prototip, ki ga vidimo na sliki, 

ima električni motor in lahko do
seže 90 km na uro, prevozi pa lahko 
kakih 120 km, preden bi bilo treba 
spet napolniti baterije. Gre za re
zultat, ki je vsega upoštevanja vre
den. Renault express zmore 12 ki
lovatov moči, največja moč pa je 24 
kW, tok je seveda enosmerni, mo
tor pa napajajo akumulatorji z ni- 
kljevimi in železnimi ploščami.

Napovedujejo, da bodo imela majh
na tovorna vozila s 300 kg nosilnosti 
in električnim pogonom v bližnji bo
dočnosti velik uspeh, saj so varčna, 
ne onesnažujejo okolja in so tiha. U- 
speh bi moral biti zagotovljen tudi 
spričo dejstva, da taka vozila ne za
htevajo posebnih montažnih linij.

ti in morje

Drage kajutne jadrnice

Že večkrat smo zapisali, da do
življa proizvodnja jadrnic v Italiji 
krizo, a to velja predvsem za manj
še in srednje velike kajutne jadr
nice, pri prodaji večjih kot kaže pa 
ni težav, saj je število izdelkov ma
lenkostno, dobiček pa precejšen. O- 
brat SE.RI.GI. iz Ogleja se je tako 
odločil za 14,20 metra dolgo kajutno 
jadrnico »Solaris one«.

Kot prvo naj navedemo, da je po
skrbljeno z vsem udobjem za sedem 
ljudi v štirih ločenih kajutah. O- 
srednji bivalni prostor je prava 
dnevna soba, kjer ne manjka usnja 
in tikovine. Povsem razumljivo ima
mo pravo kuhinjo, navigacijsko mizo 
z vsemi elektronskimi pritiklinami 
za satelitsko plovbo. Seveda sta v 
podkrovju tudi dve stranišči z vse
mi sanitarijami.

Upravljanje z jadri je precej po
enostavljeno, da zadostujeta že dva 
člana posadke za nezahtevno jadra
nje. Ostali tehnični podatki pa so: 
dolžina 14,20 metra, dolžina vodne 
črte 11,40 metra, širina 4,19 metra, 
deplasma (teža) 13.500 kilogramov, 
od tega odpade 5.500 kilogramov na 
balastno kobilico. Površina jader 
znaša 143 metrov, pomožni motor pa 
je 65-konjski volvo penta.

Kot običajno za jadrnice tega raz
reda cena ni znana. V obratih na
vadno zatrjujejo, da ne morejo na
vesti cene, ker se oprema spreminja 
po željah kupcev, ki pa so navadno 
anonimni, predvsem za davčne ura
de. Vsekakor pa je treba omeniti, 
da italijanski obrati take jadrnice 
tudi uspešno izvažajo.

1EURAUTO H
VERIGE — ANTIFRIZE — AKUMULATORJI

Trst - Ul. sv. Frančiška 35 Telefon (040) 763119

S TEM OGLASOM DOBITE 10% POPUSTA
ob sobotah odprto

Gomme MARCELLO
Prodaja gum: CEAT — PIRELLI — MICHELIN 
Predelava in tehnična pomoč

TRST - Trg Foraggi 8 - Tel. 724-276

radiotelevizija

italijanska televizija radio
Prvi kanal

10.30 Lucien Leuwen - 3. nadalj.
12.05 Pronto... chi gioca? - Opoldan

ski spored z Enrico Bonaccorti
13.30 Dnevnik
14.00 Pronto... chi gioca? - Zadnji 

poziv
14.25 Nogomet: Italija - Belgija - 

Under 21
16.15 Le meravigliose storie del prof. 

Kitzel - risanke
16.30 L’amico Gipsy - TV film
17.05 Komični filmi s Laurelom in 

Hardyjem
18.00 Dnevnik 1 - Kronike

Sever kliče Jug - Jug kliče Sever
18.30 Parola mia - oddajo vodi Lu

cian© Rispoli
20.00 Dnevnik
20.30 Caccia al ladro d’autore - 

TV priredba
21.30 Night and Day - glasbena oddaja
22.30 Dnevnik
22.40 Filmske novosti 
22.45 Športna sreda
23.40 Dnevnik 1 - Zadnje vesti

Drugi kanal
9.30 Televideo

11.55 Cordialmente - dnevna rubrika
13.00 Dnevnik 2 - Ob 13. uri
13.25 Dnevnik 2 - Knjige
13.30 Capito! - TV serija 
14.30. Dnevnik 2 - Kratke vesti 
14.35 Tandem: aktualnosti in igre
15.15 Tandem: Paroliamo - igra 
16.10 Šola in vzgoja: Danes bomo go

vorili o...

16.30 Pane e marmellata
17.40 Più sani più belli - zdravstveni 

tednik
18.15 Spaziolibero: programi pristo

panja
18.30 Dnevnik 2 - Šport
18.40 Le strade di San Francisco - 

TV film
19.40 Meteo 2 - Vremenske napovedi
19.45 Dnevnik 2 - Poročila
20.20 Dnevnik 2 - Šport
20.30 Baciami strega - 2. epizoda
21.30 I mastini della guerra - film
22.15 Dnevnik 2 - Večerne vesti 
22.25 I mastini della guerra - 2. del

filma
23.10 Ellepi Ron

Tretji kanal
11.45 Televideo
14.00 Jezik za vsakogar: Ruščina
14.30 Jezik za vsakogar: Francoščina
15.00 Origine del genere umano - 

L epizoda
16.00 Šola in vzgoja: Človek v vesolju
16.30 Šola in vzgoja: dokumentarec 
16.55 .Dadaumpa
18.10 L’Orecchiocchio - glasbena od

daja
19.00 Dnevnik 3 
19.00 Deželne vesti
19.30 Deželni programi
19.35 In pretura - 5. nadaljevanje 
20.05 Šola in vzgoja: Dokumentarec
20.30 40.000 dollari per non morire - 

film
22.20 Delta serie - dokumentarec
23.20 Dnevnik 3

jugoslovanska televizija
Ljubljana

8.50 Test
9.05 TV v šoli: Obiščimo vojašnico, 

Učenci ustvarjajo, Od Ohrida do 
Herakleje, Računalniki

10.35 TV v šoli: Diamanti, Telesna 
vzgoja, Glasbeni album, Kocka 
kockica

17.10 Teletekst RTV Ljubljana
17.25 Poročila
17.30 Prgišče priljubljenih pravljic: 

Cesarjev slavček
17.50 Naočniki in očalnik - Dedove 

dragocenosti - 8. del
18.25 Koroški obzornik
18.40 Ščepec širnega sveta: Paprika - 

izobr. niz
19.24 TV in radio nocoj
19.30 Dnevnik in Vreme
20.05 Slovenska kultura v Belorusiji
20.50 Film tedna: Šampion - ameriški 

film
22.55 Dnevnik

Koper
14.15 TV Novice
14.20 Sherlock Holmes - TV film
14.45 Mala glasbena zgodovina

15.C0 Žametna roka - film -
17.30 Kanadska narava - dok.
18.00 Kolesa sreče - TV film
18.30 Pacific intemational airport - 

TV film
18.55 TV Novice
19.00 Odprta meja

Danes bodo v oddaji Odprta meja 
tudi naslednji prispevki:
TRST — Deželni svet začel z razpra

vo o obračunu in proračunu 
NABREŽINA — Dva tisoč let kamno

lomov
TRST — 15-letnica Tržaškega okteta 
TRST — Škof Bellomi v Društvu slo

venskih izobražencev 
TRST — Astronavt na liceju »Pre

šeren«
TRST — Koncert ob vsedržavnem dne

vu slepcev

19.30 TVD Stičišče
19.50 Rugby time
20.30 Košarka
21.50 TVD Vse danes 
22.00 Družinski greh - film

zasebne postaje
CANALE 5

8.35 Alice - TV film 
9.00 Una famiglia americana - 

TV film
9.50 Gemerai Hospital - TV film

10.45 Facciamo un affare - kviz
11.15 Tuttinfamiglia - kviz
12.00 Bis - kviz
12.40 II pranzo è servito - kviz
13.30 Sentieri - TV roman
14.30 La valle dei pini - TV roman .
15.30 Una vita da vivere - TV roman
16.30 Hazzard - TV film
17.30 Doppio slalom - kviz
18.00 Webster - TV film
18.30 C’est la vie - kviz
19.00 I Jefferson - TV film
19.30 Zig Zag - kviz
20.30 Victor Victoria - film
23.30 Big Bang - znanstveni tednik 
00.15 Šport: Boks
01.15 La vita davanti a sè - film

ITALIA 1
8 30 Gli eroi di Hogan - TV film
8.50 La casa nella prateria - 

TV film
9.40 Fantasilandia - TV film

10.30 Operazione ladro - TV film
11.30 Quincy - TV film
12.30 La donna bionica - TV film
13.20 Help - kviz
14.15 Deejay Television
15.00 Chips - TV film
16.00 Rim Bum Barn - variete
17.50 La casa nella prateria - 

TV film
18.50 Gioco delle coppie - kviz
19.30 Happy Days - TV film
20.00 I Puffi - risanka
20.30 O.K. Il prezzo è giusti
22.45 Premiere
23.15 Ameriški football 
00.45 Cannon - TV film

RETEQUATTRO
8.30 Soldato Benjamin 
9.00 Destini - TV novela 
9.40 Lucy show - TV film

10.00 Legione straniera - film
11.45 Magazine
12.15 Mr. Abbott e famiglia - TV film
12.45 Ciao ciao - spored za otroke
14.15 Destini - TV novela
15.00 Piume e paillettes - TV film
17.50 Lucy Show - TV film
18.20 Ai confini della notte

18.50 I Ryan - TV film
19.30 Febbre d’amore - TV roman
20.30 Maurizio Costanzo Show
23.00 Alfred Hitchcock presenta - 

TV film
23.30 Dick Tracy - TV film
24.00 Agente speciale - TV film
01.00 Agenzia UNCLE - TV film

TELEPADOVA
12.00 Chips - TV film
13.00 II ritorno dell’uomo tigre - ri

sanka
13.30 Iridella - risanka
14.00 Innamorarsi _ TV film
15.00 Chips - TV film
16.00 Rubrika
17.00 Bryger - risanka
17.30 Gli orsetti del cuore - risanka
18.00 Coccinella - risanka
18.30 Capitan Futuro - risanka
19.00 Anna dai capelli rossi - risanka
19.30 Carmin - TV film
20.30 Teodora, imperatrice di Bisan

zio - film
22.30 Dottor John - TV film
23.30 Primo piano

TRIVENETA
13.00 Šport
14.00 L’ultimo indizio -TV film
15.00 Monitor
15.30 L’incidente _ film
17.00 Forza Sugar - risanka
17.30 Risanke
18.00 Filmski program
18.30 I gioielli del settimo continente
19.00 Monitor
19.30 Disperatamente tua - TV film
22.00 Taxi - TV film
23.00 Mister Horror - film

TELEFRIULI
12.28 Oggi in regione
12.30 Dićk Van Dike - TV film
13.00 Lamù - risanka
13.30 Andrea Celeste _ TV novela
14.30 Risanke
15.30 Glasbena oddaja
17.30 Povera Clara - TV film
18.30 I cercatori d’oro - TV film
19.00 TV dnevnik
19.30 Andrea Celeste - TV novela
20.30 II seme del tamarindo - film
22.30 TV dnevnik
22.45 Košarkarska tekma:

Fantoni Udine - Forlì 
Ob koncu Glasbena oddaja

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Radijski dnevnik; 

8.00, 10.00, 14.00, 17.00 Poročila; 7;20 -
8.00 Dobro jutro po naše: Koledarček; 
7.40 Pravljica - Narodnozabavna glas
ba; 8.10 Almanah: Primorska diaspo
ra v svetu (ponovitev); 8.40 - 10.00 
Glasbeni mozaik: Slovenska popevka - 
Lahka glasba; 10.10 S koncertnega in 
opernega repertoarja; 11.30 - 13.00 Pi
sani listi: Poljudno čtivo - Sestanek 
ob 12.00 - Lahka glasba; 13.20 Ceci- 
lijanka 1985, nato: Glasbena priloga; 
14.10 Čas in prostor: Gospodarska pro
blematika, nato: Glasbene skice; 15.00 
Igraj se z nami tudi til; 16.00 Zbor
nik: Od Milj do Devina, nato: Glas
bene skice; 17.10 Mi in glasba: Mla
dinski zbor Glasbene matice; 18.00 
Poezija slovenskega zapada; 18.30 
Glasbena priloga.

RADIO KOPER 
(Slovenski program)

6.30, 7.00, 13.30, 14.30, 17.30 Poročila;
6.00 Glasba za dobro jutro; 6.05 Da
nes se spominjamo; 6.10 Vreme; 6.45 
Cestne informacije; 7.30 Jutranji ser
vis; 13.00 Danes na valu Radia Ko
per; 13.40 Glasba drugih celin; 14.40 
Zanimivost, Pesem tedna; 15.00 Glas
beni kiosk; 15.30 Dogodki in odmevi;
16.00 Glasba po željah; 16.30 Primor
ski dnevnik; 17.00 Pogovor o...; 17.40 
Fantje po polj’ gredo; 18.00 Zaključek 
programov.

RADIO KOPER 
(Italijanski program)

6.15, 8.30, 9.30, 10.30, 13.30, 14.30,
16.30, 17.30, 18.30 Poročila; 7.15, 12.30,
15.30, 19.30 Radijski dnevnik; 6.00 
Glasbeno prebujanje; 6.30 Koledarček;
7.00 Dober dan; 8.00 Prisrčno vaši; 
9.32 Dragi Luciano; 10.00 Pesem te
dna; 10.10 Otroški kotiček; 10.35 Vstop 
prost; 11.30 Na prvi strani; 12.00 Glas
ba po željah; 15.00 Kultura in umet
nost; 15.45 Glasbeno popoldne; 16.00 
Glasbeno - govorni programi; 16.15 
Glasba; 17.00 Kompasova srečanja; 
17.45 Jadra in motorji; 18.32 Iz kla
sičnega repertoarja; Jazz glasba;
20.00 - 6.00 Nočni program Radia Ko
pe.’.

RADIO 1
6.00, 7.00, 8.00, 10.00, 11.00, 12.00, 

13.00, 15.00, 17.00, 19.00 Poročila; 6.00 
Glasba za dobro jutro; 9.00 Glasbeno- 
govomi program; 10.35 Pesmi skozi 
čas; 11.10 Skrivnostni svet živali; 11.30 
Radijska nadaljevanka; 12.03 UL A- 
siago Tenda; 13.20 Poštna kočija; 
13.28 Master - glasba dan za dnem; 
15.03 Radio 1 za vsakogar: Habitat; 
16.00 Popoldanski program; 18.00 Ob
jektiv Evropa; 18.30 Večerna glasba; 
19.20 Na naših trgih; 19.25 Audiobox 
Urbs; 20.00 Baby Budd; 20.44 Glas
beni premor; 21.03 Večerni variete, 
21.30 Nočna glasba; 22.00 Nocoj tvoj 
glas; 22.49 Iz parlamenta; 23.05 Tele
fonski poziv; 23.28 Zaključek pro
gramov.

RADIO 2
6 30, 7.30, 8.30, 9.30, 10.00, 11.30, 

2.30, 15.30, 16.30, 17.30, 18.30, 19.30 
'oročila; 6.00 Dnevi; 8.00 šola in vzgo- 
a; 8.05 Radio 2 predstavlja; 8.45 Ma- 
ilde - radijska nadaljevanka; 9.10 
ladijska priredba; 10.30 Radio 2 3131; 
2.45 Nagradno tekmovanje; 15.00 Po- 
K>ldanski spored; 16.00 Slavni romam, 
6.35 Mladina danes; 17.32 Moda; 
8.32 Glasbene ure; 19 50 Capitol - kul- 
ume aktualnosti; 19.57 Zasedanje pe- 
ih; 20.45 Jazz glasba; 21.30 Radio 2 
1131 - Nočni program; 22.20 Parlamen- 
ama panorama; 23.28 Zaključek pro-

LJUBLJANA
6.00, 6.30, 7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 1L00, 

12.00, 14.00, 19.00 Poročila; 5.50 Re
kreacija; 6.45 Prometne informacije, 
6.50 dobro jutro, otroci; 7.35 Promet
ne informacije; 7.50 Iz naših spore
dov; 8.05 Za knjižne molje; 8.30 Go
vorimo makedonsko in srbohrvatsko, 
9.05 Glasbena matineja; 10.05 Rezer
virano za...; 10.40 Lokalne radijske 
postaje se vključujejo; 11.05 Ali po
znate...; 11.35 S pesmijo po Jugosla
viji;- 12.10 Veliki zabavni orkestri; 
12.30 Kmetijski nasveti; 12.40 Ob izvi
rih ljudske glasbene kulture; 13.30 Od 
melodije do melodije; 14.05 Razmišlja
mo, ugotavljamo; 14.25 Popoldanski 
mozaik; 15.00 Radio danes, radio ju
tri; 15.30 Dogodki in odmevi; 15.55 Za
bavna glasba; 17.00 Studio ob 17.00, 
glasba; 18.00 Naj narodi pojo; 18.30 S 
knjižnega trga; 19.25 Zabavna glasba; 
19.35 Lahko noč, otroci; 19.45 Minute 
z ansamblom Mihe Dovžana; 20.00 
Klavirski koncert pianistke Dubravke 
Tomšič - Srebotnjakove ob evropskem 
letu glasbe; 21.05 Jacques Offenbach: 
odlomki iz opere »Hoffmannove pri
povedke«; 22.15 Informativna oddaja 
v nemščini in angleščini; 22 25 Iz na
ših sporedov; 22.30 Zimzelene melodi
je; 22.50 Literarni nokturno, Miroslav 
Florian: Pesmi; 23.05 Jazz za vse.
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V priredbi Glasbene matice

Komorni orkester RTV Ljubljana 
jutri v Kulturnem domu

Spet oživljanje narodnostne mržnje

Protislovenska fašistična histerija 
v zvezi z zakonskim osnutkom

Še tako majhno nameravano daja
nje pravic Slovencem fašistom in pre
živelim nacionalistom ne dovoli mir
nega spanja. Niti božično vzdušje, ni
ti nakupovalna mrzlica jih ne puste 
pri miru. Tako so se znani comita
to, bivši predsedniki AGI in še kdo 
drug zgrozil nad Vizzinijevim pred
logom, ki, med drugim rečeno, nas 
Slovencev najbrž niti najmanj ne za
dovoljuje. Tako je' bilo v ponedeljek 
tudi v občinskem svetu, kjer je fa
šist Coana vprašal župana kaj me
ni o tem osnutku in ali ne namerava 
protestirati ter se zgrozil tudi nad 
dejstvom, da je senat v finančni za
kon vnesel postavko o finansiranju 
raznih potreb slovenske narodnostne 
skupnosti. Ker je Coana vprašanje 
izkoristil za to, da je imel nepredvi
den govor, ga je komunist sen. Bat
tello nekajkrat prekinil, rekoč da je 
to zakon, ki je bil sprejet v rimskem 
senatu. Župan Scarano pa je v od
govoru dejal, da mu ni nič znanega o 
Vizzinijem predlogu, da pa je prav 
da so v finančni zakon vnesli tudi 
finančne postavke. Ta denar bo moč 
uporabiti za gradnjo slovenskih šol
skih stavb in tudi za potrebe kritja 
slovenske kulturne dejavnosti, saj je 
prav da država skrbi tudi za te po
trebe. Seveda pa vse to Coani ni bilo 

»

všeč, dokazal pa je da nima niti naj
manjšega pojma o tem kar je v finan
čnem zakonu in o tem kar piše v Viz- 
zinijevem predlogu in da sledi le ti
stemu kar piše tržaški II Piccolo.

Sicer pa je ponedeljkova seja ob
činskega sveta bila tudi drugače raz
burljiva. Eno uro so bile na vrsti in
terpelacije. Samo eno uro. Nekateri 
svetovalci, ki niso prišli na vrsto, so 
bili zaradi tega užaljeni. Paulin od 
SSk je v znak protesta zapustil dvo^ 
rano in odšel domov. Župan se je u- 
vodoma spomnil pokojnega poslanca 
in ministra Lorisa Fortune, prijatelja 
Gorice. Soglašala sta svetovalca Wal- 
tritsch in Fomasir. O položaju v go^ 
riških otroških jaslih, kjer je prema
lo osebja in kjer dve leti manjka pe
diater, je bilo precej govora, tudi za
to ker je bilo v dvorani precej publi
ke s transparenti. Govorili so sve
tovalci Drufuca, Fiorelli, Arditova, 
Salomoni, Fomasir. Odgovoril je žu
pan Scarano. Do protesta je prišlo 
ker ni vzgojiteljica 11. decembra ho
tela sprejeti vseh vpisanih otrok. To 
pa zaradi odsotnosti še ene vzgojite
ljice in dveh od šestih pomočnic. Žu
pan je dejal, da je bilo to nedopust
no, saj pravilnik drugače zahteva, in 
da bodo proti uslužbenki tudi primer
no ukrepali. Iz razprave pa so prišli

na dan nedostatki v jaslih. Sicer pa 
je župan dejal, da bodo odprli še dru
ge jasli v naselju Sv. Ane.

O vprašanju šolskih stavb je vpra
šal svetovalec Waltritsch, ki je hotel 
vedeti tudi kdaj bodo asfaltirali 
stranski krak Ulice Brigata Pavia, 
kjer so bile zgrajene zadružne hiše. 
Do tega pride čimprej, je odgovoril 
odbornik za javna dela. O šolah pa 
bo govor v programski razpravi da
nes. Svetovalec zelenih Fiorelli pa je 
hotel da župan nastopi v bolnišnici, 
kjer da stvari v ginekološkem oddel
ku niso v redu. Treba je tu nekaj 
prenoviti in pri tem imeti veliko po
guma. Liberalca Fomasirja je bo
dlo dejstvo, da nima občina na raz
polago1 dvorane za shajanje dijakov, 
ki morajo ali v Kulturni dom ali v 
avditorij Fogar. Obregnil se je tu
di ob počasnost občinske uprave ob 
nedavni stavki smetarjev.

Do polemik je prišlo v nadaljevanju 
razprave, še zlasti ko je bil govor 
o nekaterih gradbenih načrtih in o 
načrtovalcih. Nekaterim svetovalcem 
ni bila všeč izbira strokovnjakov s 
strani občinskega odbora in letele so 
precej hude obtožbe politično - stran
karskega značaja. Polemike so bile 
tudi ob najetju v službo nekaterih u- 
radnikov.

V Kulturnem domu v Gorici bo ju
tri, v četrtek, še en koncert, zadnji 
v letošnjem koledarskem letu, ki ga 
prireja Glasbena matica. Kot je zna
no skrbi ta naša glasbena ustanova 
za koncerte na katerih sodelujejo v 
glavnem umetniki in ansambli iz Ju
goslavije, ne pozablja pa na doma
če umetnike.

Jutri zvečer bo gost goriške publi
ke Komorni orkester RTV Ljubljana. 
V tem orkestru je združila svoje u- 
metniške ambicije uspešna generaci
ja diplomantov ljubljanske Akademi
je za glasbo, ki tvori njegovo jedro 
še danes. Orkester je vodilo več di
rigentov, v novejšem času Uroš La
jovic, zadnji dve leti je umetniški 
vodja Anton Nanut. Kot orkester, ki 
deluje v okviru RTV hiše, je svojo 
dejavnost usmeril predvsem v sne
manje glasbe za potrebe radijskih 
programov, redno pa tudi koncerti
ra, nazadnje v Ljubljani, na Piran
skih glasbenih večerih, v Reziji na 
Kogojevih dnevih in v Trstu. Doslej 
sta izšli tudi dve veliki plošči Ko
mornega orkestra RTV Ljubljana.

Kot solist bo jutri igral Franc Av- 
senek. Rojen leta 1946 v Ljubljani 
je študiral na Akademiji za glasbo, ki 
jo je končal leta 1970 v razredu prof. 
Dermelja. Uspešno je deloval v Slo
venskem godalnem kvartetu in zdaj 
v klavirskem kvartetu RTV Ljublja
na. Obenem solistično deluje s pia

nistom prof. Leonom Engelmanom. 
Od leta 1981 je violist solist simfo
ničnega orkestra RTV Ljubljana.

Dirigent Stojan Kuret pa je goriški 
publiki že poznan. Je bivši gojenec 
Glasbene matice iz Trsta. Iz klavi
rja je diplomiral na Glasbenem kon
servatoriju G. Tartini v Trstu. Di
rigiranje je študiral na Akademiji za 
glasbo v Ljubljani pri prof. A. Na
nutu. Zdaj vodi orkester Glasbenega 
konservatorija G. Tartini v Trstu. 
Leta 1975 je ustanovil Mladinski pev
ski zbor Glasbene matice iz Trsta 
katerega še danes vodi z velikim 
uspehom.

Na sporedu jutrišnjega koncerta so 
»Holberg suite« Edvarda Griega, 
»Koncert v c-molu za violo in or
kester« J. Sebastiana Bacha ter »Di
vertimento« Bele Bartoka.

Koncert se bo pričel ob 20.30.

Občinski svet 
v Sovodnjah

Jutri, 19. t.m. ob 20. uri se bo, 
predvidoma zadnjič v tem letu, se
stal občinski svet v Sovodnjah. Na 
dnevnem redu seje so tokrat v glav
nem izplačila raznih prispevkov, ra
tifikacija šestih sklepov ožjega od
bora ter poveritev naloga načrtoval
cu za ureditev okolice telovadnice.

V'

Zupanove programske izjave

Gradnja slovenskega šolskega centra 
v načrtu goriške občinske uprave

Rajonski svet
v

v Standrežu
Rajonski svet v Štandrežu se bo 

v tem tednu sestal kar dvakrat. Pr
va seja je napovedana za četrtek, 
19. t.m. ob 20. uri ko bodo razprav
ljali o okvirnem načrtu za ureditev 
nogometnega igrišča. Seje se bo u- 
deležil načrtovalec in predstavniki 
športnega društva Juventina.

V petek, 20. t.m. pa bo rajonski 
svet razpravljal o odpravljanju te
žav v prometni ureditvi ter o popra
vilu cest. Na sejo, ki bo ob 20. uri, 
je bil povabljen občinski odbornik 
Andrej Bratuž.

Drevi predstavitev 
letošnjih mohorjevk

V Katoliški knjigami v Gorici bo
do danes zvečer ob 18. uri pred
stavili letošnje mohorjevke. Goriška 
Mohorjeva družba, ki neprekinjeno 
deluje od srede dvajsetih let, bo 
predstavila letošnji Koledar ter pri
loženo knjižno zbirko v kateri je tu
di nov zvezek Primorskega biograf
skega leksikona. Predstavljena bo 
tudi dodatna knjiga »Od Tomaja do 
Trsta«.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
Centrale, Trg Republike 26, tel. 

72341.

Dva meseca sta že minila odkar 
je bil umeščen nov petstrankarski od
bor in šele danes bo potekala raz
prava o petletnem načrtu večinske 
koalicije. Župan Scarano je nam
reč v ponedeljek na občinski seji 
prebral trideset strani dolgo pro*- 
gramsko poročilo. V njem so, pone
kod sicer v glavnih obrisih, zaob
jeta vsa vprašanja ki zanimajo Go
rico, seveda gledano iz zornega kota 
strank, ki sodelujejo v sedanji ko
aliciji. Gre sicer za nadaljevanje 
prejšnjega programa, saj Scarano 
načeluje koaliciji, ki je bila na če
lu občine v zadnjem petletju. Novi 
program je torej le nadaljevanje sta
rega.

Že od vsega začetka naj povemo, 
da so v programskih smernicah tudi 
vprašanja, ki se tičejo nas Sloven
cev. Kar zadeva zaščitni zakon je 
Scarano dejal »da na občini s po
zornostjo spremljajo problem izglaso
vanja zaščitnega zakona za sloven
sko etnično manjšino. Občinski svet 
je že jasno povedal svoje mnenje in 
voljo glede tega problema in iz

razil željo, da bi bile sprejete take 
norme, ki bi bile sprejemljive in 
pravične, ki naj potrebo po nujném 
juridičnem priznanju svobode ki jo 
manjšina potrebuje, ter njenem ne- 
težavnem izražanju uskladijo s pra
vicami večine, ki je sicer dokazala, 
da je lahko tradicionalno zmožna 
izvajati take človeške in socialne 
odnose, ki lahko zagotovijo več kot 
mimo sožitje med dvema skupno
stma v mestu.«

Dalje se je župan dotaknil tudi 
vprašanja šolskih zgradb, čeprav je 
znano, da se bo šolsko prebivalstvo 
v prihodnjih letih zmanjšalo za na
daljnjih 25 in še več odstotkov, je 
treba misliti na ureditev več šolskih 
stavb. Na prvo mesto stopa vpraša
nje zgradb za slovenske šole, je de
jal župan navezujoč se na prejšnje 
besede v zvezi s slovensko manjši
no. Treba je zgraditi slovenski šol
ski center za nižje in višje srednje 
šole. Finančni izdatek bo precejšen 
in zaradi tega je občina na deželni 
ter državni ravni zahtevala primerno 
finančno podporo. Treba je sicer

pomisliti še na prostorske probleme 
drugih šol je dejal župan, in izrec
no omenil vprašanja, ki tarejo ita
lijansko klasično gimnazijo ter uči
teljišče. Zaustavil se je tudi ob 
vprašanjih, ki bodo nastala z univer
zitetnimi fakultetami, in v zvezi s 
tem je izrecno omenil, da bi pre
uredili Vilo Ritter v Stražicah, stav
bo nekdanje policijske vojašnice v 
Ul. S. Chiara, ter v sodelovanju s 
pokrajino, tudi stavbe nekdanje bol
nišnice v Ulici Diaz.

Precej pozornosti je Scarano po
svetil odnosom z Novo Gorico (na 
te se bomo še povrnili), paketu Al
tissimo, obnovi zakona o prosti co
ni, zaposlovanju in krizi, ki je za
jela gofiško gospodarstvo. Govoril je 
o urbanističnih vprašanjih, o varstvu 
okolja, o jezu na Soči. Precej opti
mističen je bil v zvezi z avtoportom. 
Na dan 50 prišla tudi vprašanja u- 
pravljanja goriške občinske uprave. 
Skratka, zaobjeta so bila vsa vpra
šanja, ki zanimajo naše mesto. Raz
prava o tem bo danes zvečer na po
novni seji občinskega sveta.

Posvet o gospodarskem razvoju 
v priredbi ekonomske fakultete

V Tržiču že načrtujejo obsežno 
preureditev na področju šolstva

Stiki med Gorico ter tržaško uni
verzo se bodo v prihodnjih letih brez 
dvoma razvijali upoštevajoč dejstvo, 
da je v paketu Altissimo za razvoj 
Goriške in Tržaške določeno tudi, da 
bodo v našem mestu odprli dve fa
kulteti oziroma visoki šoli, ki bosta 
delovali kot podružnici tržaške uni
verze.

Brez dvoma je s tem v zvezi dej
stvo, da bo danes v avditoriju po
svet, ki ga prireja ekonomska fakul
teta tržaške univerze. Govor bo o-

gospodarskem razvoju in podjetniški 
kulturi. Posvet se bo pričel ob 9. 
uri. Predsedovala bosta rektor uni
verze prof. Paolo Fusaroli in dekan 
ekonomske fakultete prof. Giacomo 
Borruso, pozdravila bosta goriški žu
pan Scarano in predsednik pokraji
ne Cumpeta. Predavali pa bodo prof. 
Maurizio Fanni, prof. Giorgio Bean, 
prof. Livio Cossar, prof. Ondina Ga
brovec Mei, prof. Vladimir Nanut, 
Sambri. Zaključil bo prof. Ottavio 
Rondini. Sodelovali bodo še drugi 
strokovnjaki in politiki.

S številnimi vprašanji s področja 
šolstva se v zadnjem času ukvarjajo 
tudi v Tržiču. Medtem ko so v prejš
njih letih imeli velike težave v za
gotavljanju ustreznih prostorov za 
osnovne šole, je danes položaj precej 
drugačen. Osnovne šole se praznijo, 
zmanjkuje pa prostora za učilnice 
in dodatne dejavnosti v višjih sred
njih šolah, kjer število dijakov še 
vedno narašča. O tem je tekla bese
da na zadnji seji občinskega sveta 
v -Tržiču, kjer so razp-avljali, kako 
biti kos temu vprašanju, ki sploh ni 
enostavno. Na podlagi podatkov o 
številu rojstev v zadnjih petih letih 
izhaja, da bo na osnovnih šolah v 
prihodnjih štirih do petih letih, polo
vico manj otrok kakor danes. Veliko 
razredov bo praznih ali na pol praz
nih. Z ustrezno preureditvijo, bi tako 
pridobili dovolj prostorov za srednje
šolske zavode, kjer v zadnjem času 
beležijo ravno nasproten pojav. Sicer 
pa si upravitelji v Tržiču prizadeva
jo, da se v kraju odprejo tudi nove 
sekcije srednješolskih zavodov, poleg 
že obstoječih. Tako bi bilo znatno 
omiljeno tudi vprašanje prevoza di
jakov, izobraževalni zavodi pa bi bi
li bolj enakomerno porazdeljeni v go
riški pokrajini in ne koncentrirani 
samo v Gorici, kakor doslej. Upošte
vati je treba tudi, trdijo v Tržiču, 
da na ta kraj ne težijo samo dijaki 
iz Tržiča, štarancana, Ronk in drugih 
majhnih občin v okolici, ampak tudi 
dijaki iz raznih krajev spodnje Fur
lanije.

Kmalu začetek del 
na mejnem prehodu

•v

v Šempetru
Poveljstvo obmejne policije obve

šča, da bodo v kratkem zaradi pre- 
ureditvenih del zaprli mejni prehod v 
Šempetru. Prehod bo zaprt predvi
doma dva meseca. Poveljstvo pripo
roča občanom, ki se običajno poslu
žujejo tega prehoda, naj bi se v času 
zapore usmerili na mednarodni pre
hod pri Štandrežu. Preureditvena de
la bodo izvajali na jugoslovanski 
strani.

Iz bolnišnice
Tri osebe so bile ranjene v promet

ni nesreči v ponedeljek zvečer v Gra
dišču, kjer sta trčila Volkswagen-golf, 
ki ga je upravljal 18-letni Roberto 
Pezzaioli iz kraja Rezzato v pokra
jini Brescia, in peugeot goriške re
gistracije, v katerem se je peljala 
31-letna Albina Vittor iz Medeje. 
Pezzalolija so v goriški bolnišnici 
pridržali na zdravljenju za dvajset 
dni, prav tako tudi njegovo sopotnico 
Claudio Piva, medtem ko se bo Vit- 
torjeva zdravila trideset dni. Nesreča 
se je zgodila oktobra okrog 20. ure v 
križišču ulic Aquileia in Garibaldi.

HOTELSKO IN GOSTINSKO PODJETJE NOVA GORICA 
Dnevi istrske kuhinje v hotelu PARK v Novi Gorici 

od 21. do 27. decembra
Vsak dan od 11. do 15. ure in od 18. do 24. ure. V restavraciji vas bo 
zabaval ansambel z istrskimi melodijami.
Priznani kuharji vam bodo pripravljali specialitete s tartufi in morskimi 
ribami.
Otvoritev v soboto, 21. decembra, ob 19. uri, z bogato likovno razstavo 
domačih avtorjev in z modno revijo. Isti dan bo tudi otvoritev iger na 
ameriški ruleti v RULLET SALONU.
Hotelsko in gostinsko podjetje v Novi Gorici vas nadalje vabi, da preži
vite zadnjo noč v letu in Novo leto v naših obratih: HOTEL PARK, 
HOTEL DELTA, HOTEL SABOTIN, RESTAVRACIJA LIPA, RESTAVRA
CIJA MARK, RESTAVRACIJA TRIGLAV, RESTAVRACIJA NEPTUN in 
GOSTILNA GRČA V HRUŠEVICI NA KRASU.
Za veselo razpoloženje bodo poskrbeli priznani ansambli, v nočnem 
baru HOTELA PARK pa bo mednarodni artistični program.
VSEM NAŠIM GOSTOM IN BRALCEM »PRIMORSKEGA DNEVNIKA» 
ISKRENA NOVOLETNA VOŠČILA IN NAJBOLJŠE ŽELJE ZA 1986.

Monografija 
o Silvestru Komelu

Drevi ob 18. uri bodo v prostorih 
Zavarovalne skupnosti Triglav pred
stavili monografijo o Silvestru Ko
melu. Uredil jo je Stane Bernik. Ve
čer so priredili novogoriški kulturni 
delavci.

GLASBENA
MATICA
GORICA

vabi na koncert

KOMORNEGA
ORKESTRA
RTV
IZ LJUBLJANE

Dirigent: STOJAN KURET 
Solist: FRANC AVSENEK 
Kulturni dom, jutri, 19. decem
bra, ob 20.30

včeraj-danes
Iz goriikega matičnega urada

RODILI SO SE: Vittoria Corbatto, 
Marta Cabass, Emanuele Furlani, Mi
chael Ranzenigo, Ilaria Fava, Petra 
Maronese, Marco Santoro, Michela 
Serafino, Ingrid Giannattasio.

POROKE: uradnik Paolo Buzzin in 
uradnica Uda Castellari!, delavec Giu
seppe Carta in učiteljica Renata Al
berti, profesor Marco Geromin in u- 
radnica Milvia Bressan.

OKLICI: financ ar Federico Poscen- 
te in gospodinja Donatella Nicoletti, 
delavec Peter Knollseisen in sobarica 
Maria Di Dio, šofer Massimo Pinat 
in gospodinja Orianna Cuscusa.

kino
Gorica

VITTORIA 17.30—22.00 »La scatola dei 
giochi erotici«. Prepovedan mladini 
pod 18. letom.

CORSO 18.00—22.00 »Sotto il vestito 
niente«. Prepovedan mladini pod 
14. letom.

VERDI 20.30 Gledališka predstava, 
Shakespeare: »Otelio«.
Tržič

EXCELSIOR Zaprto.
COMUNALE 20.30 Koncert simfonič

nega orkestra RTV Ljubljana.
Nova Gorica

SOČA 18.00—20.00 »Škandal v družini«-
SVOBODA 19.30 »Rocky III«.
DESKLE 19.30 »Par ne par«.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
D’Udine, Trg sv. Frančiška 4, tel- 

84124.
POGREBI
Danes v Gorici :ob 8. uri Damiano 

Kolaučič iz splošne bolnišnice, ob 9.30 
Ludmila Hvala Culot iz splošne bol
nišnice.



PRIMORSKI DNEVNIK — 18. decembra 1985 * občni zbor skgz □ stran 9
Poročilo tajnika SKGZ Dušana Udoviča

Delati za krepitev celotne naše skupnosti
Značilnost vsake skupnosti, ki ima 

razvito zavest o sami sebi je njena 
sposobnost, da se ohranja z visoko 
stopnjo organiziranosti lastnega živ
ljenja. Znanstveniki in preučevalci 
različnih narodnih skupnosti in manj
šin so že zdavnaj prinesli to opa
žanje v strokovno literaturo kot naj
bolj otipljiv dokaz, da so narodne 
skupnosti vitalen dejavnik, ki ga ni 
mogoče spregledati, tembolj ker od
igrava vse pomembnejšo vlogo v 
sicer dolgoročnem in postopnem pro
cesu odpravljanja meja v Evropi. Ne
redko se tudi pri nas zgodi, kako 
ta ali oni nevešči politik ali pa pri
ložnostni gost visokega ranga z do
kajšnjim začudenjem odkriva organi
ziranost Slovencev, množično prisot
nost v kulturi, gospodarstvu, špor
tu, tisku in tako dalje.

Vemo, da je v raznolikosti tega 
delovanja bogastvo, ki je toliko bolj 
dragoceno, kolikor je v stanju dvi
gati zavest in človeške dimenzije na
ših ljudi. Tega se zavedamo toliko 
bolj, ker živimo v problematični 
stvarnosti, katere velik del nas, žal 
še vedno odklanja, ker sedi nepre
mično zazrta v parcialno vizijo pre
teklosti, iz katere črpa opravičila in 
razloge za svojo miselno revščino.

»Manjšina je številčno šibka, toda 
napadalno razpoložena, in dobro or
ganizirana, večina pa je velika in 
okorna, zato je v resnici tista, ki 
je dejansko potrebna zaščite«. Člo
vek bi se mogel smejati takim in 
podobnim, znanstveno odpisanim tr
ditvam, če ne bi tako pogostoma 
našle zavetje v krajevnem italijan
skem dnevniku, kot se dogaja v mi
nulih dveh letih.

Ni slučaj da skušamo kot Slovenci 
v tako organiziranem življenju u- 
trjevati našo prisotnost v tem pro
storu. Ne gre v bistvu niti za na
rodnoobrambne razloge, dasi se ta 
dejavnost prikazuje kot barikada, s 
katere naj bi ogrožali pozicije večin
skega naroda. Zahteve in prizadeva
nja, da se rešijo odprta vprašanja 
naše skupnosti so sestavni del na
šega organiziranega življenja, pa 
naj bo to komu všeč ali ne.

Mi želimo biti še bolj dejavno inte
grirani v tukajšnjo stvarnost in vi
dimo našo integracijo v normaliza
ciji odnosov med Slovenci in Italija
ni. Zato toliko govorimo o sožitju 
in o potrebi, da se prostor, kjer pre
bivamo dvigne iz kulturne zatohlo
sti in provincialne zaprtosti. Dej
stvo, da se tržaška pokrajina, Go
riška in obmejni deli videmske po
krajine nahajajo v kronični zaosta
losti, ni rezultat ekonomskih zakoni
tosti, ampak je to eminentno poli
tično vprašanje, povezano s prisot
nostjo Slovencev na teh območjih. 
Tudi gospodarske izbire, ki bi lahko 
preusmerile tok dolgoletnega propa
danja in emarginaedje teh krajev, so 
lahko le sad zavesti, da je perspek
tiva samo v odpiranju in pogumnem 
obračunavanju s predsodki. V Evro
pi, kjer se počasi a vztrajno le u- 
veljavlja pojmovanje meja kot zgolj 
administrativnih dejavnikov, se rav
no tu ob naši meji ponujajo izvirne 
priložnosti, ki druga za drugo pre
dolgo ponikajo v gluha nasprotova
nja, ki so odraz moči konservativnih 
sil, a so obenem pokazatelj zelo niz
kega kulturnega nivoja.

Zato je perspektiva teh krajev, z 
njimi pa tudi naša bodočnost morda 
predvsem kulturno vprašanje. Gre za 
to, ali se v tej otopelosti lahko še u- 
veljavi dovolj širok in sodoben ra
zum, ki bi lahko odprl obmejnemu 
prostoru dežele tisto evropsko di
menzijo, ki je zaenkrat še zgolj de 
klarativna. Postali eno izmed stičišč 
evropskih blagovnih, znenstvenih in 
kulturnih tokov je velika ambicija, 
ki jo je doslej redko zaslediti v de
janjih tukajšnjih odločujočih politič
nih in gospodarskih dejavnikov.

To je vredno podčrtati, ko go
vorimo o našem delovanju, ki je 
razvejano in živo prav zaradi tega, 
ker želimo kot narodna skupnost od
igrati vlogo odprtega in ustvarjal
nega subjekta, ki ima tu v deželi 
svoje mesto, ki ga nihče ne more 
zanikati, četudi so naše pobude in 
zamisli pri širši javnosti potisnjene 
v molk informacije ali pa često pri
kazane celo kot temni naklepi.

SKGZ vlaga v razvoj gospodarstva 
veliko naporov, ker izhaja iz povsem 
logične ocene, da je materialna o- 
snova trdna podlaga, breg katere ne 
bi bilo nikakršnega celovitejšega 
razvoja naše skupnosti.

Slovensko gospodarstvo ima na tem 
območju vse družbenoekonomske in 
prostorske značilnosti družbe, v ka
teri živi. Ne sme v pozabo, kaj je 
bilo že večkrat izrečeno: razvoj slo
venskega gospodarstva ne pomeni 
alternative italijanskemu, temveč pri
stopa manjšina k temu vprašanju z 
vidika splošnega gospodarskega raz
voja. Manjšina ustvarja tako go
spodarstvo, ki je odraz njenih po

treb, značilnosti in potencialov. S 
tem se vključuje v stvarnost večin
skega naroda s katerim živi in ob
enem prevzema nase uspešne in 
senčne plati tega prostora.

To so osnovna izhodišča na kate
rih je nastal gospodarski načrt, Id 
ga je izdelal odbor za gospodarstvo 
zveze v sodelovanju s Slovenskim 
deželnim gospodarskim združenjem, 
Kmečko zvezo in Raziskovalnim in
štitutom. Načrt je zrasel iz zave
sti, da je treba misli in spoznanja, 
ki dozorevajo v slovenskih gospo
darskih in družbenih ustanovah str
niti v realno in dovršeno projekcijo, 
po kateri naj se usmerjajo delo in 
gospodarske pobude Slovencev v na
slednjem srednjeročnem obdobju, z 
ozirom na potrebo po hitrejšem in 
bolj kakovostnem napredovanju manj
šine na področju gospodarstva.

Žal ni tu dovolj prostora, da bi 
se evidentirale vse postavke tega 
bogatega gradiva, ki je sad dolgo
letnih izkušenj, a prj katerem se 
močno pozna tudi vešča roka razi
skovalcev. Pred nami je sedaj za- 
htevna naloga, kako konkretizirati te 
zamisli, pri katerih je v ospredju 
vloga gospodarskih članic SKGZ. Slo
vensko deželno gospodarsko združe
nje je eden izmed subjektov tega u- 
resničevanja, glede na to, da zdru
žuje slovenske gospodarstvenike v 
praktično vseh panogah in vrši po
membno promocionalno dejavnost v 
odnosih z gospodarskimi zbornicami 
in delovnimi organizacijami iz ma
tične domovine.

Isto velja za Kmečko zvezo, ki je 
kot stanovska organizacija sloven
skih kmetov in usklajevalec zadruž
nih pobud daleč najbolj reprezenta
tivna organizacija na Tržaškem in 
načrtuje razširitev na deželno ra
ven.

Tretja ustanova, ki zavzema pri 
uresničevanju gospodarskega razvo
ja pomembno mesto je Deželni zavod 
za poklicno izobraževanje, katerega 
uspešno rast lahko jemljemo na 
znanje z zadoščenjem, ker je v po
manjkljivi strukturi slovenske šole 
zapolnil veliko vrzel.

Gospodarski organi in članice SK 
GZ so v minulem mandatu aktivno 
spremljali dagajanja v treh pokra
jinah in v duhu naših usmeritev za
vzemali stališča do vseh pomembnih 
vprašanj v gospodarstvu. Znova so 
bile na dnevnem redu razlastitve in 
učinki novih urbanističnih načrtov. 
Na tem področju se je utrdilo spo
znanje, da je moč osporavati neute
meljene posege v prostor z akcija 
mi, ki morajo sloneti na dobrih stro
kovnih argumentih. Stališča o po
membnih usmeritvah družbenogospo
darskega razvoja smo zavzemali na 
podlagi dejstva, da se gospodarska 
kriza v obmejnem pasu poglablja 
tembolj, kolikor konservativne sile 
onemogočajo, da bi se izkoristila nje
gova naravna gospodarska vokacija 
in torej vse komparativne predno
sti, ki izhajajo iz položaja ob meji 
z Jugoslavijo. Po desetih letih od 
podpisa osimskega sporazuma, so nje
gove gospodarske postavke skoro po
vsem neuresničene. Projekcije v le
to dva tisoč tako v demografskem 
trendu kot v pogledu zaposlovanja 
napovedujejo temno sliko tukajšnjim 
razmeram, če ne bo prevladala po
treba po splošni ravitalizaciji dežel
nega gospodarstva. Čudežnega zdra
vila za takšne težave ni. Poslanska 
zbornica je pravkar odobrila t.i. pa
ket za Trst in Gorico, ki naj bi ta 
območja dvignil iz gospodarske emar- 
ginacije. Gre, kot je znano za sko
raj tisoč milijard, vrsto davčnih o- 
lajšav in ugodnosti za pristaniške, 
industrijske in znanstveno-raziskoval- 
ne dejavnosti. Znano je, da, to ni 
prva podpora, ki jo država daje kra
jevnemu gospodarstvu kot nepodpisa
no menico. Dosedanje izkušnje so v 
tem pogledu slabe, zaradi česar ob
staja nevarnost, da se tudi ta sred
stva spremenijo v golo asistenco. 
Paket bo dobil smisel le, če bo 
obmejno gospodarstvo v viziji lastne 
mednarodne vloge izkoristilo vse svo
je potencialne sposobnosti.

Bilo je že poudarjeno, da se naha
jamo na mednarodnem stičišču tudi 
v kulturi. Naša kultura živi in se 
želi odvijati v funkciji te vloge. Pr
va kvaliteta našega doprinosa je že 
v tem, da verjamemo v prilike, ki 
jih prinaša meja ob kateri živimo, 
da želimo prispevati k temu, da se 
ta prostor napolni z življenjem, z 
živo kulturo dveh narodov slovenske
ga in italijanskega, ki bi v sožit
ju lahko ustvarjala izvirne priložno
sti. Kaže, da je do uresničenja take 
vizije še dolga pot po kateri je hoja 
naporna predvsem zato, ker vidimo, 
da ni ravno dobrodošla, da povzro
ča prej kakšno preganjavico in pre
poved, kot je bilo z nekaj, nedolž
nimi dvojezičnimi napisi v palači 
Costanzi, ali kot je bilo v Parizu,

kjer je bilo nemara koga sram, da 
smo zraven.

Pri vseh naših kulturnih ustanovah, 
zlasti Glasbeni matici in gledališču 
postaja finančni problem vprašanje 
kvalitete. Lahko je predvideti, da 
bomo ravno v kvaliteti prisiljeni v 
stagnacijo, če ne bo v kratkem iz
datnejših javnih finančnih sredstev. 
Slovenskemu stalnemu gledališču je 
bil sicer dolg odpisan, a je bilo pri
siljeno drastično skrčiti organik, ta
ko da problem še vedno ni rešen.

V Zvezj slovenskih kulturnih dru
štev se porajajo nove zamisli in in
teresne dejavnosti, ki bodo pri da
našnjem finančnem stanju težko u- 
resničljive. Kulture ni mogoče u- 
stvarjati, lahko pa se ustvarjajo po
goji zanjo. In za celo vrsto kvalitet
nih zamisli manjkajo ravno finančni 
pogoji.

Odbor za kulturo SKGZ je v zad
njem mandatu začel načrtovati in 
izvajati analitični pristop do naše 
kulturne ustvarjalnosti, ki se odvija 
v vseh tipično kulturnih ustanovah 
zveze, zato da se jasneje začrtajo 
smeri naše kulturne politike, da jo 
potem konkretno izvajamo v treh 
pokrajinah. Kultura ima zahtevne na
loge znotraj manjšine same, v od
nosu do večinskega naroda in v od
nosu do matice. V tem pogledu je 
prinesla osvežitev razprava o skup
nem slovenskem prostoru. Ta pojem 
obsega vse sestavine naše kul
turne in zgodovinske dediščine, zato 
je naravno, da smo ga takoj čutili 
za svojega, ko se je že pred več 
leti pojavil v Sloveniji. Danes nam 
je njegovo uresničevanje ob odprti 
meji še bolj potrebno, ker pomeni 
še zlasti za mlado generacijo utrje
vanje zavesti o vsestranskem raz
voju kulture, ki je skupna vsem 
Slovencem znotraj in izven držav
nih meja.

Zdi se nam umestno, da se v tem 
poročilu nameni posebna pozornost 
slovenskemu jeziku, ker mu preti huj
ša nevarnost, kot se včasih zaveda
mo. Jezik je kot temeljna razloče
valna in narodna konstitutivna ka
tegorija to kar nas najbolj označu
je, kar je razvidno že iz dejstva, da 
vztrajno {»stavljamo zahtevo po ra
bi jezika v zaščitnem zakonu. Po
manjkanje rabe slovenskega jezika 
v javnosti objektivno onemogoča 
njegov razvoj. V dvojezičnem okolju, 
v katerem je slovenščina močno pod
rejena, je siromašenje jezika objek
tivno dejstvo. V kolikšni meri smo 
temu podvrženi se pozna domala 
povsod, tako v naših pogovorih kot 
v občilih. Dovolj zgovorno je tudi 
dejstvo, da iz slovenskih šol prihaja 
vedno več ljudi, ki so nasplošno iz
obraženi, a s težavo spravijo že ne
kaj preprostih misli v pisno o- 
bliko. Podobnih primerov je več in 
jasno nakazujejo, da nam jezikovna 
nemoč omejuje ustvarjalne sposobno
sti.

Odbor za kulturo je o tem začel 
razpravo in nujno je, da jo pripelje
mo do konkretnega zaključka z ume
stitvijo posebne strokovne službe v 
tesnem sodelovanju s šolo in ustano
vami v Sloveniji, ki se bavijo s tem 
vprašanjem.

Založništvo praznuje ravno v teh 
dneh štiridesetletnico dejavnosti. Pet
sto različnih izdaj v teh letih po
meni bogat kulturni prispevek ne 
samo za našo skupnost, ampak za 
slovensko kulturo v celoti. Treba je 
piismostiti vse administrativne in 
drugačne ovire, ki bi lahko onemo
gočale, da se ves slovenski prostor 
okoristi s to zajetno kulturno proiz
vodnjo. Vedno več je tudi izdaj v 
italijanskem jeziku, kar potrjuje u- 
smeritev naše kulturne politike tudi 
v tej dejavnosti. Založništvu trža
škega tiska gre ob jubileju naše 
hvaležno priznanje, z željo, da bi 
še naprej uspešno opravljalo svoje 
dragoceno poslanstvo.

Odbor za tisk je v skrbi za razvoj 
naših občil, tudi tokrat posvetil po
sebno pozornost Primorskemu dnev
niku. Ponovno je bil organiziran po
seben posvet z namenom, da se dnev
niku sredi tehnološke obnove poma
ga do večjega obsega in kvalitete. 
Za dober dnevnik je treba zajamčiti 
učinkovito tehniko, dobre, strokovne 
novinarje in dobro organizacijo de
la. To je poleg številnih drugih spo
znanj osnovno načelo, ki ga bo tre
ba dosledno uresničevati, čeprav re
šitev ni preprosta kot načelo samo.

Večkrat se čuje, da so naša občila 
tudi neke vrste zrcalo naše skupno
sti in njenih problemov. Moramo se 
vprašati tudi kakšni smo mi sami, 
če v tem zrcalu izpademo taki, da 
si nismo všeč. Dnevnik ni samo 
vprašanje novinarjev profesionalcev, 
ampak je vprašanje vseh, ki lahko 
prispevajo, da se vsebinsko bogati 
in izpopolnjuje. Isto velja tudi za 
Novi Matajur in za vse druge pu
blikacije. Poseben problem je ob

veščanje italijanske in širše javno
sti. To je vprašanje tistega, ki ima 
v italijanski javnosti mikrofon v ro
kah. Pred dvema letoma smo na 
občnem zboru izrazili laskava pri
znanja Piccolu, ki je po dolgih le
tih molka ali celo ščuvanja proti Slo
vencem začel obdobje odpiranja in 
demokratičnega dialoga glede naših 
vprašanj, časi so se naglo spreme
nili. S spremembo lastništva dnev
nika so se nam vrata grobo zaprla 
še preden so bila dobro odprta.

Slovenski raziskovalni inštitut je, 
kot že omenjeno posvetil precej moči 
raziskovanjem v gospodarstvu in od
ločilno prispeval k temu, da je bil 
sestavljen gospodarski načrt. Pred 
SDORI je sedaj zahtevna naloga, da 
se loti analize potencialov za znan
stveno tehnološki razvoj na Trža
škem, zato da se naša skupnost pra
vočasno vključi v to usmeritev z iz
delanimi in utemeljenimi stališči. 
SDORI se nahaja pred nujno potrebo 
po modernizaciji raziskovalnih kon
ceptov, ki bo mogoča le z uvedbo 
nove tehnologije.

O mladini je v zadnjih mesecih do
sti govora. Povod so dale dijaške 
in študentske manifestacije po vsej 
Italiji. Delajo se prognoze in raz
iskave o tem, kakšna pota bo ubralo 
dijaško gibanje, če ne gre morda za 
prve signale novega obdobja mladin
skih uporov, ki so bili značilni za 
konec šestdesetih let.

Prognoze so zelo tvegane, kot nam 
dokazuje izkušnja izpred petnajstih 
let, ko so bila podobna predvideva
nja poražena in so bile domala vse 
družbene sile pri nas in v svetu 
presenečene ob izbruhu mladinske 
kontestacije. Dejstvo je, da so mladi 
zaradi posledic gospodarske krize 
vse bolj potisnjeni na rob družbene
ga dogajanja, čeprav se na široko že 
vrsto let poudarja njihova osrednja 
vloga v procesu družbenega in go
spodarskega preustroja. Glavni kri
vec za to emarginacijo je naraščajo
ča brezposelnost, ki v največji meri 
prizadeva ravno mladino.

V SKGZ je več odborov in orga
nizacij, ki se ukvarjajo z mladino. 
Kot skupnost imamo sicer nekatere 
posebnosti, a v glavnem prevzemajo 
tudi mladi Slovenci vplive širšega 
okolja. Posebnost je v tem, da nam 
mora biti dragocen vsak človek, pri 
čemer je pomemben njegov razvoj 
od otroške dobe dalje, šola ima pri 
tem odločilno vlogo in velika škoda 
je, da je tako malo dovzetna za živ
ljenje izven nje.

Odbor za mladino in doraščajočo 
mladino sta na različnih ravneh u- 
sklajevalca in pobudnika mladinskih 
dejavnosti. V tem okviru imamo ob
veznost, da v naslednjem mandatu 
rešimo vprašanje preustroja obeh 
dijaških domov in Dijaške matice.

Veliko število mladih je udeleženo 
v telesnokulturnih dejavnostih. Po 
rezultatih, ki se dosegajo na tem 
področju, bi sklepali, da je naš 
šport pri dobrem zdravju. Skoro ni 
priložnosti, ob kateri se ne bi po
hvalili, da sodijo naši športniki v 
državno in celo evropsko elito, med
tem ko Jadran privablja trume gle
dalcev v tržaško športno palačo. 
Množičnost in strokovnost sta gotovo 
dva odločujoča dejavnika, ki sta pri
pomogla k vrhunskim rezultatom v 
nekaterih panogah. Tretji dejavnik 
je gospodarstvo, ki v vedno večji 
meri omogoča, da se potencial v 
naši telesni kulturi razvija. Kljub u- 
spehom ni treba, da smo evforični, 
ker nas utegnejo kmalu presenečati 
čisto objektivne okoliščine in tudi 
naše manj vidne slabosti.

Novo poglavje v telesni kulturi na 
Tržaškem se začenja odpirati z u- 
stanovitvijo odbora za gradnjo šport
nega centra pri Sv. Ivanu, kar bo v 
bodočih letih eden izmed pomembnih 
ciljev, ki jih je treba upoštevati.

Slovenci videmske pokrajine so 
prav te dni ponovno tarča naciona
listov. Po najnovejših trditvah v za
ščitnem zakonu ni mesta zanje. Ka
ko so ta stališča absurdna zgo
vorno dokazuje sama dejavnost Slo
vencev iz videmske pokrajine, ki 
doživlja razvoj in žanje priznanja. 
Zlasti velja podčrtati uspešna priza
devanja v kulturi, šolstvu in izselje- 
ništvu. Ni davno od tega, ko je Zve
za slovenskih izseljencev iz videm
ske pokrajine dosegla prodoren u- 
speh na deželni konferenci o izse- 
Ijeništvu in dosegla priznanje najviš
jih deželnih oblasti kot organizacija 
slovenskih izseljencev.

V naše delo spadajo še druge po
membne postavke. Mnogo je bilo 
srečanj z italijanskimi oblastmi in 
političnimi strankami. Nadaljevali 
smo obiske jugoslovanskih republik 
z namenom, da utrdimo zavest in 
poznavanje našega položaja v celotni 
jugoslovanski stvarnosti.

Iz tega pregleda, ki je nujno o- 
mejen na najbolj problemske plati 
našega delovanja, je mogoče po

vzeti nekaj ugotovitev, ki so bile pri
sotne ob našem delu v zadnjem man
datu.

Mi imamo korenine zasidrane glo
boko v preteklost. Ves razvoj organi
zirane dejavnosti pri nas nosi pečat 
različnih izkušenj, ki so jih še pred
vojne generacije doživljale v vihar
nih razmerah, ki so tu pri nas se
gale še daleč v povojno obdobje, v 
burna leta, ko se je sredi težkih 
konfliktov odločala usoda naših kra
jev. Prav in dragoceno nam je ve
deti, odkod izhajamo in koliko je 
stalo to, kar je danes ustvarjeno. 
Moramo vedeti, koliko so našo skup
nost stali razkol v delavskem giba
nju, hladna vojna, zaprta meja in 
razna obdobja nacionalističnih pri
tiskov, ki so bili na vsak način huj
ši od sedanjih. Moramo vedeti, da je 
bilo za našo skupnost mnogo težje 
v gospodarstvu, kulturi, telesni kul
turi in v vseh dejavnostih, kjer se 
danes dosegajo vidni rezultati. Ne 
gre samo za priznanje generacijam, 
ki so vse to ustvarile, ampak zato 
da pri delovanju razumemo in ob
vladamo položaj v vseh njegovih raz
sežnostih. Včasih pozabljamo, da i- 
mamo kot del slovenskega naroda 
bogato preteklost, v kateri je tudi 
slovenska narodna misel doživela 
svojstven in ploden razvoj, na kate
rega prvine se naslanjamo še danes, 
od Trubarja, Levstika in Cankarja, 
Kardelja in Kidriča, do Osvobodilne 
fronte in sodobnikov. Vprašljivo je, 
v kolikšni meri mlade generacije vse 
to poznajo, razen redkih, ki se s tem 
študijsko ali poklicno ukvarjajo. In 
vendar je to naša teoretska in poli
tična zakladnica, skozi katero je slo
venski narod prišel do pokončne hrb
tenice. Teh vrednot ne morejo nado
mestiti ne vsemogočna televizija ne 
modemi hedonizmi. Marsikdo bi ostal 
presenečen, ko bi odkril, da je v 
delih velikanov slovenske misli mno
go odgovorov tudi za naše današnje 
stiske in negotovosti. Čas nas hočeš 
nočeš sili v vedno večji pragmatizem, 
ki postaja nekakšen stil sodobnega 
življenja. To je lahko v tolikšni meri 
pozitivno, kolikor bolj se razvija in 
krepi sistem dela, primernejši za da
našnje potrebe. Dobro je to, če se 
iz male patriarhalne delavnice spre
minjamo v sodobno manjšinsko pod
jetje z menažersko strukturo, a sla
bo, če dopuščamo, da tonejo v poza
bo zgodovinske izkušnje in spoznanja 
na katerih smo zrasli.

V dveh letih težko pride v naši sre
dini do velikih pretresov in spre
memb toda če nekaj, moramo ugoto
viti da se je v nas utrdilo spoznanje 
da vse delo organizacij in članic ni 
in ne more biti usmerjeno v golo 
preživetje naše skupnosti. Razvijali 
se bomo, če bomo znali pravočasno 
razločevati kaj nam je v škodo in kaj 
v korist. Delo odborov in članic SK 
GZ bo uspešno toliko bolj, kolikor 
bomo znali dajati ljudem motivacijo 
in priložnost, da najdejo v našem 
aktivnem življenju svoj prostor in 
svoj" interes. To je zahtevna naloga, 
ki od nas terja veliko politično kre
ativnost, učinkovitejšo operativnost in 
dosti smisla za inovacije. Imeti mo
ramo tudi več poguma pri iskanju 
rešitev iz starih in novih zagat, za
to da omogočamo članicam in usta
novam konstanten razvoj. Predvsem 
nas mora k temu spodbujati zavest, 
da se z naglimi koraki bližamo letu 
dva tisoč, ki izgleda vse manj magi
čno in sanjsko, kolikor bližje je pred 
nami.

Že leta pogosto in v vseh možnih o- 
blikah govorimo o asimilaciji, ki je 
tihi in zavratni sopotnik naših vsak
danjih prizadevanj. Zdaj se med na
mi že pogosteje pojavlja izraz deasi- 
milacija. To je gotovo sad globljega 
spoznavanja naše stvarnosti s stati
stikami o mešanih zakonih in tudi 
drugačnih primerov, ki jih v narod
nostno mešanih območjih, zlasti v 
mestih in okolici začenjamo jemati na 
znanje. Če osvajamo ta izraz, pome
ni da se maramo v vedno večji me
ri zavedati, da v naši skupnosti ne 
sme biti vnaprej odpisanih, pa če
prav so morda že z obema nogama 
v čisto italijanskem okolju. Tudi to 
spoznanje se mora odražati v našem 
delu.

Organizacije in članice SKGZ de
lujejo za to, da krepijo skupnost kot 
celoto, da so ljudem na različnih po
dročjih v oporo in pomoč v njihovih 
prizadevanjih, da se uveljavijo. Uve
ljavitev pa pomeni za vsakogar tudi 
krepitev samozavesti, takšne kot nas 
je lanskega leta v tisočih peljala na 
goriški Travnik, v Trebče in Bazo
vico, povsod kjer smo dokazali, da 
vemo kaj zmoremo in do česa ima
mo pravico. Živo imamo v spominu 
te pomembne trenutke, v katerih se 
je naša narodna skupnost pokazala 
kot nosilec velike, sodobne in huma
ne ideje, ki je sposobna presegati 
prostor, kjer prebivamo. Za tako ide
jo se izplača delati.
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Smučanje: moški slalom za svetovni pokal v Madonni di Campiglio

Le Šved Nilsson boljši od Križaja
MADONNA DI CAMPIGLIO — Tudi 

v včerajšnjem slalomu za svetovni 
pokal je jugoslovanska vrsta dosegla 
odličen uspeh, saj se je Križaj znch 
va prebil za zmagovalni oder skupaj 
s svetovnim prvakom v tej disciplini, 
Švedom Nilssonom, ki je tako prišel 
do svoje prve zmage v svetovnem po
kalu, in Frommeltom iz Liechtenstei
na. Smolo so imeli Italijani, saj je 
Edalini za eno samo stotinko sekun
de zgrešil tretje mesto, potem ko 
je- v prvem spustu dosegel drugi naj
boljši čas za Nilssonom, medtem ko 
je bil Križaj v prvi vožnji tretji.

Veliko pričakovanje je včeraj vla
dalo za nastop Šveda Stenmarka, ki 
je v veleslalomu v La Villi prišel do 
svojega jubilejnega 80. uspeha v sve
tovnem pokalu in tako dokazal, da 
so ga prerano odpisali, potem ko je

Smelt Olimpija — Bosna 108:^9 
(48:40)

SMELT OLIMPIJA: Zdovc 9, Mi- 
čunovič, Brodnik, Polanec 2, Subotič 
26, Todorovič 9, Tovornik 2, Djuri- 
šič, Kotnik 29, Kovačevič 31.

LJUBLJANA — Smelt Olimpija je 
prestala kazen in po treh tekmah pre
povedi igranja doma svoje navijače 
razveselila s pomembno zmago proti 
sarajevski Bosni, obenem pa je s 
svojo igro tudi navdušila. Vseskozi 
je namreč vodila in na koncu slavila 
s prepričljivo razliko. Najboljša v 
ljubljanskih vrstah sta bila Kovače
vič in Kotnik.

Od ostalih srečanj velja v prvi 
vrsti omeniti nepričakovan poraz 
beograjske Crvene zvezde proti zad- 
njeuvrščenemu Rabotničkemu. Po pr-

več kot leto dni in pol zaman za
sledoval ta cilj. Tokrat pa Stenmar
ku ni šlo, v prvi vožnji je bil vse 
prepočasen, v drugi pa je padel. 
Podobna usoda je doletela tudi Gi- 
rardelija, ki je prav tako ostal brez 
uvrstitve, in Jugoslovana Roka Pe
troviča, ki pa ni izpeljal niti prve 
vožnje: zadel je v vrata takoj po 
merjenju vmesnega časa, ki je ve
liko obetal, saj je bil najboljši.

Jugoslovanski uspeh je včeraj do
polnil še Jože Kuralt, ki je prišel do 
novih točk svetovnega pokala, saj se 
je uvrstil na 13. mesto.

Kot smo dejali, so po prvi vožnji 
Italijani pričakovali pravo zmago
slavje. Poleg Edalinija, ki je bil ta
koj za Nilssonom,. so med prvimi i- 
meli še. Erlacherja (četrti čas). V

vem delu prvenstva je še edina ne
premagana ekipa zagrebška Gibona, 
ki je sinoči zmagala tudi na neugod
nem gostovanju v Titogradu.

OSTALI IZIDI 11. KOLA 
Šibenka - Zadar 91:% (51:53); Bu

dućnost - Gibona 91:100 (39:48); Par
tizan - Jugoplastika 100:92 (40:48); 
Rabotnički - C. zvezda 90:86 (43:41); 
Borac - Sloga 95:90 (52:44).

LESTVICA
Gibona Zagreb 22; Zadar 18; C. 

zvezda Beograd in Budućnost Tito
grad 14; Partizan Beograd 12; Bo
sna Sarajevo in Šibenka Šibenik 10; 
Borac čačak in Jugoplastika Split 
8; Smelt Olimpija Ljubljana 7; Slo
ga Kraljevo in Rabotnički Skopje 4.

(nb)

drugem spustu pa sta si tako Edalini 
kot Erlacher pokvarila uvrstitev. Vse
kakor imajo v prvi petnajsterici še 
enega tekmovalca, in sicer Marca To- 
nazzija. Znova sta praznih rok ostala 
De Chiesa in Totsch. Oba sta namreč 
odstopila.

Naslednja postaja svetovnega po
kala za moške je Kranjska gora, kjer 
bosta v petek in soboto veleslalom in 
slalom. ■ Po zadnjih vesteh kranjsko
gorski prireditvelji nimajo težav s 
snegom in zadnje priprave tečejo po 
načrtu. Zanimanje za letošnji jubilej
ni 25. »Pokal Vitranc« je izredno in 
je pričakovati rekorden obisk.

Vrstni red
1. Nilsson (Šve.) 1’37”04; 2. Križaj 

(Jug.) 1’37”67; 3. Frommelt (Liecht.) 
1’38”48; 4. Edalini (It.) 1’38”49; 5.

Združena ekipa Meblo bo drevi ob 
20.30 v Moglianu odigrala povratno 
pokalno tekmo v okviru dvaintridese- 
tine finala italijanskega zveznega 
pokala za odbojkarske ekipe B in C-l 
lige. Prva tekma se je končala z 
gladko zmago Mebla s 3:0, tako da 
zadostuje našim igralkam drevi le 
en set.

Naloga Drasičevih varovank ne bi 
smela biti težka, čeprav ima ekipa za 
sabo težek prvenstveni poraz s Frat- 
tejem, ki ga igralke prav gotovo še 
niso prebolele. Morda bo drevišnji 
nastop prišel Meblu prav, saj konec 
koncev gre za pomembno uradno tek
mo, pred katero naša dekleta star- 
tajo z lepo prednostjo in ni vzroka za 
živčnost in napetost, še več, brž ko 
Meblu uspe doseči normo za uvrsti
tev v nadaljnje kolo, ima trener mož-

Strolz (Av.) 1’38”91; 6. Erlacher (It.) 
1’38”98; 7. Mader (Av.) 1’39”04; 8. 
Wallner (Šve.) 1’39”15; 9. Heidegger 
(Av.) 1’39”21; 10. Zoller (Av.) 1’ 39” 
30; 11. Tonazzi (It.) 1’39”74; 12. Ju- 
len (Švi.) 1’39”82; 13. Kuralt (Jug.) 
1’39”87; 14. Halvarsson (Šve.) 1’39” 
92; 15. Berthold (Av.) 1’39”98. 

Lestvica slaloma za SP 
1. Križaj (Jug.) 40; 2. Nilsson (Šved

ska) 37; 3. Edalini (It.) 27; 4. Petro
vič (Jug.) 25; 5. Erlacher (It.) 18; 
6. Mader (Av.) 16; 7. Frommelt
(Liecht.) 15.

Skupna lestvica za SP 
1. Mueller (Švi.) 70; 2. Girardelli 

(Luks.) 68; 3. Wimsberger (Av.) 65; 
4. Alpiger (Švi.) 55; 5. Križaj (Jug.) 
47; 6. Petrovič (Jug.) in Nilsson 
(Šve.) 37; 8. Mair (It.) 36; 9. Sten
mark (Šve.) 35; 10. Erlacher (It.) 33.

nost, da nudi priložnost za nastop 
vsem igralkam. Treba zato stopiti 
na igrišče s trdno željo po zmago v 
uvodnem setu, vendar z zavestjo, 
da je set odločilen le za domačinke.

Če se za hip ozremo na ostale po
kalne nastope, ki pobliže zanimajo 
našo šesterko, treba povedati, da Me
blo ni edini favorit za uvrstitev v 
nadaljnje kolo. Na dobri poti so tudi 
Tregarofani, ki je doma s 3:0 prema
gal Vicenzo, Nervosa, ki je z ena
kim izidom odpravila Fratte, Cone- 
gliano, ki je v gosteh s 3:2 ugnal 
Albatros in ravenska Teodora, ki 
je v gosteh s 3:0 premagala Fiesso 
Umberti a no.

Ob današnjem gostovanju Mebla v 
Moglianu bo na voljo navijačem av
tobus, katerega odhod bo ob 16.30 s 
Trga Oberdan in ob 17.00 iz Sesljana.

Nogomet: EP »under 21«

Italija - Belgija
SAN BENEDETTO DEL TRONTO 

— Italijo danes sicer čaka še po
vratno kvalifikacijsko srečanje za u- 
vrstitev v četrtfinale evropskega no
gometnega prvenstva »undetr 21« pro
ti Belgiji, vendar ima nastop v če
trtfinalu praktično že zagotovljen, saj 
si lahko privošči tudi poraz. Izpadla 
bi le v primeru, da bi zgubila z več 
kot štirimi zadetki razlike, česar pa 
res ni pričakovati.

V prvi tekmi sta Italija in Belgija 
igrali neodločeno 1:1, zatem so »az
zurri« s 5:0 in 6:0 odpravili skromni 
Luksemburg. Belgija je v prvi tekmi 
proti Luksemburgu zmagala s 5:1, za
tem pa doživela pekoč poraz s 3:1, 
s čimer si je v bistvu zapravila vse 
možnosti, da bi se pridružila Angli
ji, Danski, Švedski, Švici, Franciji, 
Španiji, Poljski in Madžarski, ki so 
si že zagotovile nastop v četrtfina
lu. V nogometu je sicer vse mogoče, 
kar v pokalih dokazuje Real Madrid, 
vendar taka presenečenja niso na vr
sti vsak dan.

Srečanje se bo pričelo ob 14.30 in 
ga bo neposredno prenašala tudi ita- 
lijanska televizija.

V organizaciji Triestine Nuoto

V nedeljo v Trstu 
turnir v vaterpolu

V organizaciji US Triestina Nuoto 
bo v nedeljo v Trstu mednarodni tur
nir v vaterpolu, ki se ga bodo po
leg domačega društva udeležili še 
Kranj, Opatija in Mestrina Nuoto.

Turnir bo v spomin na Umberta 
Padi Pacifica in sodi v tesne in pri
jateljske stike med temi društvi. Tr
žaški turnir je namreč že tradiciona
len.

SPORED TEKEM
10.00: Triestina - Mestrina
11.30: Kranj - Opatija
16.30: finale za 3. mesto
17.30: finale za 1. mesto
Sledilo bo nagrajevanje.
Vse tekme bodo v tržaškem občin

skem bazenu B. Bianchi.

Košarka: včeraj v 1. jugoslovanski ligi

Ljubljančani uspešni
Drevi v povratnem pokalnem srečanju

Meblo v Moglianu Venetu

zvonko simoneta o ženski namiznoteniški a ligi

Samo Kras Globtrade lahko prekriža račune Verončankam
V BOROVEM ŠPORTNEM CENTRU

Tradicionalno srečanje 
med Borom in Slovanom

Danes v sredo bo v Borovem šport
nem centru vsakoletno tradicionalno 
košarkarsko srečanje med pobrateni
ma društvoma Bor in Slovan iz Ljub
ljane. Košarkarsko društvo Slovan je 
znano v Sloveniji predvsem po do
brem delu, ki ga opravlja na mladin
skem področju, kjer so osvojili že 
veliko naslovov tako v slovenskem 
kot jugoslovanskem merilu. Ta sreča
nja bodo tako za naša moštva pred
stavljala direkten stik z vrhunsko slo
vensko košarkarsko šolo.

Zbor vseh udeležencev bo ob 14. 
uri v Borovem športnem centru. Tek
movanja se bodo vrstila po slede
čem sporedu: 14.30 minibasket, 15.30 
dečki, 17.00 naraščajniki in 18.30 ka
deti. (Vato)

Jutri Kalule — Kalamby
ANCONA — Evropski boksarski pr

vak v srednji kategoriji, Ayud Ka
lule (Kaluje je sicer iz Ugande, ven
dar ima dansko državljanstvo), se 
bo jutri pomeril z izzivalcem, Alijem 
Sambujem Kalambayem iz Zaira, ki 
ima italijansko državljanstvo.

Če izvzamemo za
ostalo srečanje 
med Surgelati A- 
rena iz Verone in 
ekipo iz Coccaglia, 
se je v soboto za
ključil prvi del 
ženskega prven
stva A lige. Na 
prvem mestu je 

trenutno ekipa iz Verone, ki bo 28. 
decembra odigrala še zaostalo tekmo. 
Ker pa ni nobenega dvoma o zmago
valcu dvoboja, lahko mirne duše tr- 
dimo, da je Surgelati Arena osvojil 
naslov zimskega prvaka.

V 7. kolu so zmagale vse ekipe, 
ki so veljale za favorita. Največje 
zanimanje je vladalo1 za tekmo v Zgo
niku, ki je odločala o drugem mestu 
na lestvici. Preseneča pa dejstvo, 
da je za tako važno tekmo Stefan 
iz Neaplja pustil doma svojo najbolj
šo igralko, Mauriellovo. To je neko
liko zmedlo krasovke, ki v začetku 
niso igrale tako zbrano kot teden 
dni prej in to se je krepko mašče

valo. Vseeno pa smo prepričani, da 
te tekme nikakor ne bi mogle izgu
biti, tudi če bi za Neapeljčanke 
igrala Mauriellova. V vsakem prime- 
ru bi o končnem zmagovalcu odlo
čala igra dvojic. Bemardičeva in 
Sedmakova pa sta igrali požrtvoval
no in spretno izkoristih vsako napa
ko nasprotnic. Vsilili sta svoj ritem 
in model igre, tako da ni bil rezul
tat dvojic nikoli v dvomu.

V začetku srečanja je mogoče mar
sikoga presenetil rezultat med Mili
čevo in Carannantejevo, ko je Sonja 
po dveh setih prepustila zmago na
sprotnici. Tu moramo omeniti, da je 
Carannantejeva igrala zelo dobro in 
spretno izkoristila svojo kratko o- 
brambno igro, pri čemer uporablja 
na eni strani loparja gumo, imeno
vano »trava«. Res je tudi, kot je 
Sonja povedala po dvoboju, da ni 
bila dovolj zbrana. Zanimivo sreča
nje sta odigrali tudi Sedmakova in 
Strinova, ki sta z odprto napadalno 
igro navdušili številne gledalce. Ste
fan je osvojil tudi to tekmo, vendar

več od tega ni mogel. Bemardičeva 
ni imela težav s svojimi nasprotni
cami in je osvojila. 2 točki.

Tu pa ne moremo mimo dejstva, da 
se v telovadnici v Zgoniku že tretjič 
zaporedoma predstavijo ©kipe s kako 
tretjo igralko, ki gotovo ne spada 
niti v nižje mladinske igre, kaj šele 
v A ligo. S tem dokazujejo svojo 
neresnost in že tolikokrat ugotovljeno 
dejstvo, da nimajo lastnega mladin
skega kadra, iz katerega bi črpali 
boljše igralke. Ekipe sestavljajo sa
mo za eno sezono, in še te so zbrane 
skupaj z vseh vetrov. To gotovo ne 
koristi podobi namiznega tenisa in 
tudi občinstvo z muko sledi takim 
srečanjem, kot je bilo sobotno med 
Bemardičevo in Caggianovo. Upaj
mo, da bo vsedržavna zveza upošte
vala te negativne posledice in pri
memo ukrepala. Nekatere ekipe, ki 
so na spodnjem delu lestvice, gotovo 
ne spadajo med prvoligaše, tudi gle
de na igro, ki so jo prikazale.

Trenutno lestvica jasno kaže, ka
tere so ekipe, ki se lahko potegujejo

za naslov in katere bodo verjetno 
nazadovale v B ligo. Surgelati Vero
na je najresnejši kandidat za konč
ni naslov, te račune pa mu lahko 
prekriža samo Kras Globtrade. Šte
tan Recoaro in Coccaglio sta dobri 
ekipi, ki pa ne moreta ogrožati pr
vih dveh mest. Ostale tri ekipe z 
repa lestvice Maratea, Vigor in Bar
celona, pa se bodo borile za obsta
nek. Po prvem delu ima največ iz- 
gledov za obstanek ekipa iz Maratee.

IZIDI 7. KOLA: Kras Globtrade - 
Štetan Neapelj 4:2; Barcellona - Coc
caglio 3:4, Recoaro Bočen - Vigor 
Terni 4:0; Maratea - Surgelati Are
na Verona 0:4.

LESTVICA: Verona, Kras 12, Šte
tan Neapelj 10, Recoardo Bočen 8, 
Coccaglio 6, Maratea 4, Vigor Terni 
2, Barcellona brez točke. Surgelati 
Arena in Coccaglio tekmo manj.

PRIHODNJE KOLO (4. 1. 1986): 
Kras Globtrade - Recoaro Bočen, 
Coccaglio - Vigor Terni, Štetan Ne
apelj - Maratea, Barcellona - Surge
lati Arena Verona.

AŠ AD Bor Inf ordata 
povsem dosegla cilj

Z jutrišnjim tekmovanjem zaklju
čuje Atletska šola Atletskega društva 
Bor Infordata prvi ciklus vadbe. 
Program za pripravljalno obdobje 
predvideva 70 ur vadbe v treh vse
binsko povezujočih se ciklusih, ki 
bodo osnova za nadaljnjo vadbo na 
stadionu.

Po opravljenem prvem ciklusu lah
ko mimo zapišemo1, da je Atletska 
šola dosegla svoj cilj. S sodobnim pri
stopom mladih, ki v njej vadijo, se je 
približala organizirani atletiki bolj 
kot se je lahko sploh pričakovalo. 
Dokazala je, da se atletika zlahka 
priljubi mladim, če je posredovana 
na primeren način. Ovrgla je zmotno 
trditev, češ, da se v atletiki zaradi 
njene specifičnosti ne da ustvariti ho
mogenega kolektiva. Pri vsem tem 
je najbolj razveseljivo prav to, da 
prisile pravzaprav ni bOo in da je 
skupina 25 mladih bodočih atletov 
(večina jih je najmlajše kategorije.

zlasti deklet) vztrajno obiskovala tre
ninge.

Na jutrišnjem tekmovanju, ki pred
videva troboj za mlajše pionirje in 
pionirke, dečke in deklice po katego
rizaciji italijanske atletske zveze in 
četveroboj za starejše kadete in ka
detinje, se bodo mladi pomerili v 
sprintu, skoku, suvanju medicinke 
in skoku v višino.

Odbor Atletske šole in Atletsko dru
štvo Bor Infordata izkoriščata to pri
ložnost in pozivata mlade od 10. do 
13. leta starosti vseh slovenskih šol, 
da se tudi sami včlanijo v Atletsko 
šolo in da se priglasijo za to tekmo
vanje, ki bo, kot rečeno, jutri ob 
17. uri na stadionu »1. maj«. Najbolj
ši bodo nagrajeni s priložnostnimi 
darili. Ob skromni zakuski pa bodo 
imeli mladi in njihovi starši možnost 
pogovoriti se o delu in ciljih Atletske 
šole. (B.R.)

Nogometaši kriške Vesne in bazoviške Zarje zelo uspešno igrajo v drugi 
amaterski ligi. V nedeljo sta obe naši moštvi zmagali in sta tako na drugem 

mestu lestvice. Na sliki: akcija z derbija Zarja - Vesna

Lestvica strelcev B lige

Marko Ban trdno 
na tretjem mestu

Jadranov košarkar Marko Ban, ki 
je v nedeljo v Monzi proti Victorsu 
dosegel 26 točk, je trdno na tretjem 
mestu lestvice najboljših strelcev 
drugoligaškega italijanskega prven
stva. Še naprej zanesljivo vodi igra
lec Panapesce Boni, ki je v nedeljo
dosegel 32 točk.

LESTVICA
Boni (Panapesca Montec.) 359
Della Fiori (Cagiva VA) 287
Marko Ban (Jadran) 277
Bessi (Fadba B. Arsizio) 264
Turel (Castor Pordenon) 257
Musetti (Ferrara) 239
Maguolo (Panapesca Montec.) 222 
Lana (Teorema Arese) 209
Lamperti (Citrosil VR) 209
Flebus (Kidland Padova) 206

Brazilija išče trenerja
SAO PAULO — Brazilska nogomet

na reprezentanca je še vedno brez 
trenerja in polemik ne manjka. Neka
teri se ogrevajo za Tele Santano, dru
gi za Maria Žagala, tretji pa bi spet 
raje videli Rubensa Minellija.
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Odbojka: na mednarodnem turnirju pionirk v Poreču

Zmaga borovk, Brežanke šeste
Nedeljski odbojkarski turnir pionirk v Poreču je od

lično uspel. Tekme so potekale brez zastojev. Tri sklepne 
tekme pa so se igrale istočasno v veliki telovadnici 
športno - rekreacijskega centra. Poleg domačega kluba 
so na turnirju nastopile mlade odbojkarice iz Sežane, 
dve ekipi Kopra ter Bor in Breg. Šesterke so bile raz
deljene v dve skupini, kjer se je igralo po sistemu vsak 
z vsakim, prvi dve iz vsake skupine sta se v finalu sre
čali za 1. mesto, drugouvrščeni za tretje, zadnji dve pa 
za 5. mesto. V prvi skupini so igrale naslednje ekipe: 
Bor, Sežana in druga postava Kopra, v 2. skupini pa 
Poreč, Breg in Koper.

Mlade borovke v prvih dveh izločilnih srečanjih niso 
imele večjih težav, saj so zlahka najprej odpravile Se
žano, še bolj prepričljivo pa Koper II. V neposrednem 
obračunu za drugo mesto v skupini so bile Koprčanke 
boljše od vrstnic iz Sežane. V drugi skupini je Ko
per" najprej odpravil domače odbojkarice, potem pa še 
Breg. Omeniti moramo, da je bila šesterka Brega naj
mlajša med vsemi, ker so nastopile odbojkarice letnika 
1972 in mlajše.

V velikem finalu je Bor odpravil Koper po izredno 
zagrizenem srečanju in občasno tudi lepi odbojki. Prvi

set so sicer izbojevale Koprčanke, v ostalih dveh in še 
posebej v zadnjem pa so bile borovke občutno boljše. 
V malem finalu je Poreč odpravil drugo postavo Kopra, 
v srečanju za 5. mesto pa je Sežana premagala Breg.

REZULTATI — 1. SKUPINA: Bor - Sežana 2:0 
(6. 12), Bor - Koper II 2:0 (3, 4), Koper II - Sežana 2:0 
(13, 9), 2. skupina: Poreč - Breg 2:0 (4, 14), Koper - 
Breg 2:0 (7, 4), Koper - Poreč 2:0 (12, 3).

FINALE ZA 5. MESTO: Sežana - Breg 2:1 (9, —8, 
12), 3. MESTO: Poreč - Koper II 2:1 (11, 10, —13), 
1. MESTO: Bor - Koper 2:1 (—10, 12, 4).

KONČNI VRSTNI RED: 1. Bor, 2. Koper, 3. Poreč, 
4. Koper II, 5. Sežana, 6. Breg.

Po turnirju so sklenili, da bo naslednje tekmovanje 
v isti zasedbi 12. januarja v Sežani. Naši dve ekipi pa 
sta nastopili v naslednjih postavah:

BOR: Knez, Bandi, Čok, Pernarčič, Železnik Mauri, 
Legiša in Superina.

BREG: Koren, Tatjana in Nataša Kocjančič, Erika 
in Tatjana Žerjal, Pečar, Postijan, Glavina in Sancin.

(G. F.)

UNDER 18: slogašem je spodletelo

1 naši nogometaši v mladinskih ligah |

Bregovi začetniki na vrhu

PREVENIRE — SLOGA 3:1
(8:15, 15:10, 15:5, 15:13)
SLOGA: čač, Gulič, Hrovatin, Ker- 

pan, Komar, Sain in Taučer.
Po tem nepričakovanem porazu se 

slogasi ne bodo več mogli potegovati 
za vrh lestvice, saj zaostajajo zdaj 
za vodilnim Interjem za štiri točke. 
Res je sicer, da je sodnik s svojim 
zelo prizanesljivim sojenjem olajšal 
delo domači ekipi, naši fantje pa so 
tokrat žal zaigrali pod svojimi spo
sobnostmi.
INTER 1904 — BOR 3:1

(15:13, 15:2, 7:15, 15:8)
BOR: E. in D. Starc, Jablanšček, 

Sedmak, Marega, Jercog, Blasi, Ca
pellini.

TRAJANJE SETOV: 14, 7, 10 in 12 
minut.

Borovci so nekoliko preplašeno za
čeli srečanje proti nepremaganemu 
Interju in kmalu je bilo stanje 2:0. V 
tretjem nizu je Inter igral brez svo
jega najboljšega igralca, ki se je po

MLADINCI
BOR - SABA 112:57 (57:26)

BOR: Pregare 11 (1:4), Peršič 4 
(0:3), Pahor 8, Jogan 8 (0:2), Vec
chie! 2, Volk 3 (1:2), Semen 14 (2:4), 
Korošec 21, Pieri 39 (6:6), Kralj 2. 
3 TOČKE: Pieri 3, Korošec 1.

Proti slabemu nasprotniku so se 
borovci razigrali ter po slabem za
četku (10:11 v 6. min.) visoko pove
dli in tekme je bilo konec. Andrej 
Pieri je posmemal Dražena Petroviča 
in bil nezgrešljiv v napadu ter polovil 
22 odbitih žog in zmagal osebno stavo s 
trenerjem Vatovcem. Dobro je vodil 
igro Korošec, vredni pohvale pa so 
tudi Semen in Pahor, medtem ko so 
ostali manj igrali. V prihodnjem ko
lu bo Bor z zelo okrnjeno postavo po
toval v Gorico, kjer se bo srečal s so
lidno postavo Doma. (Vanja)
POLET - L1BERTAS 77:90 (40:48)

POLET: Čebulec 14 (2:4), Kocman, 
Žetko 23 (7:9), Persi 20 (4:6), Kozlo
vič, Oberdan 0:3), Škerlavaj 5 (3:4), 
Gomizelj 6 (0:1), Fabi 5 (3:7), Bevi
lacqua 4.

Kljub porazu so Poletovi mladinci 
zadovoljivo igrah proti predvsem te
lesno močnejšim košarkarjem Liberta- 
sa. če k temu dodamo še, da so po- 
letovci igrali brez svojih izkušenih 
igralcev, kot sta Košuta in Granier 
(poškodovana), je v bistvu igrala 
kadetska postava.

Odločilni trenutki tekme so bili v 
drugem polčasu, ko so naši zaostajali 
le za dve točki, zgreših pa so nekaj 
lahkih protinapadov, kar jih je stalo 
zmago.

Najboljši od poletovcev je bil Žetko, 
dobro pa sta igrala tudi Persi in 
Čebulec. (S. Tavčar)

IZIDI 2. KOLA: Barcolana A - Bar- 
colana B odložena; Bor - Saba 112:57; 
Polet - Libertas 74:90; Intermuggia - 
Dom 98:82. Kontovel Electronic Shop 
le počival.

LESTVICA: Bor in Intermuggia 4, 
Dolet, Libertas, Barcolana A, Konto
vel Electronic Shop, Dom Gorica in 
Darcolana B.

KADETSKO
DRŽAVNO PRVENSTVO

jadran parco - segarredo
67:113 (43:53)
JADRAN FARGO: Kovačič, Uršič 5 

(1:2), Lippolis 2, Barini 17 (1:3), M. 
Dertot 11 (1:5), Carbonara 3 (3:4), 
D- Pertot (0:1), Civardi 10 (0:1), Mo
setti (0:1), Terčon 19 (7:9).

V kadetskem prvenstvu je nepre-

poškodbi vrnil v postavo prav v ne
deljo. To so »plavi« izkoristih in pre
pričljivo osvojil niz, v 4. setu pa so 
že vodili s 5:0, a več niso zmogli. 
Vsekakor je bil njihov nastop poziti
ven, pogrešali smo le nekoliko bor
benosti. (A. Starc)

OSTALA IZIDA 9. KOLA: CUS - 
Volley Club 3:0; St. Imm. - Rozzol 
3:0.

LESTVICA: Inter 1904 18; Sloga 14; 
Prevenire 12; Bor in St. Imm. 10; 
CUS 6; Rozzol 2; Volley Club 0.

UNDER 18 ŽENSKE
FRIULEXPORT - KONTOVEL E. S.

3:0 (15:1,15:2,15:1)
FRIULEXPORT: Ukmar, Foraus, 

Pertot, Garbini, Žerjal, Ušaj, D’Am- 
brogio, Umek.

KONTOVEL ELECTRONIC SHOP: 
Štoka, Ukmar, Bukavec, Sardo, Gol- 
lia, Jelošček.

V drugem spopadu med združeno 
mladinsko ekipo Friulexport in Konto- 
velkami so državne podprvakinje o-

magljivost Jadrana Farco trajala leto 
in pol. Kar dvajset tekem torej brez 
poraza, nato pa srečanje z goriškim 
Segafredom, ki je dobesedno »uničil« 
naše košarkarje. Poleg tega so »pla
vi« nastopili še brez poškodovanega 
Lokarja.

Tekma sama je trajala bornih dvaj
set minut. Dotlej so naši, čeprav ni
so igrali najbolje, nudili Segafredu še 
kar dober odpor. Največ težav pa so 
jadranovci imeli proti višjim nasprot
nikom.

V drugem delu pa so naši predvsem 
psihološko popustili. Škoda, saj bi lah
ko gostom nudili večji odpor. Edini, 
ki se ni predal, je bil David Barini. 
V goriški ekipi pa se je izkazal Slo
venec in dvometraš Jožko Bevetti z 
Vrha, ki je dosegel kar 36 točk.

(M. Raseni)
LESTVICA: Segafredo 8, Don Bo

sco in Jadran Farco 6, Leasest in 
Soteco 4, Pordenone 2, Barcolana 0.

NARAŠČAJNIKI
SOKOL - RCT 48:103 (29:46)

SOKOL: Gherli 2, Tinta 2, Gruden, 
Šuligoj 6 0:2), Tence, Stanisa 5 (3:6), 
Paulina 19 (5:8), Pizziga 3 (1:2), Le- 
sizza H (1:2), Sosič.

Sokolovci so yisoko izgubili proti 
prvouvrščeni ekipi in z igro v prvem 
polčasu tudi delno zadovoljili, saj so 
igrali zbrano v obrambi ter učinko
vito v napadu, oredvsem z Lesizzo in 
Pauhno. Zmedli so se v zadnjih treh 
minutah, ko so nasprotniki povedli z 
vmesnim izidom 12:3 in si priigrali 
17 točk prednosti. V nadaljevanju so

svojile mnogo bolj prepričljivo zma
go, kot v prvem derbiju. Tokrat je 
Friulexport igral bolj zbrano in od ča
sa do časa pokazal nekaj zanimivih 
akcij, ki jim Kontovelke niso bile kos. 
Treba pa povedati, da so te nastopile 
z okrnjeno postavo in trenerka ni i- 
mela na voljo nobene menjave.

(M. Kalc)
SOKOL — VOLLEY 80 3:0

(15:3, 15:7, 15:6)
SOKOL: Radetič, Pizziga, Rudež, 

Legiša, L. in T. Masten, Vižintin, 
Žbogar, Škrk.

Sokol je brez velikih težav zmagal, 
čeprav so dekleta igrala brez običaj
ne zagrizenosti. Takemu vedenju je 
pripomogla tudi nasprotnikova igra, 
ker ima Volley 80 slabo tehniko in 
malo volje. (A. Pizziga)

OSTALA IZIDA 9. KOLA: Breg - 
Virtus 3:0; Armes - Le Volpi 3:0.

LESTVICA: Friulexport 18; Breg 
16; Sokol 12; Armes 10; Virtus 8; 
Volley 80 6; Kontovel Electronic Shop 
2; Le Volpi 0.

naši popustih, »pustih so v slačilni
cah požrtvovalnost« in zbrisali dober 
vtis iz prvega polčasa. (P. Andrej)

LESTVICA: Don Bosco in Ricrea
tori, Tecnoluce 16, Alabarda in Bor A- 
driaimpex 12, Libertas 10, Leasest in 
Autosandra 6, Autosandra Due in So
kol 4, CGI 2, Fruttetna 0.

PROPAGANDA 
Turnir za trofejo Trst

SERVOLANA LEASEST - BOR 43:59
(17:29)
BOR: Filipčič 2, Antonelh, Debeljuh 

9 (1:4), Barini 5 (1:2), Pavlica 20 
(2:3), Martini, Starec, Rudež 16, Gre- 
gori 2, Posega 5 (1:4), Turk, Sciuraz.

V tekmi, ki je odločala o prvem 
mestu trofeje mesta Trst, so se bo
rovci izkazali in osvojili predragoce
no zmago. Z dobro igro in veliko vo
ljo do zmage so naši premagali favo
rizirane Škedenjce, ki so v prvi tek
mi na 1. maju slavili s 15 točkami 
prednosti. Sam rezultat priča o na
predku mladih borovcev, ki so s svo
jim nastopom ugodno presenetih. Na
ši so si zmago zagotovili v prvem 
polčasu, ko so s hitrimi protinapadi 
in dobro obrambo visoko povedli — 
29:15 v 15. min. V drugem polčasu je 
prednost naših nihala od 20 do 12 točk 
in zmaga ni bila več v dvomu. Vsi 
so igrah res dobro, najuspešnejša pa 
sta bila Peter Rudež, ki se je ven
darle opogumil in Andrej Pavlica, ki 
je odigral letos svojo najboljšo tek
mo. Do izteka turnirja manjkata še 
dve tekmi, borovcem pa zadostujeta 
le dve točki za 1. mesto. (Vanja)

UNDER 18
ZARJA — ROIANESE 1:1 (0:0)

STRELEC ZA ZARJO: Zeugna v 65’.
ZARJA: Purič, Kralj, Perosa, Goj- 

ča, Leban, Zerbo, Castelli, Ražem, 
Zeugna, Sossi, Carli in Tomez.

Zarja je zapravila edinstveno pri
ložnost, da bi zapustila zadnje me
sto na lestvici. Proti skromnejšemu 
nasprotniku pa je bila usodna nespret
nost napadalcev, ki so zapravili ne
kaj lOOodstotnih priložnosti. Tekma 
je bila zanimiva, odprta in korektna, 
eden najboljših pa je bil tokrat Ra
žem. (B.P.)

IZIDI 13. KOLA: S. Luigi - Costa- 
liinga 0:1; Zarja - Roianese 1:1; Zau- 
le - Opicina 1:1; Fortitudo - Olimpia 
1:0; S. Andrea - Domio 2:1; Super- 
caffè - Campanelle 10:0; S. Sergio - 
S. Marco 0:1; Edile Adriatica - Mon- 
tebello 4:1.

LESTVICA: Edile Adriatica 21, Su- 
percaffè 20, Opicina 17, Costalunga 15, 
S. Luigi in S. Marco 14, Olimpia, S. 
Andrea in Fortitudo 13, S. Sergio 12, 
Montebello in Zaule 11, Domio 10, 
Campanelle in Roianese 7, Zarja 6.

NAJMLAJŠI
SKUPINA A

BREG — COSTALUNGA 0:2 (0:1)
BREG: Cah, Buzzi, Zupin, Č. Baz

zana, Kozina, Sancin, Crevatini, Gri
lanc, P. Dazzara, Handler (Majovski, 
Degrassi).

Proti vodeči Costalungi se je Breg 
požrtvovalno in enakovredno boril vso 
tekmo. Proti koncu prvega dela so 
gostje povedli zaradi nesrečnega av
togola branilca. V nadaljevanju so se 
akcije vrstile na obeh polovicah igri
šča, Costalunga pa je v res lepi ak
ciji podvojila; medtem ko je slab sod
nik razveljavil regularen gol Brega. 
Pohvalo zasluži tokrat Davide Cre
vatini. (M: Švara)

IZIDI 9. KOLA: Montebello - S. Lui
gi 0:1, Inter S. Sergio - Domio 2:1, 
Breg - Costalunga 0:2, Olimpia - Trie
stina 1:3.

LESTVICA: Costalunga 16, S. Luigi
15, Montebello in Triestina 13, S. Ser
gio 11, Breg 8, Domio, Servola in 0- 
limpia 4.

SKUPINA B
PRIMORJE — CAMPI ELISI 1:0 (1:0)

PRIMORJE: Blason, Princival, Ška
bar, Ligozzi, GherbaSsi, Praselli, Ža
gar. P. Štoka, Tomazetič (Križman- 
čič), M. Štoka, Trampuž.

STRELEC: Tomazetič.
V drugem kolu povratnega dela pr

venstva je proseško Primorje prema
galo Campi Elisi. Tekma ni bila po
sebno lepa. Obe ekipi sta hoteh zma
go, kar bi pomenilo važen napredek. 
Primorje je prišlo do gola v prvem 
polčasu po lepi potezi na levem kri
lu, ki jo je končal Tomazetič. V dru
gem polčasu so gostje začeli z agre
sivno igro in postavili v težave obram
bo domačinov. Dvakrat so tudi ne
varno streljali na vrata, vratar Pri
morja pa je dobro branil. V zadnjih 
minutah tekme bi lahko domačini do
segli še drugi gol, kar pa bi bilo za 
Campi Ehsi prehuda kazen (Š.M.)

IZIDI 9. KOLA: Primorje - Campi 
Elisi 1:0, Portuale - CGS 2:1, S. Vi
to - S. Giovanni 0:4, Campanelle - 
Giarizzole 0:4.

LESTVICA: Giarizzole 17, Portuale
16, S. Giovanni 15, CGS 12, Primorje 
10, Campi Elisi 8, S. Vito 4, Opicina 
in Campanelle 3.

ZAČETNIKI
SKUPINA A

BREG — DOMIO 2:0 (0:0)
STRELCA: Mondo (11-metrovka) in 

Bandi.
BREG: GiOifanò, Mondo, Strajn, M. 

Gombač, Švab, Lovriha, Bandi, Pu
niš, Grilanc, R. Gombač, Mauri (Ra- 
potec, Calzi, Švara, Vrše).

Bregovi začetniki so dohiteli Mug- 
gesano na vrhu lestvice. Naši so stal
no napadah, Domio pa se krčevito 
branil in končal polčas brez prejetih 
golov, tudi zaradi nespretnosti Brego
vih' napadalcev. V d.p. je Breg še 
bolj odločno pritisnil, po golu Monda 
iz 11-metrovke, pa je po osebni ak
ciji podvojil Bandi. Pohvaliti treba 
tudi Luko Švaba. (M. Švara)

IZIDI: Costalunga - Zaule 0:0, Mug- 
gesana - Montebello 0:0, Breg - Domio 
2:0, S. Sergio - Fortitudo 2:0.

LESTVICA: Muggesana, Breg in S. 
Sergio 13, Costalunga 12, Montebello 
10, Fortitudo 7, Domio 5, Zaule 4, 
S. Vito 3.

SKUPINA B
FANI OLIMPIA — PRIMORJE 7:0

(2:0)
PRIMORJE: Spadoni, Osim, Gher- 

bassi (Husu), Sardoč, Trampuž, Di- 
govič, Vodopivec, Kante, Vrabec (Sa
vi), Emili, Zacchigna.

Začetniki Primorja so pretežko iz
gubili proti močni ekipi Ohmpie. Čez 
celo tekmo so se naši nogometaši bor
beno branili. Redkokdaj pa so ogro
žali domačega vratarja. V prvem pol

času so naši imeli smolo, saj so na
sprotniki dosegli gol iz enajstmetrov
ke in po avtogolu. V drugem polčasu 
pa so Tržačani prevzeli igro popolno
ma v svoje roke. Obramba je neko
liko popustila in to so izrabili doma
čini, ki so v nekaj minutah dah celo 
vrsto golov. Rezultat je zato prehud, 
toda Primorje res ni bilo kos nasprot
niku.

IZIDI: Portuale - S. Andrea 2:0, Fa
ni - Primorje 7:0, CGS - Supercaffè 
0:3, Chiarbola - Giarizzole 0:2.

LESTVICA: Portuale 17, Supercaf
fè 16, S. Andrea, Giarizzole in Fani 
11, Chiarbola 6, CGS 5, Primorje 2, 
Opicina 1.

CICIBANI
SKUPINA A

PONZIANA — BREG 6:1 (4:0)
STRELEC ZA BREG: Grbec.
BREG: D. Argenti, Rapotec, Cor- 

batti, Sancin, Andreasi, Grbec, Cher- 
maz (C. Argenti).

Četudi premagani, Brežani niso za
pustili slabega vtisa. Nekateri so po
kazali dobro znanje nogometa, drugi 
pa veliko požrtvovalnost. Usodne so 
bile neodločnosti v kazenskem prosto
ru, kjer vsako obotavljanje drago sta
ne. Častni zadetek je dosegel Luka 
Grbec, ki zasluži pohvalo. (M. Švara)

IZIDI 7. KOLA: S. Vito - Costalun
ga 1:8, Ponziana - Breg 6:1, Domio - 
Chiarbola 0:11.

LESTVICA: Chiarbola 13, Ponziana 
11, S. Andrea 10, Costalunga 8, Breg 
3, S. Vito 2, Domio 1.

SKUPINA C
ZARJA — OPICINA 0:5 (0:2)

ZARJA: Behafontana, Cocevari,Pos- 
sega, Poropat, Grgič, Methka, Mala
lan, Gregori, Granzotto, Marc, Ra
žem, Tretjak.

Kljub porazu so mladi zarjani po
kazali napredek v primerjavi s prvo 
letošnjo tekmo proti temu nasprotni
ku. Še vedno pa je razlika med našo 
in ostalimi ekipami velika, predvsem 
zaradi starosti. Navdušenje pri naših 
igralcih pa vsekakor ni splahnelo.

(B.P.)
SUPERCAFFE’ — PRIMORJE 0:0

PRIMORJE: Sandri, Sardo, Dolja, 
Trampuž, Dogič, Širca, Husu.

Tekma je bila zelo zanimiva, z do
bro igro in vrsto priložnosti na obeh 
straneh. Ekipi sta si bili enakovred
ni, saj bi lahko obe končali tekmo z 
nekaj goli. Rdeče - rumeni so s Tram
pužem zadeli prečnico. Remi popla
ča obe ekipi za prikazano voljo in do
bro kvaliteto igre.

IZIDI 10. KOLA: Soncini - CGS 
2:2, Zarja - Opicina 0:6, Supercaffè - 
Primorje 0:0, Zaule - Giarizzole 3:3, 
S. Luigi - S. Giovanni 2:0.

LESTVICA: Soncini 15, Giarizzole 
14, Supercaffè 13, S. Luigi 12, S. Gio
vanni in Primorje 8, CGS in Zaule 7, 
Opicina 6, Zarja 0.

PRED TEKMO S TRIESTINO

Brescia v Repnu
Tudi nogometaši drugohgaša Bre

scie, kot že Ascolija, bodo dan pred 
prvenstvenim gostovanjem v Trstu 
proti Triestini, trenirah na repenskem 
igrišču. Lombardijci, ki se po 16. 
kolu nahajajo na odličnem tretjem me
stu z 18 točkami, bodo zadnji trening 
pred pomembnim derbijem s Ferrari- 
jevimi varovanci opravih v soboto s 
pričetkom ob 10. uri. Prelepa travna
ta površina v Repnu bo tako spet go
stila nogometne profesionalce.

obvestila
ATLETSKA ŠOLA
AD BOR INCORDATA 

prireja jutri, 19. decembra, ob 17. uri 
na stadionu 1. maj v Trstu tekmova
nje za svoje tečajnike. Obenem pa po
ziva vse mlade med 10. in 13. letom 
starosti vseh slovenskih šol naj se tudi 
sami priglasijo na to tekmovanje.

Z S Š D I
sporoča, da bo 28. t. m. v Tolminu 
slavnostna prireditev »NAŠ ŠPORTNIK 
’85«, na kateri bodo, ob neposrednem 
poročanju Radia Trst A in Radia Ko
per, podelili priznanja najboljšim šport
nikom, trenerjem in odbornikom iz Pri
morske in našega zamejstva. ZSŠDI 
daje na razpolago avtobus za intere
sente in tiste, ki bi si radi prireditev 
ogledali. Za vse podrobnejše informa
cije sta na razpolago oba urada ZSŠDI 
v jutranjih urah.

SMUČARSKI ODSEK ŠD BREG 
prireja 12., 19. in 26. 1. 86 ter 2. 2. 
86 avtobusne izlete v Sappado s smu
čarskimi tečaji. Informacije in vpiso
vanje vsak ponedeljek, sredo in petek 
od 20. do 21. ure na sedežu društva 
do 20. t. m.

ŠD MLADINA - SMUČARSKI ODSEK 
obvešča člane in prijatelje društva, da 
si lahko v prostorih Doma A. Sirk v 
Križu ob petkih od 18. ure dalje sami 
uredijo osebne smuči. Poskrbljena bo 
priprava in potrebni material. Možnost 
srečanja in družabnosti ljubiteljev tega 
športa.

Poraz Jadrana Farco po 20 zmagah

Posnetek s tekme mladincev med Poletom in Libcrtasom



Naročnina: mesečna 10.000 lir - celoletna 120.000 
lir; v SFRJ številka 40.00 din, naročnina za zaseb
nike mesečno 250.00, letno 2.500.00 din, za organi
zacije in podjetja mesečno 300.00, letno 3.000.00, 
letno nedeljski 800.00 din.

Poštni tofcoći račun za ltali|o
Založništvo tržaškega tiska. Trst 13512348 
Za SFRJ - žiro račun 50101 603 45361 
ADII - DZS 61000 L|ubl|ana 
Kardeljeva 8/11. nad. - telefon 223023

Oglasi - Ob delavnikih trgovski 1 modul (šir. 1 st. 
viš. 23 mm) 50.000 lir. Finančni in legalni oglasi 
3.350 lir za mm višine v širini 1 stolpca. Mali oglasi 
650 lir beseda. Ob praznikih povišek 20%. IVA 
18%. Osmrtnice, zahvale in sožalja po formatu. 
Oglasi iz dežele Furlanije - Julijske krajine se naro
čalo pri oglasnem oddelku PUBLIEST - Trst, Ul. 
Montecchi 6 - tel. 775275, tlx. 460270 EST 1, iz 
vseh drugih dežel v Italiji pri podružnicah SPI. mimorski

TRST UL Montecchi 6 PP 559
Tel. (040) 794672 (4 linije) - T!x 460270
GORICA Drevored 24 maggio 1
Tel. (0481)83382-85723
ČEDAD Stretto De Rubete 20
Tel. (0432) 731190
Odgovorni urednik Bogumil Samsa

JL dnevnik
Izdaja ZTT ìfjrid ftantaUjaml»
m tiskar- ^Trst ifHUjzv«.
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Ni resnična trditev, da je to Karol Wojtyla

Prvi slovanski papež je bil Sikst 5.
Izviral je iz dalmatinske rodbine,

VATIKAN — Ni točna trditev, da je papež Karel 
Wojtyla prvi slovanski papež. Natančno pred 400 leti je 
na Petrov prestol stopil Dalmatinec Felice Peretti, ki si 
je kot papež nadel naslov Sikst 5. Bodil se je v Markah, 
kamor se je pred Turki priselilo veliko dalmatinskih dru
žin. Kot otrok je doma govoril hrvaško in tudi sam priimek 
Peretti izvira iz hrvaške besede »kruščica«, kar je po- 
manjševalnica za hruško. Tako se imenuje tudi kraj Kru
ščica V Dalmaciji, oddaljena kakšnih 10 km od Boke Ko
torske, od koder so pribežali njegovi predniki. Tako je 
Sikst 5. tudi sam zapisal v nekem dokumentu, ki ga hra
nijo v Vatikanu in na katerega je Sikst narisal hruškico, 
svoj simbol.

Pietro Aretino, najbolj zloben jezik v 16. stoletju, je 
o Feliceju Perettiju, ko je v Benetkah kot samostanski 
brat vodil neke študije, zapisal »barbar v Benetkah«. O- 
čdtno ga je zvila nevoščljivost, da je človek s slovansko 
krvjo napredoval v italijanskem okolju.

vest, da je bil Sikst 5. prvi slovanski papež (od leta 
1585 do 1590), je sporočila hrvaška skupnost v Rimu v 
krni ji konventuajcev, v stari palači Svetih apostolov, kjer 
je Peretti živel kot generalni vikar tega reda. Posvet so 
odprli s papeževim telegramom, sklenili pa z govorom 
kardinala Oddija. Slovansko poreklo Siksta 5. sta raz
iskala zgodovinar oče Marjan Žugaj iz asiškega konventa 
in msgr. Ratko Perič, docent ekumenizma na teološki 
fakulteti v Zagrebu in hkrati rektor hrvaškega kolegi
ja V Rimu.

Zanimivo odkritje sloni na treh dokumentih, ki jih do

ki je v Marke pribežala pred Turki

slej niso še poznali. O njih je oče Žugaj govoril v hrva
ški oddaji radia Vatikan. Prvi dokument se nanaša na 
arhive v občini Montalto Marche, kjer je živela Peret- 
ujeva rodbina, o rokopisu »Življenje Siksta 5.«, ki ga je 
papež osebno popravil. Tretji dokument je »Drevo življe
nja« rodbine Peretti, napisan na podlagi papeževih pripo
vedi in shranjen v hrvaškem kolegiju sv. Jeronima v Ri
mu, pred starim pristaniščem Ripetta, objavljenem le
ta 1703.

V zvezi z občinskimi matičnimi knjigami v Montaltu 
je sam papež zapisal, da njihov priimek izvira iz besede 
»kruščica«, ki v hrvaščini pomeni »majhna hruška«. Do
dal je,, da se tako imenuje kraj v Dalmaciji, ko so tam 
vladali Turki. Papež je obnovil hrvaški kolegij in je vanj 
želel prenesti posmrtne ostanke sv. Cirila, ki so zdaj v 
cerkvi sv. Klimenta.

Potem sta tu še dva zanimiva dokaza. Kot otrok je s 
svojo sestro Kamilo govoril hrvaško, oba pa sta v pisa
nju italijanščine (pregledali so namreč njuna pisma) de
lala iste napake kot vsi Slavam, ki ne obvladajo italijan
ščine. Končno gre še za znak mia nekem pergamentu, ki so 
mu ga darovali v Rimu živeči Hrvatje in ki ga v Vatika
nu ljubosumno čuvajo. Nad tremi hribi je Peretti nari
sal tri leopardove glave z dalmatinskim znakom, spodaj 
pa je latinski napis: »Oživitelj utrujenih udov Slovanov«.

Papeža Siksta se njegovi sodobniki spominjajo po nje
govem strogem načinu vladanja in po velikih obeliskih, 
ki jih je postavil v Rimu in jih tudi dandanes občudu
jejo turisti.

Lov za senzacijo in uspehom

PARIZ — Enaintridesetletni Francoz Jacques Eymard namerava v 
Alpah izboljšati svetovni rekord v hitrostnem smučanju. V ta namen se bo 
poni užil posebnih smuči, opremljenih z motorjem, ki ga je izdelal Francoz, 
27-letni Bernard Gervasoni. Dva turbomotorja, vsak po 6 KM mu bosta 
omogočila hitrost do 270 km na uro, seveda po naklonu 45 stopinj. Sedanji 
rekord v hitrostnem smučanju, Id ga prirejajo tudi v Cervinii in mu pravijo 
»chilometro lanciato« (KL), pripada Avstrijcu Franzu Weber ju z 208 km 
in ga je dosegel na posebnih tračnicah. Naprava stane 150 tisoč frankov, 
okoli 35 milijonov lir. Serijsko je še niso pričeli izdelovati. Hvala Bogu.

Sovjetsko-
zahodnonemška
opazovalnica
BONN — Spomladi 1986 bodo 

sovjetski znanstveniki začeli z 
zelo pomembnim astrofizikalnim 
eksperimentom, pri katerem bodo 
prvič sodelovali tudi zahodno- 
nemški strokovnjaki. Kakor poro
ča mesečna revija Geo, ki jo iz
daja hamburška založniška hiša 
Gruner - Jahr, so izvedenci za a- 
strofiziko Evropske vesoljske u- 
stanove (ESA), moskovskega in
štituta Interkozmos, univerz iz 
Utrechta (Nizozemska) in Bir
minghama (Velika Britanija), in
štituta Max Planck za vesoljsko 
fiziko iz Garchinga in zavoda za 
astronomijo iz Tuebingena v 
Zvezni republiki Nemčiji izdelali 
posebno vesoljsko opazovalnico za 
proučevanje zvezd, ki sestavljajo 
Rimsko cesto, ostankov supernov 
in jeder drugih aktivnih galaksij.

Iz razlogov, ki jih narekuje 
nuja po varovanju tajnosti, za- 
hodnonemški znanstveniki ne bo
do sodelovali pri namestitvi last
nih instrumentov v vesoljsko son
do.

Kako gledajo Zahodni Nemci na tuje delavce

Turkov ne morejo prebaviti
Turki ne pristajajo na nemško asimilacijo in se nočejo odreči svoji veri in navadam

FRANKFURT — So Nemci sovražno 'razpoloženi do 
4,3 milijona tujcev, ki žimjo v Zvezni republiki Nemčiji? 
Kako ocenjujejo vladno politiko do »Gastarbeiterjev«? 
Odgovor na ti vprašanji je skušalo dati zahodnonemška 
notranje ministrstvo, ki je poverilo izpeljavo ankete ne
kemu inštitutu za proučevanje javnega mnenja.

Rezultati ankete so marsikoga presenetili, saj so v 
nasprotju s trditvami o vse večjem nerazpoloženju in 
sovražnosti Nemcev do tujcev. Vseeno pa slika ni tako 
rožnata, kot bi jo rado videlo notranje ministrstvo. 72 
odstotkov anketiranih trdi, da je večina Nemcev nega
tivno razpoložena do tujcev. 36 odstotkov podpira politi
ko zvezne vlade do tujcev, 35 odstotkov ji nasprotuje, 
20 odstotkov anketiranih pa ni zavzelo nobenega stališča.

V primerjavi z drugimi notranjepolitičnimi vprašanji 
(nezaposlenost, varstvo okolja in nacionalna varnost) je 
vprašanje tujcev šele na 29. mestu. To je po vsem sodeč 
v tesni zvezi z ugotovitvijo, da 50 odstotkov anketiran
cev trdi, kako tujci žive izven njihovega družbenega oko
lja. 46 odstotkov ne ve, koliko tujcev živi v ZRN, med
tem ko ima občasno kontakte s tujci kar tri četrtine 
anketirancev, a predvsem v restavracijah in v gostinskih 
obratih, ki so v rokah tujcev.

Tretjina vprašanih je prepričana, da prihaja do te
žav v skupnem življenju med tujci in Nemci. To število 
se zviša kar na 42 odstotkov v krajih, kjer je prisotnost 
tujcev večja. Strokovnjaki so obenem ugotovili, da je 
nestrpnost Nemcev večja do Turkov kot do pripadnikov 
drugih narodnosti.

Tri četrtine pozivzajo vlado, naj omeji dotok tujcev.
Po vsem sodeč je bilo v anketi precej neodločenih, 

ali bolje rečeno, ljudi, ki se ni hotelo razjasniti. Odnos 
do tujcev je namreč v ZRN precej zapletena zadeva. 
Nemci z lahkoto sprejemajo tujca, ki se je prilagodil 
njihovemu načinu življenja in miselnosti, odločno naspro
tujejo pa vsem, ki ohranjajo svoje navade in način živ
ljenja. Nič čudnega torej, da je odpor do Turkov tako 
hud, saj se ti najbolj razlikujejo in ne pristajajo niti na 
najbolj blago asimilacijo. Še več, prav zaradi teh nem
ških asimilacijskih teženj Turki še bolj držijo skupaj in 
se nočejo odreči svoji veri in navadam.

BONN — Zahodni Nemec v poprečju stanuje 17,3 ki
lometra proč od delovnega mesta in če se na delo vozi 
s svojim osebnim avtomobilom, ima 180 ur na leto ' več 
prostega časa kot tisti, ki se vozi z javnimi prevoznimi 
sredstvi. Vest objavlja revija Auto - aktiv na podlagi an
kete med 22 tisoč osebami.

V ZRN so v povojni obnovi dali prednost javnemu 
prevozu, kljub temu pa se v povprečju Nemci vozijo na 
delo 93 minut, z osebnim avtom pa 38 minut. V 200 de
lovnih dneh prebije potnik v javnih prevoznih sredstvih 
306 ur, v svojem avtu pa 180 ur.

Moški so od delovnega mesta v povprečju oddaljeni 
18,5 km, ženske pa 14 km. Z osebnimi avtomobili po
tujejo moški na delo po 50 km na uro, z javnimi sred
stvi pa 22 km.

Zaton »velikank« 
za prevoz nafte

TOKIO — Za orjaške tankerje »veli
kanke« je napočil čas zatona. Odkar 
so ponovno odprli Sueški prekop, ga 
razširili in poglobili se prevoz nafte 
okrog Rta dobrega upanja s tankerji 
»velikankami« ne izplača.

Zadnji statistični podatki dajejo 
precej jasno sliko. Julija je bilo neo- 
perativnih in so jih v ladjedelnicah 
že razstavljali kar 61 odstotkov vseh 
tankerjev z več kot 300.000 BRT. Isto 
usodo je delilo 40.8 odstotka tankerjev 
med 225.000 in 300.000 BRT, medtem 
ko je odstotek odsluženih manjših tan
kerjev le 11,1 odstotka. Trenutno plu
jejo po svetovnih morjih le štiri »ve
likanke«, ki imajo nad 400.000 BRT.

Vsi so pričakovali, da bo obdobje 
»velikank« traj'alo dalj časa. Njihov 
vzpon se je začel leta 1966 s splavitvi
jo japonskega tankerja »Idemitsu Ma
ru« (209.000 BRT). Orjaška »Idemitsu 
Maru« pa je postala manjša v primer
javi s še večjimi velikankami, dokler 
niso leta 1975 splavili »Nissei Maru« 
(484.337 BRT) Takrat je bil prevoz 
z vehkankami najbolj rentabilen in 
poceni. Danes se je to vse spremeni
lo, ne samo, da je Sueški prekop za
pečatil usodo »velikank«, tudi povpra
ševanje po nafti upada.

Ljubezen ob jezeru Po romanu J. 0. Curwooda ilustriral Ž. Lordarne 
besedilo priredil Ciril Gale

Nova akcija Greenpeacea

SYDNEY — Ladja ekološkega gibanja Greenpeace (zeleni mir) je prejšnji 
dan izplula iz tukajšnjega pristanišča, namenjena na Arktiko. Kot smo po
ročali včeraj, namerava njena posadka na tej celini postaviti spomenik i* 
jekla in otok simbolično oklicati za »svetovni park«. Na sliki vidimo lat li o 

pred znamenitim sydnejskim gledališčem


